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انتصاب

انتصاب سردار مصطفی مولوی فرد در بازرسی ویژه 
ریاست جمهوری 

طــی حکمی از ســوی رئیس جمهور مصطفــی مولوی فرد بعنوان بــازرس ویژه 
ریاست جمهوری منصوب شد.  سردار مولوی فرد جانشین سردار شهید مهدی 

باکری در لشکر عاشورا و رئیس ستاد مردمی مسعود پزشکیان در کشور و ۵ دوره 
ریاست ستاد مسعود پزشکیان در انتخابات نمایندگی مجلس را عهده دار بود.

سیاست

وزیر دفاع:  خسارت حمله رژیم صهیونیستی جزئی بود
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: در تجاوز اخیر رژیم صهیونیستی 
بــه جمهوری اســلامی ایران، خســارتی جزئی به ما وارد شــد کــه بلافاصله با 
بهره گیری از دانش و قدرت علمی خودمان آن را ترمیم و جایگزین کردیم.

امیر ســرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده  در آیین افتتاحیه ســال تحصیلی جدید 
دانشــجویان غیر ایرانی و تعدادی از وابســتگان نظامی خارجی مقیم تهران، 
گفت: قرآن ما را به آماده شدن و قدرتمند شدن به هر وسیله ای توصیه کرده 
و یکی از قدرت ها، قدرت علمی است و هر کشوری که دارای این قدرت باشد، 

بر دیگران تفوق پیدا می کند.
 وی بــا بیــان اینکــه گاهی این قدرت علمی در جهت شــرّ به وســیله اســتکبار 
جهانــی اعمــال می شــود،اظهار کــرد: امــا اگــر ایــن قــدرت علمی در دســت 
انســان های مؤمن و عدالت خواه باشــد، در جهت تفوق خیر و مبارزه با ظلم 

بکار خواهد رفت.
 وزیــر دفــاع و پشــتیبانی نیروهــای مســلح بــا اشــاره بــه حضــور آمریــکا در 
اقصی نقــاط دنیــا از جملــه در دریــای جنوبی چیــن و تحریک تایــوان، تنگه و 

آبراه هــای بین المللی مانند تنگه باب المندب و همچنین در جنگ روســیه و 
اوکرایــن، افزود: ایــن حضورها و دخالت ها در جهــت یک جانبه گرایی آمریکا 
در جهان اســت. کشــورهای عدالت خواه اعم از مسلمان و غیرمسلمان، باید 
بــا بهره گیــری از قدرت علمی بر روی مشــترکات خود تمرکــز و آنها را تقویت 

نمایند.
 امیــر نصیــرزاده اضافــه کــرد: در این کلاس های درســی بر روی مشــترکات و 

عوامل هم گرایی که بسیار هم هستند، مطالعه، تحقیق و همفکری کنید.
 وی در بخــش دیگــری از ســخنان خود با اشــاره بــه اینکه رژیم صهیونیســتی 
تمــام قوانیــن بین المللی که در ظاهر برای حقوق بشــر و عدالت وضع شــده 
اســت را زیر پا گذاشــته اســت، تأکیــد کرد: در تجــاوز اخیر رژیم صهیونیســتی 
بــه جمهوری اســلامی ایران، خســارتی جزئی به ما وارد شــد کــه بلافاصله با 
بهره گیــری از دانش و قدرت علمی خودمان آن را ترمیم و جایگزین کردیم، 
در حالــی کــه اگر ایــن توانِ ناشــی از علم، در اختیــار دیگران بــود، هرگز به ما 

اجازه این کار را نمی دادند.

سیاست

مومنی وزیر کشور: 

مشارکت اجتماعی بزرگترین سرمایه دولت است
وزیر کشــور گفت: مشــارکت اجتماعی بزرگترین ســرمایه دولت است و عملکرد 
اســتانداران می تواند این مشــارکت را تقویت کند. اســکندر مؤمنی وزیر کشــور در 
نشســت سراسری استانداران کشور که در وزارت کشور برگزار شد، با اشاره به لزوم 
اهتمام استانداران به حوزه پیش بینی و پیشگیری از بحران گفت: در اکثر حوادث 
می تــوان با پیش بینی درســت و پیشــگیری مناســب از وقوع حــوادث و بحران ها 
جلوگیــری کــرد و یــا از میزان خســارات کاســت. وی تاکید کــرد: در حوزه مســائل 
اجتماعی نباید اجازه دهیم که پدیده های اجتماعی به امور امنیتی تبدیل شوند 
و باید موضوع آسیب های اجتماعی به صورت ویژه در دستور کار استانداران قرار 
گیرد. وزیر کشور افزود: نباید تولیدکنندگان و کارآفرینان در پیچ و خم مسائل اداری 

درگیر شوند و باید همه هم و غم یک کارآفرین صرف تولید باشد.
مومنی تصریح کرد: کارآفرینان و سرمایه گذاران در طول ما نیستند، بلکه در عرض 
ما قرار دارند و همکار ما هستند و نباید دغدغه ای جز کار اقتصادی داشته باشند؛ 
چه بسا یک کارشناس از قانون برداشت اشتباهی داشته باشد و استاندار بر اساس 
اختیارات و تجربه ای که دارد بتواند تصور کارشناس مربوطه در امور سرمایه گذاری 
در حوزه تولید و اشتغال را اصلاح کند. وی از استانداران خواست یک روز از روزهای 
کاری هفتــه را بــه حــوزه صنعت و تولید اختصاص دهند. وزیر کشــور به مســائل 
مربوط به مدیریت شــهری و شــهرداری ها که یکی دیگــر از مأموریت های وزارت 
کشــور اســت، پرداخت و گفت: اختیارات در این زمینه متناســب با مســئولیت ها 
نیســت، باید در این رابطه نظارت دائم و اســتفاده حداکثری از اختیارات داشــته 
باشــیم. مومنی در همین رابطه گفت: ثبات نداشتن مدیریتی در حوزه مدیریت 
شهری یکی از مشکلاتی است که با آن مواجه هستیم. اینطور نباشد که ما احکام 
را صادر کنیم و از رســانه ها متوجه شــویم که شــهردار پس از مدت کوتاهی عزل 
شــده است. وی ادامه داد:ما نمی گوییم که وزیر کشــور و یا استانداران، شهرداران 
را انتخاب کنند، اما اینطور نمی شود که شورای شهر، شهردار را انتخاب می کند و 

کمتر از 6 ماه بعد آن را عزل کند.
وزیر کشــور با بیان اینکه متوســط حضور شــهرداران در دوره های پنجم و ششــم 
شوراهای شهر دو سال و حتی در برخی شهرها کمتر از یکسال بوده است، گفت: 

در حال تدوین سازوکاری هستیم که یا مردم شهرداران را انتخاب کنند و یا شورای 
شهر نتواند به راحتی شهردار منتخب خود را عزل کند.

مومنی بر اجرای دقیق قوانین تاکید کرد و افزود: در حوزه شهری افراد باید بدانند 
که قوانین درست اجرا می شود و نه بر اساس سلیقه افراد. اینطور نباشد که برخی 
با تخلف و یا رشوه دادن بتوانند قوانین و مقررات را زیر پا بگذارند. اصلاح قوانین 

مربوط به حوزه شهری از اولویت های دولت چهاردهم است.
وی در بخــش دیگری از ســخنانش با بیان اینکه رئیس جمهــور بارها بر موضوع 
وفاق و همبســتگی ملی تأکید کرده اســت، افزود: باید روحیه وفاق در دســتور کار 
قرار گیرد. احترام به مردم و بودن در بین آنها و تغییر در شرایط معیشت مردم 

موجب افزایش سرمایه اجتماعی و مشارکت بیشتر مردم می شود.
وزیر کشور به موضوع وفاق ملی و همبستگی ملی در انتخاب استانداران پرداخت 
و گفــت: اســتاندار نماینــده عالی دولــت، حاکمیت و نظام اســت و رویــه وفاق و 
همبســتگی با اســتفاده از همه ظرفیت ها باید در دســتور کار اســتانداران باشد تا 
مردم احساس کنند، شرایط زندگی آنها بهتر شده است و احترام بیشتری به آنها 

گذاشته می شود.
مومنــی به برگزاری انتخابات با مشــارکت 50 درصد جامعه اشــاره کــرد و افزود: 
تغییر محسوس در زندگی و معیشت مردم موجب می شود که سرمایه اجتماعی 

و مشارکت مردم در انتخابات آینده افزایش یابد.
وی افــزود: مشــارکت مــردم یکی از مؤلفه هــای اصلی قدرت ملی ماســت. همه 
باید تلاش کنیم که با برنامه ریزی مناســب و احترام به مردم و توجه به موضوع 

اقتصاد، تولید و معیشت مردم رضایتمندی آنها را افزایش دهیم.
وزیر کشــور همچنین دیدار چهره به چهره اســتانداران با مردم را مفید دانست و 
گفت: اینکه مردم بدانند پیگیر موضوعات آنها هستیم و به آنها احترام می گذاریم 
برایشان ایجاد رضایتمندی می کند. باید تلاش کنیم مشکلات مردم را حل کنیم.

مومنــی همچنین ابــراز امیــدواری کرد نشســت اســتانداران با حضور مســئولان 
مختلف وزارتخانه ها و دیگر قوا به صورت ماهانه برگزار شــود تا موضوعات برای 

وزرا و مسئولان به درستی تبیین و تصمیمات درستی اتخاذ شود.

آگهي مزايده عمومي   يك مـرحله اي  شماره 1403/18 

روابط عمومی شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاریشناسه 1814173 م الف 1

شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری درنظر دارد انواع اقلام اسقاط و مازاد به شرح مندرج در 
سامانه ستاد ایران را به طور جداگانه از طریق مزایده عمومی طبق شرایط ذیل به فروش رساند:

 1-موضوع مزایده: فروش اقلام مازاد و اسقاط شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری در سال 1403
 2- شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد: مزایده موضوع فوق را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از 
طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد.

لازم به ذکر است کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات 53181909  می باشد.
 3- تاریخ انتشار مزایده در سامانه : ساعت 12 روز چهار شنبه تاریخ 1403/08/09 می باشد.

 4-  مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت: تا ساعت 18 روز دو شنبه تاریخ 1403/08/14می باشد.
5- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 18 روزدو شنبه تاریخ 1403/08/28 می باشد. 

6- تاریخ بازگشایی پاکت پیشنهاد : ساعت 9 صبح روز سه شنبه تاریخ 1403/08/29   
7- هزینه درج آگهی: به عهده برنده یا برندگان مزایده می باشد.

 8- نوع و مبلغ تضمین فرایند ارجاع کار  : به صورت واریز وجه نقد یا به شرح مندرج در اسناد مزایده می باشد.
 اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه پاکت های الف: آدرس 

شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری واقع در شهرکرد - خیابان فارابي شمالي به شماره تلفن 038-33339002-4 
)داخلی 2081(

  چاپ نوبت اول: روز سه شنبه 1403/08/08
چاپ نوبت دوم : روز چهار شنبه 1403/08/09

شرکت ملی گاز ایران  نوبت اول
شرکت گاز استان چهار محال و بختیاری
 )سهامی خاص(  شماره ثبت :5500

فراخوان شناسايی)ارزيابی کیفی(   شماره 1403/157-02 

شرکت توزيع نیروی برق غرب مازندرانشناسه 1816775 م الف 1

شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران در نظر دارد مشاورانی را که در رشته توزیع نیروی برق توسط سازمان برنامه 
و بودجه کشور احراز صلاحیت شده اند، در خصوص "انتخاب مشاور جهت بازدید دوره اي از تاسیسات و تجهیزات 

شبکه و ثبت عیوب و نظارت بر پروژه هاي جاري بهره برداري" ارزیابی کیفی نماید.
بدینوسیله از  مشاوران واجد شرایط دعوت می شود برای اخذ مدارک مربوط به ارزیابی کیفی مشاوران از روز سه شنبه مورخ 1403/08/08 

به مدت 5 روز کاری تا روز یکشنبه مورخ 1403/08/13 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه  
نمایند.

آخرین مهلت بارگذاري اسناد ارزیابی کیفی تکمیل شده تا ساعت 8 صبح روز دوشنبه مورخ 1403/08/21 می باشد.
- این آگهي به منظور ارزیابي کیفي انتشار یافته و پس از ارزیابي از متقاضیان واجد شرایط طي مراحل بعدي دعوت بعمل خواهد آورد. به 

مدارک و اسناد فاقد مهر و امضاء الکترونیکی، مخدوش و غیر مستند ترتیب اثر داده نخواهد شد. بدیهی است ارائه مدارک هیچ گونه حقی را 
برای متقاضیان جهت دعوت به ارائه پیشنهاد ایجاد نخواهد کرد. ضمناً در قبال ارائه مدارك ارزیابي وجهي دریافت نخواهد شد.

- سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد ارزیابی کیفی مندرج است .
نوبت اول روز سه شنبه مورخ 1403/08/08    نوبت دوم روز  چهارشنبه مورخ 1403/08/09

نوبت اول
شرکت توزیع نیروی 
برق غرب مازندران

نقل و انتقال   لنج باری به شماره ثبت 12784- بندرعباس

شناسه 1814987 م الف 1

به اســتناد رونوشت سند شــماره 49319 مورخ 1403/05/06  با شناسه سند 140311453917000099 دفتر اسناد 
رســمی 330 آبادان خانم حمیده رجال فرزند رضا و آقای ناصر بحرانی فرزند آدم تمامی شــش دانگ ســهام خود در مالکیت لنج باری  به شماره ثبت 
12784 - بندرعباس را به  آقای رحیم شنانی اصل فرزند وهیب انتقال قطعي داده اند. مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

نوبت اول



سیاست 02J O M L E H N E W S P A P E R

Politics

   سه شنبه    8 آبان ١403   25 ربیع الثانی ١446قمری   29 اکتبر 2024  سال هشتم    شماره ١925

l )لقمان الدوله( كه سال ها استاد و رئيس دانشكده پزشكي بود درگذشت.)1329 ش( دكتر محمد حسين لقمان ادهم l )1311ش( .قانون اوزان و مقياس ها به تصويب رسيد و ملاك كار گرديد l  )امروز در تقویم: نام شهر ناصري به اهواز مبدل گرديد. )1311ش

تحلیل  »جمله« بر اظهارات »محمدرضا باهنر« دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین مبنی بر بی سامانی اقتصاد کشور؛

 اقتصاد و فقرِ عقلانیت
   

سرویس سیاسی
جمله

اگــر یــک نقد بــه اقتصاد کشــور وارد باشــد، آن 
یک نقد این اســت که اقتصاد کشــور دچار فقر 
عقلانیت اســت و تا این عارضه جبران نشــود، 
مشــکلات حوزه اقتصاد و معیشــت به سمت 

بهبود نخواهد رفت.
  »محمدرضا باهنر« دبیرکل جامعه اســلامی 
مهندســین و چهــره شناخته شــده سیاســی که 
سال ها در مجلس حضور داشت و نایب رییس 
»خانــه ملــت« بــود روز گذشــته و در نشســت 
ماهانــه جامعه مهندســان ضمــن قدردانی از 
دیپلماسی خوب و قدرتمند دولت چهاردهم 
جمله ای درخصوص وضعیت اقتصاد کشــور 
گفت که جان کلام اســت. وی گفت: اقتصاد ما 
سامان مناسبی ندارد و در این موضوع نیز همه 

دولت ها مقصر هستند.
 بــرای درک این جمله محمدرضا باهنر نیازی 
نیست کارشــناس اقتصادی باشــیم یا اعداد و 
ارقامــی که در منابع رســمی اعلان می شــود را 
بدانیم و تجربیات زیست روزانه ما تأیید می کند 
کــه حق با ایــن سیاســت مدار کهنه کار اســت و 

اقتصاد سامان مناسبی ندارد.  
 لازم اســت بــرای برخــی مدیــران اقتصــادی 
دولت و همچنین نمایندگان اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی بنویسیم که زمانی که دلار گران 
می شــود، به تَبَــع آن همه چیز گران می شــود، 
برخی بیشــتر و برخی کم تر. بارها شاهد بودیم 
با افزایش نــرخ دلار، حتی گوجه و خیار هم که 
تولید داخل هســتند نیز شاهد افزایش قیمت 
خود بودند و زمانی که از کارشناســان اقتصادی 
دولت ها پرسیدیم پاسخ دادند با افزایش نرخ 
دلار، نرخ برخی نهاده ها و سموم دفع آفات که 
وارداتی هستند، بالا می رود و بدیهی است حتی 
نرخ گوجه و خیار تولید داخل نیز از قیمت دلار 
متأثر باشد اما زمانی که نرخ دلار پایین می آید، 
هیــچ کالا یــا خدماتی ارزان نمی شــود و همین 
به خوبی نشان می دهد اقتصاد کشور برابر یک 
الگوی مشخص کار نمی کند، به عبارت روشن، 

اقتصاد سامان مناسبی ندارد. 
 ســوال مردم این است که چه کسی این سامان 
مناسب را باید به اقتصاد بازگرداند و اساساً آن 

سامان مناسب، چیست ؟
 در پاســخ بــه ایــن ســوال، می تــوان بــه مــوارد 
متعــددی اشــاره کــرد و همــه آن مــوارد نیــز 
می تواند درســت باشد اما ما به دو فاکتور اشاره 
می کنیــم و یقین داریم این دو فاکتور، ســهمی 
ویژه در نابسامانی و بی ثباتی اقتصاد ملی دارند 
و بخشــی از تنش هایــی کــه دامن گیــر زندگی و 
معیشت مردم شده است، به همین دو فاکتور 

مربوط است.
 فاکتور مهم فقدان عقلانیت در اقتصاد اســت 

و این که بســیاری از مدیران، نمایندگان و حتی 
کارشناسان، از این حقیقت بی اطلاع هستند که 
اقتصاد نیز مانند هر شاخه حکمرانی، یک علم 

است و باید به آن نگاهی عالمانه داشت.
 بــرای تبییــن بهتر ایــن موضوع لازم اســت به 
اظهارنظر روز گذشته رییس شورای شهر تهران 
اشاره کنیم که درخصوص آلودگی هوای تهران 
گفت: امیدواریم خدا کمک کند تا آلودگی هوای 
پایتخت کم تر شود. بدتر از آن اظهارات افرادی 
اســت کــه در برابــر دوربین هــای خبرنــگاران 

ایستادند و گفتند گرانی دست خداست.
 شاید این افراد در اظهارنظرهای خود سوءنیتی 
نداشــته باشــند و حتــی بــه گمــان خود از ســر 
خیرخواهــی چنیــن جملاتــی را بر زبــان آورده 
باشــند، امــا قطعــاً این جملات از کســانی ســر 
می زنــد که نــگاه عالمانه به حکمرانــی ندارند 
و همیــن مایه آســیب و آفت برای بیــش از 80 
میلیون نفر شهروند شده است که قرار است در 

سایه مدیریت چنین افرادی زندگی کنند.
 زمانــی که رییس یک دولــت برای تعیین نرخ 

یک محصول و فرآورده، دستور می دهد و نامه 
می نویســد یا بــرای کنتــرل افزایــش اجاره بها، 
صاحب خانه ها تهدید می کند به زبانی روشن 
و آشــکار اعــلان می کنــد کــه اقتصــاد را علــم 
نمی داند و نگاهی عقلانی به آن ندارد و همین 

نقطه، آغاز فاجعه است.
 دومیــن مشــکل کــه موجبــات نابســامانی در 
اقتصــاد را فراهــم کــرده اســت، بــه کارگرفتــن 
افرادی اســت که نه تنها از دانش تخصصی در 
اقتصاد به دور هستند که به نوعی توهم دانایی 
دچارند که ریشه در مدارک دکترای بی محتوایی 

است که از برخی مراکز علمی أخذ کردند.
 از خاطرمان نرفته اســت که همین ســه ســال 
ســال قبــل فردی که اســتاد دانشــگاه هــم بود، 
مدعــی بــود می تــوان بــا رقمــی معــادل یــک 
میلیــون تومان، به تولید و اشــتغال دســت زد، 
آن هــم در شــرایطی که در همــان روز هم یک 

میلیون تومان رقم ناچیزی بود.   
 چنین فردی بــه وزارت مهم تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی منصوب شــد و دولت وقــت نیز در 
پاســخ به انتقادهــا، از فرد موردنظــر دفاع کرد 
امــا زمانی که خــود به این نتیجه رســید تا وزیر 
محترم چــه اندازه ناکارآمد اســت و محترمانه 
وی را عــزل کرد، از افــکار عمومی به خاطر این 

انتصاب نادرست عذرنخواست.
 ذکر چند نمونه از این دســت البته برای نمونه 
بــود و ایــن مشــکل تقریبــاً در همــه دولت هــا، 
چنیــن  نیــز  دولــت  همیــن  در  و  شــد  تکــرار 
نمونه هایــی وجود دارند. تــا زمانی که دولت ها 
نگاهی عقلانی و عالمانــه به موضوعات کلان 
حکمرانــی ازجملــه اقتصــاد نداشــته باشــند،  
اشــکالی که محمدرضا باهنــر آن را طرح کرد، 
برقرار اســت و اقتصاد ســامان مناســب خود را 

پیدا نمی کند.
 نکتــه آخــر مــا خطــاب بــه دولــت چهاردهم 
اســت که طی حدود دو  ماه گذشته، شاهد نگاه 
عقلانی به دیپلماســی بود و وزیــر امور خارجه 
از هیــچ تلاشــی بــرای تحکیــم چنیــن نگاهی، 
فروگذار نکرد و همین امر موجب خنثی سازی 
بخــش مهمــی از تــلاش غــرب و حملــه اخیر 
اسراییل شد. اگر همین نگاه عقلانی و عالمانه 
را به اقتصاد هم داشــته باشد، می توان امیدوار 

بود اقتصاد به سروسامانی برسد.

اگر یک نقد به اقتصاد کشور وارد باشد، آن یک نقد این است که اقتصاد 
کشور دچار فقر عقلانیت است و تا این عارضه جبران نشود، مشکلات حوزه 

اقتصاد و معیشت به سمت بهبود نخواهد رفت

J O M L E H

نظر رهبر انقلاب درباره خرید و 
فروش تولیدات صهیونیستی 

در پی طرح سوالی مبنی بر اینکه آیا خرید کالایی که تولید رژیم 
صهیونیستی است، اشکال دارد؟ 

رهبر معظم انقلاب اسلامی به این سوال پاسخ دادند.
متــن پاســخ حضــرت آیــت الله خامنــه ای به این ســوال به شــرح ذیل 
اســت: بــه طور کلــی خریــد و فــروش هرگونــه محصول رژیــم غاصب 
صهیونیســتی یا تولیدات شــرکت های صهیونیســتی یا شرکت هایی که 

رژیم صهیونیستی از سود آنها بهره می  برد، حرام است.
در صورتــی کــه ندانید منافع آن عاید صهیونیســت ها می شــود و یا در 
راه دشمنی با اسلام و مسلمانان به کار می  رود یا نه، خرید و استفاده، 

اشکال ندارد.

تشکر پزشکیان از قالیباف و عراقچی
رئیس جمهور در دیدارهــای جداگانه ای میزبان اعضای مجمع 
نماینــدگان اســتان های قزویــن، گلســتان،  کرمانشــاه و اعضــای 
فراکسیون شمال غرب کشور با اشاره به اینکه امروز رژیم صهیونیستی 
از دســتیابی بــه اهــداف خــود بازمانده، گفت: اســرائیلی ها تــا دیروز به 
دنبــال بازگشــایی ســفارت خانه در کشــورهای عربــی بودند، امــا امروز 

همان کشورها اقدامات وحشیانه آنان را محکوم می کنند.
پزشــکیان با اشــاره به اینکــه در کنار مقاومــت دلیرانه، دیپلماســی نیز 
مســیر آنان را فلج کرده اســت، گفــت: امروز باید به حــق از آقای دکتر 
قالیبــاف و آقای دکتر عراقچی بابت همــه تلاش هایی که در این مدت 

انجام دادند، تشکر کنیم.
پزشــکیان با تأکید بر ســخنان نمایندگان مجلس مبنی بر فعال کردن 
ظرفیت کشــورهای همســایه بــرای تحقــق گشــایش های اقتصادی در 
کشور و استان های مجاور تصریح کرد: امروز باید سعی کنیم از ظرفیت 
کشورهای همسایه نظیر کشــورهای برادر و دوست ترکیه، ترکمنستان، 
آذربایجــان و عراق و نیز ارمنســتان، با ایجاد بازارهای مرزی مشــترک، 

سرمایه گذاری در حوزه های مختلف بهره بگیریم.
رئیس جمهــور بــا بیــان اینکــه امــروز مشــکلات عدیده کشــور بــا ایجاد 
ناترازی در حوزه های مختلف گره خورده اســت، گفت: همه ما باید به 
دنبال رفع ناترازی های ایجاد شده در همه حوزه ها باشیم؛ امروز ما در 

آب، برق، گاز، محیط زیست و سایر موارد ناترازی داریم. 
می توانیــم با از بین بردن این ناترازی ها، حامی اقشــار محروم جامعه 

باشیم و در کنار آن به سمت رونق تولید حرکت کنیم.
در ابتدای این دیدارها، تعدادی از اعضای مجمع نمایندگان استان ها 
ضمــن تقدیر از مواضــع رئیس جمهور در حمایــت از جبهه مقاومت، 
صداقــت مثال زدنــی و التــزام عملــی بــه شــعار وفــاق ملــی، بــه بیان 

دیدگاه ها، نظرات و مشکلات حوزه انتخابیه خود پرداختند.
کمبود منابع آبی، اشــتغال و عدم ســرمایه گذاری در اســتان، مشکلات 
راه هــای مواصلاتــی بیــن شــهری، افزایــش قیمــت نهاده هــای دامی، 
مشــکلات آب شــرب روســتاها، مالیــات اســتانی، رونــق گردشــگری، 
کمبود ســرانه پزشکی و مشــکلات درون استانی، بخشــی از گفت وگوی 

نمایندگان مجلس با رئیس جمهور بود.

 
 

زمان نهایی شدن انتخاب 
استانداران از زبان مهاجرانی

 ســخنگوی دولت خبر داد که کار انتخاب اســتانداران احتمالا تا 
۳-۲ هفته آینده نهایی می شود.

  فاطمــه مهاجرانــی ســخنگوی دولــت، با اشــاره ویژگی هــای انتخابی 
اســتانداران دولت چهاردهم خاطرنشــان کرد: تاکیــد مهمی که درباره 
انتخاب اســتانداران شــده این اســت که افرادی کــه می خواهند در این 

مسئولیت قرار بگیرند سابقه وزارت کشوری داشته باشند.
وی افــزود: یکــی دیگــر از ویژگــی های مد نظر این اســت که ســابقه کار 
اســتانداری را فــرد مد نظر داشــته باشــد و نســبت بــه اســتان مربوطه 
اشــراف داشــته باشــد و در حد ملی کار کرده باشــد و ســابقه تشکیلاتی 

مناسبی نیز داشته باشد.
معاون سیاســی وزیر کشــور حساســیت جامعه و نخبگان برای انتخاب 
نماینــدگان دولــت در اســتان ها را به جــا دانســت و گفــت: در انتخــاب 

استانداران مطالبات حامیان و عقلانیت توأمان لحاظ شده است.
وی در ادامه گفت: کار انتخاب اســتاندران احتمالا تا دو سه هفته آینده 
نهایی می شــود چرا که طی هفته های گذشته روند انتخاب استانداران 

سرعت پیدا کرده است.

لبنان از اسرائیل شکایت کرد
بیــروت به دنبــال حمله ارتش اســرائیل به خبرنــگاران لبنانی و 
دفاتــر رســانه ای از اســرائیل بــه شــورای امنیــت ســازمان ملــل 

شکایت کرد.
لبنان در این شــکوائیه که نمایندگی این کشــور در ســازمان ملل متحد 
در نیویورک آن را به شــورای امنیت تســلیم کرده، اعلام کرده حملات 
مکرر اســرائیل به تشکیلات رسانه ای جنایتی آشــکار است که مستلزم 

بازخواست و مجازات اسرائیل است.
ارتش رژیم صهیونیستی اخیرا در منطقه حاصبیا و الاوزاعی در جنوب 
لبنان »وســام قاســم« و »غســان نجار« دو عکاس رســانه ای و »محمد 
رضــا« از اعضــای فنــی تیــم رســانه ای اعزامــی بــه جنــوب لبنــان را به 

شهادت رساند و همچنین چند خبرنگار دیگر را مجروح کرد.
اسرائیل همچنین چهارشــنبه هفته گذشته دفتر شبکه »المیادین« در 

ضاحیه جنوبی بیروت را هدف قرار داد.
وزارت خارجــه لبنــان اعلام کرد که هدف اســرائیل از هــدف قرار دادن 
خبرنــگاران تلاش بــرای وحشــت افکنی در میان اصحاب رســانه برای 

جلوگیری از پوشش تجاوزات است.

 

ارتش آمار موشک های شلیک  شده 
اسرائیل را تکذیب کرد

معاون روابط عمومی ارتش اظهارات ســرتیپ دوم مختاری از   
رژیــم  آمــار شــلیک های  نیــروی زمینــی دربــاره  بازنشســتگان 

صهیونیستی را تکذیب کرد.
 امیــر سیدحســن ابوترابــی معــاون روابــط عمومــی و رســانه ارتــش 
جمهــوری اســلامی ایــران ضمــن تکذیــب اظهــارات امیــر مختــاری 
درباره آمار موشــک های شلیک شــده رژیم صهیونیستی که در مراسم 
تشــییع پیکر شــهید مهدی نقــوی عنوان کــرده بود، گفت: آمــار تعداد 
موشــک های شلیک شــده در این ســخنرانی به هیچ عنوان مورد تایید 

نیست.
وی افــزود: ســرتیپ دوم مختاری چند ســال پیــش از مجموعه نیروی 
زمینــی ارتــش بازنشســته شــده و هم اکنون هیــچ مســئولیتی در ارتش 
نداشــته و فاقد دسترســی به اطلاعات اســت، بنابراین اظهارات ایشان 

مورد تایید نیست.
ابوترابــی اذعــان داشــت: همان گونه کــه در بیانیه های قبلی ســتاد کل 
نیروهــای مســلح عنوان شــده بود، لازم اســت اخبار رســمی مربوط به 
تجاوز اخیر رژیم صهیونیستی صرفا از طریق ستاد کل نیروهای مسلح 
و رسانه ملی پیگیری شود و مرجع رسمی انتشار اخبار ارتش جمهوری 

اسلامی ایران پایگاه اطلاع رسانی آجا به نشانی www.aja.ir است.

    
  

اخبــــار

اختصاصی

مالکیت ایران بر جزایر سه گانه به کابوس اعراب بدل شده  است؛

یارکشی امارات برای راهزنی 
 ایــران هفتــه گذشــته اعلام کرد که ســاخت یک پروژه مســکونی در 
ابوموسی، یکی از سه جزیره ای که ایران و امارات متحده عربی بر آن 
اختــلاف دارند را آغاز کرده اســت. این جزایر کــه در نزدیکی ورودی 
تنگه هرمز قرار دارند، از سال ۱۹۷۱ به طور رسمی تحت کنترل ایران 

هستند.
بنا بر تحلیل المانیتور، ارســلان ملکی، معاون وزیر راه و شهرسازی 
ایران در تاریخ ۲۱ اکتبر گفت که روند اداری پروژه ای برای ساخت ۱۱0 
واحد مسکونی در ابوموسی آغاز شده است. او اشاره کرد که ساخت 
این خانه ها به زودی شــروع خواهد شــد و مقامات محلی در استان 
هرمــزگان ایران مطلع شــده اند. پس از آماده شــدن، این خانه های 
جدید به ساکنان محلی استان یا متقاضیان از سایر نقاط ایران ارائه 
خواهد شد. ملکی با اشــاره به اهمیت استراتژیک جزیره علی رغم 
انــدازه کوچــک آن، گفت: »جزیره ابوموســی بخشــی جدایی ناپذیر 
از اراضــی ملــی جمهوری اســلامی ایران اســت و بر اســاس قوانین 
کشــورمان، ساخت وســاز در ابوموســی مجــاز اســت و برنامه هــای 
مسکونی در این جزیره اجرا خواهد شد«. او گفت که »تکرار ادعاهای 
بی اســاس امــارات متحده عربی« در مورد این ســه جزیــره و صدور 
»بیانیه های سیاسی مشــترک« با سایر طرف ها فاقد »مشروعیت« 
است. چند روز پس از این اعلامیه، مسعود پزشکیان با شیخ محمد 
بن زاید، همتای اماراتی خود در حاشــیه نشســت بریکس در کازان 
روسیه دیدار کرد. در حالی که بیانیه دفتر پزشیکان اعلام کرد که دو 
طرف در مورد »تحولات جاری در غرب آسیا، از جمله جنگ در غزه 
و لبنان« گفت وگو داشــتند، ســیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه 

ایران تأیید کرد که وضعیت جزایر نیز مورد بحث قرار گرفته است.
پس از اینکه بریتانیا در سال ۱۹0۳ کنترل این سه جزیره را به دست 
گرفــت، ابتدا پرچــم امارت شــارجه را بــر روی جزایر تنــب بزرگ و 
ابوموسی به اهتزاز درآورد و سپس در سال ۱۹08، بر روی جزیره تنب 
کوچک نیز پرچم را برافراشــت. اما در سال ۱۹۷۱ و بلافاصله پس از 
خروج نیروهای بریتانیایی از جزایر و پیش از استقلال امارات، نیروی 

دریایی ایران کنترل جزایر را در دست گرفت.
از آن زمــان، این ســه جزیره موضوع اختلافی بیــن تهران و ابوظبی 
بوده انــد. به گفتــه تهران، این جزایر به طور تاریخی بخشــی از ایران 
هستند و تهران می گوید مستندات قانونی زیادی مالکیت آن را تأیید 
می کند. اما امارات مدعی اســت که این جزایر قرن ها تحت اشغال 
عرب هــا بوده اند. به دلیــل موقعیت مهم این جزایــر، کنترل آن ها 
می تواند توازن قدرت در خلیج فارس را تغییر دهد و آن ها بخشــی 
اساســی از اســتراتژی امنیتی ایران هستند. در آگوســت ۲0۲۳، سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی ایران حتی در این جزایر تمرینات نظامی 
انجام داد تا نشان دهد هرگونه تلاش برای به دست آوردن جزایر با 

مقاومت مواجه خواهد شد.
بــه گفته مهران حقیریــان، مدیر ابتکارات منطقــه ای بنیاد بورس و 
بــازار، رویکــرد ایران در تقویت حضــور در جزایر از ســال ۲0۱۲ ثابت 
مانده اســت. او اشاره کرد که طی سال ها، رویکرد تهران »مشخصه 
یک گســترش مــداوم« از زیرســاخت های نظامــی و غیرنظامی در 
ابوموســی بوده و فعالیت هــای ایرانی در این جزیره بــه طور مداوم 
افزایــش یافته اســت. در همین حال، عفیفــه عبیدی، محقق مرکز 
تحقیقات استراتژیک به المانیتور گفت که توسعه اقتصادی تهران 

در سه جزیره »برنامه جدیدی نیست«. 
او اشــاره کرد: »این توســعه بر اساس سیاســت ها و برنامه های کلی 
ایران انجام می شــود. برنامه ریزی برای مســکن در این جزایر نیز از 

پیش انجام شده است.
جالب است که برنامه های مسکونی ایران پس از نخستین نشست 
بین اتحادیه اروپا و شورای همکاری خلیج فارس در تاریخ ۱۶ اکتبر 
ســرعت گرفــت. ایــن اجلاس بــا بیانیــه ای مشــترک و نهایی کردن 
شــراکت اســتراتژیک بین دو طرف پایــان یافت. ایــن بیانیه به طور 
خاص به جزایر تنب بزرگ و کوچک و ابوموســی اشــاره می کند و از 
ایران می خواهد که »اشغال سه جزیره امارات متحده عربی را پایان 
دهد«، زیرا این امر »نقض حاکمیت امارات و اصول منشور سازمان 

ملل« محسوب می شود.
در واکنش به بیانیه، ســیدعباس عراقچی اعلام کرد که تهران دیگر 
اجــازه مداخلــه در امور خــود را نخواهد داد. او بــا انتقادی تند گفت 
کــه بیانیه مشــترک اتحادیه اروپا و شــورای همــکاری خلیج فارس 
پیام هــای زیــادی دارد: »بــرای مــا روشــن شــده که مســیر همکاری 
محترمانــه ای کــه در چندین جلســه ارائــه دادیم، با تمایــل اروپا به 

رویارویی مواجه شده است«.
فرستاده دائمی ایران در سازمان ملل نیز ضمن محکوم کردن این 
بیانیه گفت که اگرچه رهبران اروپایی در طول جلســات با مســعود 
پزشکیان در حاشیه ۷۹مین نشست سالانه مجمع عمومی سازمان 
ملــل اذعان کرده بودند که نگرانی های مشــترک می تواند از طریق 
گفت وگو حل وفصل شود، اما آن ها »به ادعاهای بی اساس در مورد 

حاکمیت و تمامیت ارضی ایران تسلیم شده اند.
قبل از بیانیه مشــترک با اتحادیه اروپا، بیانیه های مشابهی در مورد 
مالکیت سه جزیره از سوی شورای همکاری خلیج فارس با چین و 
روســیه پس از جلســات سطح بالا منتشر شده بود و به نظر می رسد 
علی رغم وضعیت دوســتانه روابط ایران و شــورای همکاری خلیج 

فارس، ابوظبی تدریجاً بر تهران فشار می آورد.
ادعای ابوظبی که توســط شــورای همکاری خلیج فارس ارائه شده 
بود، دو بار توســط پکن در سال جاری و در سال ۲0۲۲ مورد حمایت 
قــرار گرفــت و در هر دو بــار، نماینده چین به دلیل اعتراض توســط 
دولــت ایــران احضار شــد. همچنیــن، نماینده روســیه نیز در ســال 
۲0۲۳ دو بار توسط وزارت امور خارجه ایران احضار شد. در حالی که 
ابوظبــی می خواهد برای یافتن راه حل مذاکرات انجام دهد، تهران 
مکرراً از ورود به مذاکرات امتناع کرده و بر این نکته تأکید داشته که 

جزایر بخشی »جدایی ناپذیر« از خاک ایران هستند.
بــه  گفتــه حقیریــان، از ســال ۲0۱۲، هیــچ تغییر اساســی در موضع 
امارات وجود نداشــته اســت. او گفت که اســتراتژی امارات این بوده 
که موضوع را در مجامع بین المللی، از جمله بیانیه های مشترک و 
گفتگو با ایالات متحده، چین، روســیه، اتحادیه اروپا و ســایر کشورها 
مطرح کند. به نظر حقیریان، این کشورها »صریحاً از ادعای امارات 
بــر جزایر حمایت نمی کنند، امــا بیانیه های آن ها به طــور مداوم از 
ایــران و امــارات می خواهنــد که در گفت وگوهای مســتقیم شــرکت 
کــرده یــا در برخی مــوارد، پیشــنهاد می دهند که موضوع بــه دیوان 

بین المللی دادگستری ارجاع شود«.
حقیریان اشاره کرد در حالی که این »موفقیت دیپلماتیک، دستاورد 
قابل توجهی« برای امارات به شمار می رود، اما روابط دوجانبه این 

کشورها با ایران را تحت فشار قرار داده است.
در مورد موضع چین و روســیه، عبیدی گفت که »ایران هرگز نقض 
تمامیــت ارضــی چین و روســیه را نپذیرفته و تهران انتظــار دارد که 
این کشورها نیز به تمامیت ارضی ایران احترام بگذارند. در جلسات 
دوجانبه، نمایندگان چینی و روســی به طور مکرر بر احترام خود به 

تمامیت ارضی ایران تأکید کرده اند«.
بــا این حــال، در مورد نظــر اتحادیه اروپــا، عبیدی گفت کــه »ایران 
موضــع اتحادیــه اروپــا را در مــورد ســه جزیره ایرانــی در پرتــو رفتار 
خصمانه غرب ارزیابی می کند. به دلیل تحریم های گسترده اتحادیه 
اروپــا علیه ایران، تهران موضع آن هــا را در زمینه امنیت منطقه ای 

نسبت به ایران ارزیابی می کند
 گفته حقیریان، از ســال ۲0۱۲، هیچ تغییر اساسی در موضع امارات 
وجود نداشته است. او گفت که استراتژی امارات این بوده که موضوع 
را در مجامع بین المللی، از جمله بیانیه های مشترک و گفت وگو با 
ایالات متحده، چین، روســیه، اتحادیه اروپا و ســایر کشــورها مطرح 
کنــد. به نظــر حقیریان، این کشــورها »صریحــاً از ادعای امــارات بر 
جزایر حمایت نمی کنند، اما بیانیه های آن ها به طور مداوم از ایران 
و امارات می خواهند که در گفت وگوهای مستقیم شرکت کرده یا در 
برخــی موارد، پیشــنهاد می دهند که موضوع بــه دیوان بین المللی 

دادگستری ارجاع شود«.
حقیریان اشاره کرد در حالی که این »موفقیت دیپلماتیک، دستاورد 
قابل توجهی« برای امارات به شمار می رود، اما روابط دوجانبه این 

کشورها با ایران را تحت فشار قرار داده است.
در مورد موضع چین و روســیه، عبیدی گفت که »ایران هرگز نقض 
تمامیــت ارضــی چین و روســیه را نپذیرفته و تهران انتظــار دارد که 
این کشورها نیز به تمامیت ارضی ایران احترام بگذارند. در جلسات 
دوجانبه، نمایندگان چینی و روســی به طور مکرر بر احترام خود به 

تمامیت ارضی ایران تأکید کرده اند«.
 بــا این حــال، در مــورد نظر اتحادیــه اروپا، عبیدی گفت کــه »ایران 
موضــع اتحادیــه اروپــا را در مــورد ســه جزیره ایرانــی در پرتــو رفتار 
خصمانه غرب ارزیابی می کند. به دلیل تحریم های گسترده اتحادیه 
اروپــا علیه ایران، تهران موضع آن هــا را در زمینه امنیت منطقه ای 

نسبت به ایران ارزیابی می کند. 

اختصاصی

 گزارش جمله  از دستاوردها و فرصت های
 پیش روی سازمان انرژی اتمی؛

برنامه ریزی اسلامی برای تبديل ایران به 
قطب تولید رادیودارو در جهان

محمد اســلامی بی شــک یکی از موفق ترین رؤســای ســازمان انرژی اتمی ایران است  که در 
دشوارترین دوران این سازمان مسئولیت آن را برعهده گرفت. هم زمان مشکلات بین المللی 
حاصل از تحریم های ناجوانمردانه به  دلیل  فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشورمان، این سازمان 
را تحت الشــعاع قــرار مــی داد و از طرف دیگر کمبود منابع مالی و تهدید دانشــمندان هســته ای بر 
پیشــرفت صنعت اتمی کشورمان تأثیر می گذاشــت. اما اسلامی موفق شد ضمن ایجاد تعامل با 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی و ایجاد تعادل در بودجــه  و اولویت بندی ضرورت ها، جانی تازه  به 
صنعت هسته ای بدمد. یکی از دستاوردهای مهم این سازمان در دوران مدیریت اسلامی تمرکز بر 
تولید رادیودارو های ایرانی بود که سلامت ایرانیان تضمین می کند و جان بسیاری از بیماران خاص 
را که به دلیل تحریم های امریکا درخطر است حفظ می کند. در این گزارش به مهم ترین دستاوردهای 
این ســازمان بنا به اظهارات خود اســلامی پرداخته ایم.  محمد اسلامی رییس سازمان انرژی اتمی 
ایران در دیدار با مدیران اســتانی خبرگزاری فارس با اشــاره به آشــکار شــدن جبهه حق و باطل در 
شــرایط فعلی منطقــه و جهان، گفــت: با توجه به جنایات رژیم صهیونیســتی و حمایت اســتکبار 
جهانی، جبهه حق و باطل در جهان و منطقه کاملا مشخص است و با توجه به این وضعیت افراد 

به راحتی می توانند تشخیص دهند که در کدام جبهه باشند.
 وی با اشاره به اینکه نظام صهیونیستی سالیان طولانی است با ایجاد رعب و وحشت در صدد حفظ 
حاکمیت خود بوده اســت، گفت: آشــکار شدن جبهه حق و باطل سبب شده تا این مقطع تاریخی 
تبدیل به مقطع درخشانی شود زیرا انسانیت و حقیقت پدیدار شده است و در این شرایط و موقعیت 

اهالی رسانه باید روشنگری کنند و صدای مظلومان را به گوش مردم در سراسر دنیا برسانند.

 تلاش دشمن برای دست  نیافتن ایران به فناوری نوین هسته ای  
 اســلامی با بیان اینکه دشــمنان حتی پیش از پیروزی انقلاب اســلامی نیز در مسیر پیشرفت ایران 
مانع تراشــی می کردند، افزود: ســالیان طولانی اســت  که دشــمن با بهانه تراشــی در زمینه فناوری 
هسته ای همواره به دنبال این بوده که ایران به فناوری نوین هسته ای دست نیابد و صاحب فناوری 
پیشرفته نباشد اما علی رغم فشارهای متعدد، این مسیر توسط امام راحل و رهبر معظم انقلاب باز 

شد و ما به فناوری هسته ای دست پیدا کردیم.
 وی اظهار کرد: در سازمان انرژی اتمی ایران برای نخستین بار سند جامع راهبردی در افق ۲0 ساله 
را تصویب کردیم که توسط رییس جمهور شهید، آیت الله رییسی رونمایی شد؛ از آن زمان حرکت 

سازمان و صنعت هسته ای در این مسیر پیگیری شد.

هدف گذاری تبدیل ایران به قطب تولید رادیودارو در جهان  
 اســلامی گفت: یکی از اهداف این ســند تولید انواع رادیودارو است که امروز تعداد این نوع از داروها 
به ۶8 مورد رسیده است و بر اساس برنامه ریزی انجام شده، تولید رادیوداروها حداقل ۵ و حداکثر ۷ 

برابر می شود و در سال های آتی به قطب تولید رادیودارو در جهان تبدیل خواهیم شد.
 رییــس ســازمان انــرژی اتمی ایران با بیان اینکــه در زمینه تولید رادیوداروها از دنیا عقب نیســتیم، 
تصریح کرد: اکنون یک میلیون بیمار در کشــور از رادیوداروهای تولید شــده در سازمان انرژی اتمی 
ایران بهره مند هســتند؛ نکته قابل توجه این است که قیمت چنین محصولاتی با نرخ های جهانی 

اصلا قابل مقایسه نیست. اگر این دستاورد را در اختیار نداشتیم، محتاج برخی کشورها می شدیم.
وی خاطرنشان کرد: دستیابی به انواع رادیوداروها، برق هسته ای، فناوری پرتودهی و پلاسما جز در 
سایه در اختیار داشتن راکتور هسته ای، غنی سازی اورانیوم و تلاش دانشمندان ایرانی و بومی سازی 
فناوری هسته ای امکان پذیر نبود زیرا اگر سوخت مورد نیاز صنعت هسته ای را در اختیار نداشتیم، 

این اتفاقات رقم نمی خورد.

برنامه ریزی برای پرتودهی محصولات کشاورزی در سراسر کشور  
 وی با بیان اینکه پرتودهی یکی از نیازمندی های امروز محسوب می شود و باید از سالیان گذشته این 
موضوع وارد زندگی مردم می شــد،  افزود: اســتفاده از فناوری پرتودهی برای محصولات کشاورزی، 
تحول بزرگی را در ســلامت و معیشــت مردم، اقتصاد ملی و صادرات محصولات کشــاورزی ایجاد 
می کند که در این خصوص، ســازمان انرژی اتمی ایران به دنبال توســعه مراکز پرتودهی در ســطح 
کشور به تعداد حداقل ۱0 مرکز است و این طرح تا پوشش سراسری محصولات کشاورزی در برنامه 

ما خواهد بود.

تولید باکیفیت ترین آب سنگین و مشتقات آن در ایران  
 اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: فناوری هسته ای ایران در مرحله خوبی قرار دارد و 
اکنون مشغول به تولید باکیفیت ترین آب سنگین و مشتقات آن در سطح جهان هستیم؛ آب سنگین 
ایران جزو فاخرترین محصولات جهان است؛ دشمنان ناراحت هستند که ما وارد این حوزه شده ایم 

و آن ها نمی توانند اقدامی انجام دهند.

قرارگیری نیروگاه اتمی بوشهر جزو نیروگاه های تراز اول دنیا  
 وی با بیان اینکه یکی از اهداف اصلی این ســند، تولید ۲0 هزار مگاوات برق هســته ای تا ســال ۱۴۲0 
و لزوم توســعه نیروگاه های اتمی است؛ اظهار کرد: بر اســاس برنامه ریزی های انجام شده افزایش 
ســهم برق هســته ای در دستور کار ســازمان انرژی اتمی ایران قرار گرفته و در همین رابطه، ساخت 
واحدهای دو و سه نیروگاه اتمی بوشهر شتاب گرفته و هم اکنون حدود ۴ هزار نیرو مشغول فعالیت 

در این پروژه هستند.
 معــاون رییــس جمهــور عنوان کــرد: بــر اســاس ارزیابی های جهانــی، نیــروگاه اتمی بوشــهر جزو 
نیروگاه های تراز اول دنیا بوده و بالاترین راندمان را ثبت کرده است؛ در یک دهه اخیر برق تولیدشده 

در این نیروگاه موجب صرفه جویی قابل توجهی در مصرف نفت خام و میعانات گازی شده است
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فرهنگیان

مدیرعامــل صندوق ذخیره فرهنگیــان در بازدید از 
شرکت هواپیمایی اروان با اعلام پشتیبانی صندوق 
ذخیره از توســعه و تجهیز نــاوگان هواپیمایی اروان 
تأکید کرد: ارزش آفرینی پایدار، افزایش توان رقابتی 
و ایجاد یک شــرکت هواپیمایی باکیفیت بالا و ارزان 
از طریق مدیریت حمل و نقل حرفه ای باید به طور 

جدی و مستمر در دستور کار شرکت اروان باشد.  
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل صندوق 
ذخیــره فرهنگیــان، محســن احمدی امــروز ضمن 
بازدیــد از بخش هــای مختلف شــرکت هواپیمایی 
اروان و روند تعمیرات هواپیمای آلفا، در نشســت و 
گفتگــوی صمیمی با مدیران و کارکنان این شــرکت 
تابعه صندوق ذخیره فرهنگیان با اشاره به رسالت 
شــرکت اروان مبنــی بــر ارائــه خدمــات هواپیمایی 
باکیفیت و ارزان قیمت از طریق مدیریت حرفه  ای 
و تخصصــی اظهار داشــت: این شــرکت هواپیمایی 
از  بــا اســتفاده  بــا هــدف ســودآوری، خلــق ارزش 
ظرفیت هــای راهبردی صندوق ذخیــره فرهنگیان 
و ارائــه خدمــات شایســته و ارزان بــه اعضــای ایــن 
موسســه ایجاد شــده و لازم است با قوت و قدرت در 
مسیر اهداف تعیین شده حرکت نماید و به جایگاه 

مطلوب در صنعت هوایی دست یابد.

جــذب کادر پروازی متخصــص/ مدیریت   
حرفه ای و تخصصی

مدیرعامــل صندوق ذخیــره فرهنگیان بــا تأکید بر 

ضرورت نگهداشت خلبانان و نیروهای متخصص، 
اولویــت بکارگیــری افــراد را در شــرکت های تابعــه 
صندوق ذخیــره فرهنگیان تخصــص و تجربه آنها 
بیان کــرد و گفت: جذب نیروهــای کارآمد، باتجربه 
و دانــش بالا در حوزه های مختلف هواپیمایی اروان 
بویــژه بخش تعمیــر و نگهداری و فنی و مهندســی 

باید مورد توجه مدیران اروان باشد.

مدیریت تأمین قطعات برای اروان   
ضروری است

احمــدی بــا اشــاره بــه اهمیت موضــوع تأمیــن به 
موقــع و بهینه قطعات مــورد نیاز هواپیمــا در اروان 
تصریــح کرد شــرکت اروان باید در زمینه مدیریت و 
تأمین قطعات مورد نیاز یک رویکرد و برنامه ریزی 
اســتراتژیک داشــته باشــد و عــلاوه بر تجهیــز انبار و 
افزایــش موجــودی قطعــات باید نیازهای شــرکت 
پیــش بینی شــود و تأمیــن قطعات مختلــف بویژه 
قطعات حســاس و پرمصرف بدون هیچ مشکلی و 

در حداقل زمان صورت پذیرد.
وی همچنیــن بــا بیــان اینکــه برنامه ریــزی دقیق و 
مدیریت هزینه با اســتفاده از ظرفیت منابع انسانی 
کارآمــد و باتجربــه و مدیریــت هزینه های جــاری با 
بهره گیــری از ظرفیت برون ســپاری خدمات باعث 
کاهــش بهــای تمــام شــده خواهد شــد تأکیــد کرد: 
یکــی از الزامــات شــرکت هواپیمایــی اروان کاهــش 
هزینه های عملیاتی است که برای تحقق این هدف 
بایــد افزایش تعداد هواپیمــا، افزایش لگ پروازی و 

کاهش هزینه های ثابت تسریع شود.

توجه به استاندارهای صنعت هوانوردی   
دکتر احمدی در ادامه رعایت استاندارهای ایمنی را 
در شرکت اروان مهم ارزیابی کرد و از مسئولان اروان 
خواســت موضوع پایش بازدهی مسیر پروازی را به 

طور مستمر و موثر اجرا نمایند.
وی در ادامه با اشــاره به چالش های شــرکت اروان و 
گزارش های مدیران ارشد این شرکت گفت: تاکنون 

چندیــن جلســه در بخش هــای مختلــف مدیریتی 
صنــدوق برای حــل چالش های این شــرکت برگزار 
شــده  و حمایت هــای مالــی جهــت رفع مشــکلات 
صــورت پذیرفتــه و بــا توجه بــه ســودآوری مطلوب 
صنعــت هواپیمایی و بازگشــت ســرمایه مناســب، 

پیگیری ها انجام خواهد شد.
انتظــار  داد:  ادامــه  ذخیــره  صنــدوق  مدیرعامــل 
ســودآوری،  حرفــه ای،  عملکــرد  نفعــان،  ذی 
شــرکت  ایــن  در  چابک ســازی   و  تخصص گرایــی 
می باشــد و بــر ایــن اســاس در بکارگیــری افــراد در 
صنــدوق به ویــژه مجموعه تخصصی ماننــد اروان 

نباید توصیه ای عمل شود.

گســترش هــم افزایــی/ توســعه پروازهای   
داخلی و خارجی و عتبات عالیات

وی از جملــه اقدامات مثبت این شــرکت را ســابقه 
موفــق در انجــام پروازهــای داخلــی و خارجــی بــه 
ویــژه عتبات عالیات ذکر کــرد و گفت: ارائه خدمات 
سوپراپلیکیشــن  طریــق  از  فرهنگیــان  بــرای  ویــژه  
فرهنگیان به نشانی szf.satpay.ir هم گام مؤثری در 
خدمات رســانی به جامعه فرهنگیان بوده است که 
بایــد ضمن معرفی و تبلیغات موثــر در این زمینه، 

ایرادات احتمالی رفع گردد. 
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان یکی از راه های 
مؤثــر در ارتقــای بهــره وری اروان را هم افزایــی بین 
این شــرکت و سایر شــرکت های زیر مجموعه اعلام 
و تأکیــد کــرد: تهیــه و ارائه بســته های ویــژه و متنوع 
مسافرتی برای فرهنگیان بویژه اعضای صندوق در 
قالب سفرهای زیارتی و سیاحتی داخلی و خارجی با 
استفاده از ظرفیت سایر شرکت ها بخصوص شرکت 
خدمات ســیاحتی زیارتی زاگرس باید در دستور کار 

این مجموعه قرار گیرد. 
احمــدی، ورود بــه حوزه هــای تخصصــی خدمــات 
هوایی دربســتی، تورهای داخلی و خارجی استفاده 
از ظرفیت ۲6 هزار بلیط شرکت خدمات گردشگری 
زاگرس در سال را ازدیگر راه های موثر در دستیابی به 

این هدف اعلام کرد. 

سودآوری و خروج از زیان شرکت   
هواپیمایی اروان 

وی همچنین بر لزوم بورســی شدن شرکت اروان در 
راســتای افزایش شــفافیت، حرکت در مسیر تحقق 
ارزش مالکانه تأکید و بیان کرد: این شرکت اقدامات 
قابــل قبولی از جملــه خروج از زیان و ســودآوری در 
ســال مالی منتهی به ۳۱ شــهریور ۱40۳ و واریز سود 
به حســاب سهامداران را در کارنامه خود دارد و باید 
در ســال مالی جدید این روند سودآوری همچنان با 

جدید دنبال شود.
مدیرعامــل صندوق ذخیــره فرهنگیان ادامــه داد: 
اخذ گواهینامه انجام عملیات پــرواز )AOC( در در 
تیر ماه سال گذشته از دیگر اقداماتی است که به باید 
تداوم داشته باشد تا قعالیت این شرکت همواره رو 
بــه جلو حرکت کند. ضمن اینکــه ایجاد خط هوایی 
مســتقل کــه در شــرف انجام اســت باید تــا حصول 

نتیجه با جدیت پیگیری شود.
ذخیــره  صنــدوق  مدیرعامــل  احمــدی  محســن   
فرهنگیان امروز همچنین به همراه مســئولان ارشد 
صندوق و هیات مدیره هلدینگ تدبیرگران اطلس 
و شــرکت هواپیمایــی اروان از رونــد بازســازی موتور 
هواپیمای آلفا که جزو ناوگان هوایی این شرکت می 
باشــد بازدید و بر تســریع حل مشکلات تخصصی، 
تأمیــن بموقع قطعــات و تجهیــزات هواپیما تأکید 

کرد.
در نشســت امــروز مدیرعامــل شــرکت هواپیمایــی 
اروان، مدیرعامــل هلدینــگ تدبیرگــران اطلــس و 
معاون امور شرکت های صندوق ذخیره فرهنگیان 
گزارشی از برنامه های توسعه ای شرکت و همچنین 
راهکارها و تصمیمات در خصوص بهبود خدمات و 

گسترش فعالیت های اروان ارائه نمودند.
اروان  هواپیمایــی  شــرکت  می گــردد  خاطرنشــان 
متعلق به تدبیرگران اطلس از هلدینگ های تابعه 

صندوق ذخیره فرهنگیان می باشد.

مدیرعامل صندوق ذخیره اعلام کرد؛
توسعه و تجهیز ناوگان هواپیمایی اروان در دستور کار صندوق ذخیره فرهنگیان

نشست هم اندیشی روسای 
اتاق های اصناف مراکز استان ها 

برگزار شد

صفحه  04

صفحه  04

اخبـــــار

تا 11 آبان انجام شد؛

تمدید مهلت ثبت نام آزمون 
استخدامی بانک صادرات ایران 

علیرضا میرمحمدصادقی، عضو هیأت عامل صندوق 
»فرصت هــا  تخصصــی  نشســت  در  ملــی،  توســعه 
از  بــرق«  صنعــت  در  ســرمایه گذاری  چالش هــای  و 
حرکــت صندوق های ثروت ملی به ســمت انرژی های 
تجدیدپذیر به عنوان یک اســتراتژی پایدار و کم ریسک 
خبــر داد و تأکیــد کــرد کــه این تغییــر رویکرد عــلاوه بر 
حفــظ منابــع، به توســعه اقتصادی، کاهش وابســتگی 
به ســوخت های فســیلی و بهبود کیفیت زندگی کمک 

می کند.
 بــه گــزارش روابــط عمومــی صنــدوق توســعه ملــی، 
علیرضا میرمحمدصادقی عضو هیأت عامل صندوق 
»فرصت هــا  تخصصــی  نشســت  در  ملــی،  توســعه 
بــرق«  صنعــت  در  ســرمایه گذاری  چالش هــای  و 
کــه در ســومین روز از بیســت و چهارمیــن نمایشــگاه 
بین المللــی صنعت برق ایران برگزار شــد، به اهمیت 
تغییــر اســتراتژی صندوق هــای ثروت ملی به ســمت 
ســرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر پرداخت. وی 
در ایــن نشســت، ضمن تشــریح اهــداف و برنامه های 
صنــدوق، تأکید کــرد کــه ســرمایه گذاری در انرژی های 
تجدیدپذیــر نــه تنهــا به عنوان یــک ضــرورت، بلکه به 
عنوان یک راهبر بلندمدت، پایدار و کم ریسک در دنیای 
امروز شــناخته می شــود.  میرمحمدصادقی با اشاره به 
مأموریت صندوق توســعه ملی، اظهار داشت: »هدف 

از تأســیس صنــدوق توســعه ملــی، تبدیــل بخشــی از 
منابع به ثروت های ماندگار، مولد و سرمایه های زاینده 
اقتصادی اســت. حفظ سهم نســل های آینده از منابع 
نفــت و گاز و فرآورده هــای نفتــی، از مهم تریــن اهداف 
این صندوق به شــمار می رود.«  وی خاطرنشان کرد که 
صندوق های ثروت ملی در کشورهای مختلف به عنوان 
ابزاری برای مدیریت درآمدهای حاصل از فروش نفت 
و گاز، بــه ویــژه در کشــورهای صادرکننده انــرژی، به کار 
گرفته می شوند و این ابزارها در دهه های گذشته همواره 
نقش مهمی در توســعه پایدار این کشــورها داشته اند. 
وی افــزود: »صندوق هــای توســعه ملی در بســیاری از 
کشــورهای دارای منابــع طبیعی غنی، از جملــه ایران، 
بــه منظور مدیریــت هوشــمندانه و پایدار ثــروت ملی، 
ســرمایه گذاری های خــود را در حــوزه انــرژی بــه ســوی 
انرژی هــای تجدیدپذیر ســوق داده اند. این تغییر راهبر 
بــه ویژه در ســال های اخیر، همســو با توجــه جهانی به 
تغییرات اقلیمی و کاهش اثرات زیست محیطی، مورد 

توجه قرار گرفته است.«
 میرمحمدصادقــی در ادامه به بررســی مزایا و معایب 
ســرمایه گذاری در انرژی هــای فســیلی و تجدیدپذیــر 
پرداخت. وی اظهار کرد: »سرمایه گذاری در انرژی های 
فســیلی، از نظر بازدهی و ســودآوری اقتصادی، به ویژه 
در کوتاه مــدت، جذابیت هــای خــاص خــود را دارد. اما 

تغییــرات بــازار جهانــی، چالش هــای انتشــار گازهــای 
گلخانه ای و محدودیت های مرتبط با منابع فسیلی، از 

مهم ترین معایب آن به شمار می روند.«
 او افــزود: »در مقابــل، انرژی هــای تجدیدپذیــر نظیــر 
خورشــیدی، بــادی و آبــی، از نظــر پایــداری اقتصادی، 
کاهش وابســتگی بــه منابع فســیلی و همچنین بهبود 
شــرایط زیســت محیطی، فرصت هــای نوینــی را برای 
کشــورها به ارمغــان مــی آورد.« وی در بخش دیگری از 
ســخنان خود، به آمارها و روندهای جهانی اشاره کرد و 
گفت: »بر اســاس بررســی های صورت گرفته، استفاده 
از انرژی های فســیلی در کشــورهای پیشــرو نظیــر نروژ، 
عربســتان و چین بــه طرز قابــل توجهی کاهــش یافته 
و ســهم انرژی هــای تجدیدپذیــر در ایــن کشــورها رو به 
افزایش اســت. به عنوان مثــال، از ســال ۲00۹ تا ۲0۲4، 
ســهم انرژی فســیلی در نروژ از 60 درصد به 40 درصد 
و در عربســتان از ۷0 درصــد به 55 درصد کاهش یافته 
اســت، در حالــی کــه ســهم انرژی هــای تجدیدپذیر به 
ترتیــب از 5 بــه ۲0 و از ۲ بــه ۲0 درصــد افزایــش یافتــه 
اســت.« میرمحمدصادقــی با اشــاره بــه ظرفیت های 
تجدیدپذیــر،  انرژی هــای  حــوزه  در  ایــران  طبیعــی 
خاطرنشــان کرد: »کشــور ما با داشــتن میانگیــن ۲400 
تا ۳000 ســاعت تابش خورشــید در ســال، منابع بادی 
گســترده بــه ویژه در مناطق شــمال غــرب، و همچنین 

منابع آبی فراوان، از پتانســیل بالایی برای توســعه این 
نوع انرژی ها برخوردار اســت. این ظرفیت ها می توانند 
به عنوان یک نیروی محرک برای کاهش وابســتگی به 
منابع فسیلی، ایجاد اشتغال پایدار و توسعه اقتصادی 

در کشور به کار گرفته شوند.«
 علیرضــا میرمحمدصادقــی در بخش دیگــری گفت: 
صنــدوق توســعه ملــی بــا تخصیــص اعتبــار معــادل 
۵/۱۲ میلیــارد دلار بــرای توســعه نیروگاههــا و کاهــش 
ناترازی انرژی، از متقاضیان و ســرمایه گذاران خواست 
با مراجعه به بانکهای عامل و تشــکیل پرونده نســبت 
بــه اســتفاده از ایــن فرصت بــرای توســعه نیروگاه های 
تجدیدپذیــر و ســیکل ترکیبی اقــدام نماینــد. صندوق 
توســعه ملی نیــز آمــاده اســت در کوتاه ترین زمــان در 
صورت ارسال شناسنامه طرح از طرف بانک های عامل 

نسبت به اعلام وصول و انجام مسدودی اقدام نماید.
 در پایان، عضو هیأت عامل صندوق توسعه ملی اظهار 
داشت: »سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر برای 
صندوق توســعه ملی نه تنها به کاهش انتشــار گازهای 
گلخانه ای و بهبود کیفیت زندگی مردم کمک می کند، 
بلکه به عنوان یک راهبرد بلندمــدت و پایدار می تواند 
نقــش مهمــی در جــذب ســرمایه گذاری های خارجــی 
و  ایجــاد تحول در زیرســاخت های انرژی کشــور داشــته 

باشد.«

عباس علی آبادی وزیر نیرو در گفتگو با خبرنگار مهر درباره قیمت برق اظهار کرد: بر اساس قانون مانع زدایی صنعت برق 
تکلیف شده است که قیمت برق افزایش پیدا کند و مطابق با قانون وزارت نیرو نباید وابسته به بودجه دولتی باشد.

 وی ادامه داد: بر اســاس قانون مانع زدایی از صنعت برق دولت موظف اســت دیگر نقشی در تأمین ریالی برق نداشته باشد 
و مردم باید برق مورد نیاز خود را خریداری کنند به خصوص پر مصرف ها که باید برق خود را باید از بازار آزاد و محل تجدید 
پذیرها تهیه کنند.  وزیر نیرو خاطر نشان کرد: بر اساس قانون تنها به مصارف برق تا سطح الگو یارانه پرداخت می کند و آن دسته 
از مشترکانی که مصارف بالایی دارند، یا باید با اقدامات مدیریتی مصرف برق خود را به سطح الگو نزدیک کنند و یا برق مازاد 

خود را از طریق روش های جایگزین مانند ذخیره ساز، مولدهای خورشیدی و بورس انرژی تأمین کنند.

صفحه 04

مدیرعامل بیمه ملت در مراسم افتتاح بیست و چهارمین شعبه بیمه در همدان تاکید کرد؛

بیمه  ملت؛ با کیفیت بالا و در دسترس 

وزیر نیرو:
برق گران می شود

در نشست تخصصی »فرصت ها و چالش های سرمایه گذاری در صنعت برق« تاکید شد؛

صندوق توسعه ملی در مسیر انرژی های تجدیدپذیر

نشست هم اندیشی روسای اتاق های اصناف مراکز 
استان ها با حضور هیأت رئیسه اتاق اصناف ایران، 
غلامعلی مهــدوی، دبیــر هیات عالی نظــارت بر 
ســازمان های صنفی و نمایندگان ســازمان بسیج 
اصنــاف و بازاریان کشــور در هتل بزرگ فردوســی 

برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی اتاق اصناف ایران، 
این نشســت با محوریت آموزش اصناف و بررسی 
ســامانه آموزش اتــاق اصناف ایــران و راهکارهای 
بهبود کیفی ســامانه آموزشــی برگزار شد. مجتبی 
صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران در این نشســت 
بــا اشــاره به اهمیت آمــوزش در توســعه و تقویت 
کســب وکارها گفــت: طبــق قانــون، اتــاق اصنــاف 
ایــران مکلف به راه اندازی ســامانه آموزشــی برای 

آمــوزش احــکام تجــارت و کســب وکار بــه فعالان 
صنفــی اســت؛ بــر ایــن اســاس اتاق هــای اصناف 
سراسر کشور می توانند از سامانه آموزش اتاق ایران 
اســتفاده کنند. وی افزود: در صورتــی که هر یک از 
اتاق های اصناف در سراســر کشور به صورت مجزا 
اقدام به راه اندازی ســامانه آموزشــی کرده باشــند 
نیز می توانند آموزش هــای لازم را در این زمینه به 

جامعه صنفی ارائه دهند .
رئیس اتــاق اصناف ایران در ادامه این نشســت با 
تأکید بر ضرورت تقویت جبهه مقاومت و با اشاره 
به حضور همیشگی اصناف و بازاریان در برهه های 
مهم تاریخی خواستار ادامه نقش آفرینی اصناف و 
بازاریان برای کمک به مردم جنگ زده فلســطین 

و لبنان شد.
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شرکت »اتمسفر« بانک 
ملی ایران به بخش 
خصوصی واگذار شد

مدیرعامل بیمه سینا تشریح کرد؛

شفافیت مالی؛ مسیر بهبود 
سودآوری پایــدار

رئیس هیات مدیره بانک توسعه صادرات خبر داد؛

تغییرات بانک توسعه 
صادرات ایران مبتنی بر 

نگرش تحول گرا

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: سازمان 
بــورس در حال برنامه ریزی بــرای پذیرش و عرضه 

صنایع بزرگ فعال در اقتصاد ایران در بازار است.
حجت اله صیدی در نشست هم اندیشی با ناشران 
بزرگ بازار سرمایه با اشاره به اثر محدود ریسک های 
سیســتماتیک بر بازار ســرمایه توضیح داد: در دوره 
مختلــف دیده ایم کــه حتی در بدترین شــرایط هم 
بنگاه هــا و صنایع تولیدی و خدماتی فعال بوده اند، 
بنابراین ضمــن مراقبت و صیانت از بــازار نباید به 
نگرانی هــا دامــن بزنیم.  رییس ســازمان بــورس با 
اشــاره به اقدامات انجام شــده برای صیانت از بازار 
ســرمایه، توضیح داد: از هفته گذشته جلساتی را به 
این منظور برگــزار کرده ایم تا با آرامش درباره نحوه 

حفظ ثبات بازار تصمیم بگیریم.
 وی با اشاره به یک ضرب المثل مشهور در فرهنگ 
ایرانی افزود: بازار سرمایه و حتی کسب و کارها نباید 
با یک غوره سردی شــان شــود و با یــک مویز گرمی، 
مخصوصا در بــازار اوراق بهادار کــه اطلاعات کاملا 
شفاف و دسترس است، نباید با بیش واکنشی نسبت 
به مسائل مواجه باشیم.صیدی با اشاره به محتوای 
نشســت های برگزار شــده در روزهای گذشــته اعلام 
کرد: پنج شــنبه در جلسه ای مســائل بنیادین بازار را 
بررســی و راهکارهایی را در قالــب چند بند طراحی 
کردیم.  پیرو آن، در نشســت شــنبه صبح با ناشران 

بزرگ هم موضوعات را مطرح کردیم.
 وی در ادامــه از همــکاری و موافقت مدیران ارشــد 
دولت با توســعه بازار ســرمایه خبر داد و تاکید کرد: 
روز یک شــنبه هفتــه گذشــته جلســه ای بــا حضــور 
رییس جمهــور برگــزار شــد کــه در آن نشســت، هم 

وزیر اقتصاد و هم دکتر طیب نیا مشاور عالی رییس 
جمهوری، مصادیق دقیقی از مسائل بازار و صنایع 
بیان کردند و آقای رئیس جمهور دســتورات خوبی 

برای رفع مسائل بیان کرد.
 صیــدی بــا اشــاره بــه جلســه مشــترک بــا رییــس 
کمیســیون اقتصــادی مجلس در عصر روز گذشــته 
اعــلام کــرد: در حــال پیگیــری مســائل بودجــه ای 
در قالــب نشســت های مشــترک با کمیســیون های 
ذی ربط مجلس شورای اسلامی هستیم. نمایندگان 

مجلس هم در این حوزه بسیار همراه هستند.
 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به لزوم 
رفع موانع توسعه فعالیت صنایع و بازار سرمایه در 
حــوزه ناترازی انرژی، به ویژه کمبود گاز در زمســتان 
گفت: قرار شده بحث قطعی گاز صنایع در زمستان 
را از همیــن حــالا پیگیــر شــویم. بــه همیــن منظور 

مذاکراتی را با دستگاه های مسئول برگزار کرده ایم.
 هم چنین مقرر است از صنایعی که به دلیل ناترازی 
انرژی با مشکل مواجه اند، بازدید کنیم و در مذاکره 
با وزارت صمت و نفت مشکلاتشــان را پیگیری و در 
حد امــکان رفع کنیم.  وی از فعالان بازار ســرمایه و 
ناشران بزرگ خواست برای توسعه فعالیت هایشان 
بیشتر وارد عمل شوند، چنان که سازمان بورس هم 
در حال برنامه ریزی بــرای پذیرش و عرضه صنایع 

بزرگ فعال در اقتصاد ایران در بازار است.
 این گزارش حاکی اســت: در ادامه نشست، مدیران 
ارشــد نهادهای مالی و ناشران بازار سرمایه به بیان 
دغدغه هــای خــود پرداختنــد و ضمــن حمایــت از 
برنامه هــای ســازمان بــورس پیشــنهادهای را برای 

بهبود شرایط بازار ارائه کردند.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

برنامه ریزی برای پذیرش و عرضه 
صنایع بزرگ اقتصادی كشور در 

بازار سرمایه
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بیمه

مدیرعامل بیمه سینا تشریح کرد؛

شفافیت مالی؛ مسیر بهبود سودآوری پایدار
مدیرعامــل بیمــه ســینا از شــفافیت مالــی بــه عنــوان یک 

ضرورت برای تقویت سودآوری پایدار یاد کرد.
بــه گزارش روابــط عمومی بیمه ســینا؛ علــی صلاحی نژاد 
درباره گام های اســتراتژیک این شرکت اظهار داشت: بیمه 
ســینا در شــش ماه نخســت ســال جاری، بــا وجود شــرایط 
چالش برانگیز بازار توانســته است رشــد مطلوبی در حجم 
فروش و بهینه ســازی ترکیب پرتفوی تجربه کند. این رشــد 
به ویژه در محصولاتی محقق شده که هم از منظر سودآوری 
بلندمــدت جذابیت دارند و هم از حیث مدیریت ریســک، 

هم راستا با سیاست های مدیریت ریسک شرکت هستند.
وی ادامه داد: استراتژی ما در این دوره، تنوع بخشی به سبد 
بیمه نامه هــا و تمرکز بــر محصولات با ارزش افــزوده بالاتر 
بــوده اســت، که نتیجــه آن ارتقاء ترکیب پرتفوی به ســمت 

محصولات با ریسک کمتر و بازدهی بیشتر است.
صلاحــی نــژاد با بیــان این مطلب کــه در کنار رشــد فروش 
و اصــلاح ترکیــب پرتفــوی، یکــی از تغییــرات اساســی در 

صورت هــای مالــی امســال، ثبت کامل و شــفاف خســارات 
معوق، به ویژه در حوزه بیمه های درمان و ســایر خســارات 
بیمه ای اســت، افــزود: به دلیل عدم ثبت برخی خســارات 
معــوق در موعــد مقرر، این تعهــدات در صورت های مالی 
به طــور کامل منعکس نشــده بود که ایــن موضوع منجر به 
بهبــود ظاهری در ســودآوری شــده بــود، اما در ســال مالی 
جــاری، بــا اصــلاح ایــن رونــد و در راســتای رعایــت اصــول 
شــفافیت مالــی و تطبیــق بــا اســتانداردهای حســابداری و 
گزارشــگری مالی، تمامی خســارات به طور کامل ثبت و در 

صورت های مالی لحاظ شده است.
به گفتــه وی این اقــدام، هرچند موجب کاهش ســودآوری 
در دوره جــاری شــده، امــا بــا توجــه بــه ماهیــت اصلاحات 
انجام شده، این کاهش سود کاملًا قابل پیش بینی و از منظر 
مدیریت ریســک مالــی، ضروری بوده اســت. ثبت شــفاف 
خســارات در صورت هــای مالــی ضمــن افزایش شــفافیت 
مالــی، از بــروز هرگونه مخاطــره در خصوص عــدم تطابق 

با قوانیــن نظارتی جلوگیری کرده و شــرکت را در موقعیت 
مستحکمی برای آینده قرار داده است.

وی در ادامه افزود: تحلیل های ما از رفتار پرتفوی بیمه ای و 
روند عملکرد شرکت نشان می دهد که با اصلاحات صورت 
گرفته در ترکیب ســبد بیمه نامه ها و مدیریت هوشــمندانه 
خســارات، شــرکت در مســیر بهبــود ســودآوری قــرار دارد. 
اصــلاح ترکیــب پرتفوی بــه ســمت محصــولات پربازده تر 
و مدیریــت کارآمدتــر خســارات، شــرکت را بــرای تحقــق 
ســودآوری پایدار و خلــق ارزش برای ســهامداران در آینده 

آماده کرده است.
مدیرعامــل بیمــه ســینا تصریــح کــرد: اگرچــه بــه  دلیــل 
شفاف ســازی و ثبت خسارات معوق شــاهد کاهش موقتی 
در سودآوری هســتیم، اما این اقدام، ضروری و استراتژیک 
اســت و پایه گــذار شــفافیت مالــی و ســودآوری پایــدار در 

بلندمدت خواهد بود.
وی در پایان خاطرنشــان کرد که مــا به روند بهبود عملکرد 

ادامــه خواهیم داد و با تمرکز بر ارتقــاء بهره وری، مدیریت 
مؤثــر ریســک ها و افزایــش ارزش افزوده بــرای ذی نفعان، 
هدایــت پایــدار  ارزش  خلــق  ســمت  بــه  را  ســینا   بیمــه 

 خواهیم کرد.

اخبــــاریادداشت

اسامی برندگان قرعه کشی 
حساب های قرض الحسنه بانک سپه 

اعلام شد
    اسامی 4 هزار نفر از برندگان جایزه نقدی ۲50 میلیون تومانی 
قرعه کشــی چهل و چهارمین جشــنواره حســاب های قرض 
الحسنه پس انداز بانک سپه بر روی وب سایت این بانک قرار 

گرفت.
به  گزارش  پایگاه  اطلاع  رســانی  بانک سپه،  اسامی  4  هزار نفر از برندگان  جایزه  
۲50  میلیون  تومانی  قرعه کشی حساب های  قرض الحسنه   پس انداز بانک سپه 

پس ازانجام مراسم قرعه کشی )در مهرماه سال جاری( اعلام  شد.  
مشــتریان  عزیــز  می توانند  بــا  مراجعه به پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه به 

نشانی www.banksepah.ir از نتایج آن مطلع شوند.
شایان ذکر است، بانک سپه در چهل و چهارمین دوره جشنواره حساب های 
قرض الحســنه پس انــداز به پــاس قدردانی از اعتماد مشــتریان، تعداد یک 

میلیون و ۲8۳ هزار و ۹۱۱ جایزه نقدی  در نظر گرفته است.
اسامی برندگان یکصد هزار جایزه نقدی ۱0 میلیون ریالی و  سایر جوایز نقدی 
قرعه کشی چهل و چهارمین جشنواره حساب های قرض الحسنه پس انداز 

بانک سپه نیز متعاقباً اعلام خواهد شد.

شرکت »اتمسفر« بانک ملی ایران 
به بخش خصوصی واگذار شد

     شرکت کارخانجات صنعتی و تولیدی »اتمسفر« از شرکت های 
زیرمجموعــه بانک ملی ایران از طریق مزایده در فرابورس با 

نماد »تاتمس« به بخش خصوصی واگذار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران ، در راستای اجرای 
منویات مقام معظم رهبری و سیاست های دولت چهاردهم مبنی بر خروج 
بانک هــا از بنگاهــداری، بانــک ملی ایران ســهم خود از شــرکت کارخانجات 
صنعتــی و تولیــدی »اتمســفر« را بــه مبلــغ ۲0 هــزار میلیارد ریــال به بخش 
خصوصی واگذار کرد. واگذاری شرکت کارخانجات صنعتی و تولیدی اتمسفر 

از طریق مزایده در فرابورس با نماد »تاتمس« انجام شده است.
»اتمســفر« پــس از »راموفارمیــن« دومیــن شــرکت از مجموعــه هلدینــگ 
آینــده پویا اســت که در ســال جاری بر اســاس سیاســت خروج از بنــگاه داری 
بانک ملی واگذار می شــود. گفتنی است شرکت اتمسفر به تولید محصولات 
متنوعی ازجمله محصولات تهویه مطبوع، تجهیزات گرمایشی و سرمایشی، 
تولید انــواع تجهیزات دســتگاه های خنک کن نیروگاهی و محصــولات حوزه 

ریخته گری می پردازد.

 عملکرد مطلوب بانک آینده در حوزه 
تجهیز منابع؛

در بازه زمانی منتهی به 31 شهریور 
1403

ماهــه ی  بازه زمانــی ۹  طــی  بانک آینــده  عملکــرد  بررســی      
۱5/0۹/۱40۲ تا ۳۱/06/۱40۳ نشــان از رشد مطلوب این بانک 
در حوزه جذب منابع در مقایســه با مدت زمــان 0۱/0۱/۱40۲ تا 

۱5/0۹/۱40۲ دارد.
به گزارش روابط عمومی بانک آینده؛ افزایش تعداد شــعب مثبت این بانک 
در تجهیز منابع از ۳0 شعبه به تعداد ۲55 شعبه و هم چنین افزایش منابع 
ایــن شــعب از 6.6 همت به بیش از 4۳.۳ همــت طی بازه زمانی پیش گفته، 
بخشــی از دســتاورد مثبــت بانک آینــده در مقایســه با ۹ ماهه نخســت ســال 
گذشــته اســت. بانک آینــده بــا طراحــی و ارائه خدمــات باکیفیت بر اســاس 
نیازسنجی بخش های مختلف جامعه و هم چنین توسعه خدمات بانکداری 
الکترونیکــی، ضمــن ارائه خدمت مطلــوب هم وطنان و جذب منابــع، بر آن 
است تا با تزریق هدف مند این منابع در راستای تقویت در بخش های مختلف 

اقتصادی و تولیدی گام بردارد.

فعالسازی پیامک تراکنش های 
بانکی در اینترنت بانک 

اقتصادنوین
     بانــک اقتصادنوین امکان فعالســازی غیرحضوری ســرویس 
پیامک تراکنش های بانکــی را در اینترنت بانک خود فراهم 
کرد. به گزارش روابط عمومی بانک اقتصادنوین، مشــتریان 
این بانک می توانند بدون نیاز به مراجعه حضوری به شعبه، 
ســرویس اطلاع رســانی پیامکی تراکنش های بانکی خود را از طریق اینترنت 

بانک فعال کنند.
برای فعالســازی این ســرویس، کاربران می توانند با ورود به حساب اینترنت 
بانک و مراجعه به بخش تنظیمات از منوی حســاب کاربری خود نســبت به 

فعالسازی این سرویس اقدام کنند.
آن دسته از مشتریان بانک اقتصادنوین که تاکنون اینترنت بانک خود را فعال 
نکرده اند، می توانند به صورت غیرحضوری نســبت به ثبت نام و فعال سازی 
اینترنــت بانــک خود اقدام و پس ازآن ســرویس پیامکی تراکنــش ها را فعال 
کنند. مشتریان گرامی برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند با مرکز ۲4ساعته 
ارتباط با مشتریان بانک اقتصادنوین به شماره 0۲۱480۳۱000 تماس حاصل 

کنند.

از سوی مرکز آمار ایران؛
عنوان دستگاه برتر در ارزیابی 

عملكرد به بیمه مركزی رسید
       رئیس مرکز آمار ایران همزمان با روز ملّی آمار و برنامه ریزی با 
ارســال لوح تقدیــر، انتخاب بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران به عنوان دســتگاه برتر در ارزیابی عملکرد  را به رئیس 

کل بیمه مرکزی تبریک گفت.
بــه گــزارش اداره کل روابط عمومی، دکتر گــودرزی رئیس مرکز آمــار ایران از 
حضور موثر و تلاش های مجدانه و مشارکت ارزشمند بیمه مرکزی در اجرای 
برنامــه هــای معطوف به توســعه نظام آماری کشــور و کســب عنــوان عنوان 
دســتگاه برتر در ارزیابی عملکرد  و اخذ »نشــان اهتمــام به کیفیت آمارهای 

رسمی« قدردانی کرد.

بیمه دی، پایدار در رشد سودآوری
        بیمه دی در نیمه اول سال جاری ۷۶ درصد رشد در حق بیمه 

صادره را محقق کرده است.
بــه گــزارش روابــط عمومــی و امــور بین الملل بیمــه دی، بر 
اســاس اطلاعات صورت های مالی حسابرسی نشده ۶ ماهه 
منتهی به پایان شــهریورماه ۱۴0۳، شــرکت بیمه دی موفق به کســب سودی 
بالاتر از ســود ســال مالی ۱۴0۲ شــده که نشــان از تحقق برنامه های عملیاتی 
شرکت در شش ماهه ابتدایی سال دارد.مجموع حق بیمه های صادره شرکت 
برای شــش ماه اول ســال جــاری معــادل ۲۵08۷۶ میلیارد ریال بــوده که در 
مقایسه با عملکرد مدت مشابه ســال قبل ) ۱۴۲۴۶۲ میلیارد ریال( از رشدی 
بالغ بر ۷۶ درصد برخوردار اســت. همچنین مجموع خسارت های پرداخت 
شده شرکت در نیمه نخست سال ۱۴0۳ معادل 8۱0۶۹ میلیارد ریال بوده که 
در مقایسه با عملکرد مدت مشابه سال قبل )  ۴8۶۳8 میلیارد ریال( رشدی 
حدود ۶۷ درصد داشــته است.شــایان ذکر است؛ مطابق با صورت های مالی 
منتشر شــده روی سایت کدال، ضریب خسارت شش ماهه سال جاری بیمه 
دی معادل ۷۶ درصد شده که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۷۹ درصد، 
یعنی ۳ واحد کاهش داشــته و این موضوع نشــان دهنــده انتخاب صحیح و 
مدیریت بهینه ریسک های صدور بیمه نامه از سوی این شرکت است.گفتنی 
اســت؛ سود خالص شــرکت بیمه دی پس از کســر مالیات طبق صورت های 
مالی حسابرسی نشده بالغ بر 8۱۳0 میلیارد ریال )به ازاء هر سهم 8۵۶ ریال( 
بوده که بالاتر از کل ســود سال گذشته ) 800۵ میلیارد ریال( قرار گرفته است. 
انتظــار می رود بــا ادامه این روند و انتخاب ریســک های مناســب بیمه  گری و 

سرمایه گذاری، سود پیش بینی شده شش ماهه دوم نیز محقق شود.

در مراســمی با حضــور مدیرعامل، اعضای هیــات مدیره و 
جمعــی از معاونیــن و مدیران ارشــد بیمه ملت، بیســت و 
چهارمین شعبه این شرکت در استان همدان افتتاح شد. با 
راه اندازی این شعبه، شهروندان همدانی می توانند به طور 
مســتقیم و آسان تر به طیف گســترده ای از خدمات بیمه ای 

دسترسی پیدا کنند.
بــه گزارش روابط عمومی بیمه ملــت، در اقدامی راهبردی 
بــرای گســترش شــبکه خدمــات بیمــه ای، شــرکت بیمــه 
ملت بیســت و چهارمین شــعبه خــود را در اســتان همدان 
افتتــاح کرد. این مراســم بــا حضور علی رضا یزدان دوســت 
مدیرعامل، داود قاسم پور رئیس، محمدتقی چراغی نائب 
رئیــس، بهمن ســوری معاون توســعه بــازار و داود شــکری 
معاون منابع انســانی و پشتیبانی و جمعی از مدیران ارشد 

شرکت برگزار شد.
علی رضا یزدان دوست، در مراسم افتتاح این شعبه ضمن 
تشکر از تلاش های همکاران خود، بر اهمیت توسعه شبکه 

شعب در سراسر کشور تاکید کرد.
وی افزود: هدف ما ارائه خدمات بیمه ای با بالاترین کیفیت 
و در دسترس ترین شکل ممکن به تمامی هموطنان است. 
افتتاح شعب جدید در اســتان های مختلف، گامی مهم در 

جهت تحقق این هدف محسوب می شود.
شــعبه،  ایــن  راه انــدازی  بــا  کــرد:  تصریــح  یزدان دوســت 
از  گســترده ای  طیــف  از  می تواننــد  همدانــی  شــهروندان 
خدمات بیمــه ای بیمه ملت بهره مند شــوند. این خدمات 
شــامل تمامی رشــته های بیمــه ای اعم بیمه هــای خودرو، 
مسافرتی، آتش سوزی، مسئولیت مدنی، عمر و تأمین آتیه 

و بسیاری از انواع دیگر بیمه می شود.
مدیرعامــل بیمــه ملــت در بخش دیگــری از ســخنانش با 
اشاره به اهمیت بیمه تکمیلی درمان بازنشستگان صندوق 

بازنشســتگی کشوری و خدمت رســانی به این قشر محترم، 
اظهــار داشــت:  بــا توجه بــه قــرارداد درمان بیمــه تکمیلی 
بازنشســتگان کشــوری، ایــن شــعبه نقــش مهمــی در ارائه 

خدمــات به این قشــر عزیز از جامعه ایفا خواهــد کرد و این 
موضــوع بــرای مــا و هیئت مدیــره محترم اهمیــت ویژه ای 

دارد.
در ادامه بهمن ســوری معاون توســعه بــازار بیمه ملت، به 
تشریح برنامه های آتی این شرکت در زمینه گسترش شبکه 
شعب پرداخت. وی با اشــاره به اهمیت حضور فیزیکی در 
تمام نقاط کشــور، بــر ارائه خدمات بیمه ای بــا کیفیت و در 

دسترس به تمامی اقشار جامعه تاکید کرد.
زانیــار قربانــی رئیس شــورای هماهنگی شــرکت های بیمه 
اســتان همدان و روح الله افشــار مدیر صندوق بازنشستگی 
اســتان همدان نیــز طی ســخنانی بر اهمیت افتتاح شــعبه 

بیمه ملت در استان همدان تاکید کردند.
شــعبه استان همدان، بیست و  چهارمین شعبه بیمه ملت 
به شمار می آید و دوازدهمین شعبه جدیدی است که در دو 

سال گذشته افتتاح می شود.
پیــش از ایــن، در اســتان های کرمــان، البــرز، بندرعبــاس، 
ارومیه، تنکابن، بوشــهر، قم، اسلامشــهر، زنجان، گلستان و 

اردبیل شعب بیمه ملت افتتاح شده بودند.
افتتــاح این شــعبه جدید، دسترســی مردم اســتان همدان 
بــه خدمات بیمــه ای بیمه ملت را تســهیل کــرده و موجب 
افزایش رضایت مندی مشــتریان خواهد شــد. همچنین، با 
توجه به قرارداد درمان بیمه تکمیلی بازنشستگان کشوری، 
ایــن شــعبه نقــش مهمــی در ارائه خدمــات به این قشــر از 

جامعه ایفا خواهد کرد.
در پایان این مراسم احسان پیران به عنوان سرپرست شعبه 

همدان از سوی مدیرعامل شرکت بیمه ملت معرفی شد.

مدیرعامل بیمه ملت در مراسم افتتاح بیست و چهارمین شعبه بیمه در همدان تاکید کرد؛

 بیمه  ملت؛ با کیفیت بالا و در دسترس

بانــک صــادرات ایران در ۳۱ اســتان کشــور با برگــزاری آزمون  
کتبی و انجام مصاحبه، برای مشــاغل بانکدار و بانکیار دعوت 

به همکاری می کند.
بــه گــزارش روابط عمومی بانک صادرات ایــران، این بانک به 
منظــور تأمین نیروی مورد نیاز خود در ۳۱ اســتان کشــور برای 
تصــدی مشــاغل بانکــدار و بانکیــار از میــان داوطلبــان بومی 
مرد و زن واجد شــرایط بر اســاس آئین نامه اســتخدامی بانک 
و از طریــق آزمون کتبــی، مصاحبه روانشــناختی - تخصصی، 
گزینش و معاینات پزشکی با انعقاد قرارداد کار موقت و بیمه 
درمــان و بازنشســتگی تأمیــن اجتماعی، دعوت بــه همکاری 

می کند.

داشــتن حداقل مدرک کارشناسی در یکی از رشته های مندرج 
در متــن آگهــی اســتخدام، با حداقــل معدل کل ۱4  و داشــتن 
حداکثر ۳0 ســال تمام و همچنین داشتن کارت پایان خدمت 
یــا معافیت دائم برای داوطلبان مرد، از جمله شــرایط اصلی 

شرکت در این آزمون عنوان شده است.
شــایان ذکر اســت به منظور مســاعدت با متقاضیــان محترم، 
ضمــن تمدیــد مهلــت ثبت نام تــا ســاعت ۲4 جمعــه مورخ 
۱۱/08/۱40۳، شــرایط بومــی بودن داوطلبان تســهیل شــده و 
ملاک تشخیص بومی بودن در شهر یا شهرستان مورد تقاضا، 

دارا بودن یکی از شرایط زیر می باشد:
۱. مطابقت محل تولد یا محل صدور شناسنامه.

۲. مطابقت محل اخذ مدرک تحصیلی دیپلم.
۳. احراز ســکونت در شــهر یا شهرســتان مــورد تقاضا بــا ارائه 
ســند مالکیــت به نــام خود/پدر/ مادر/ همســر و یــا اجاره نامه 
معتبــر دارای کــد رهگیــری در ۲ ســال اخیر. )منتهــی به پایان 

سال جاری(
زمان برگــزاری آزمون بانک بعدازظهر پنج شــنبه ۲4 آبان ماه 
ســال جاری اســت و کارت ورود به جلســه آزمون از ساعت ۱5 
روز سه شنبه ۲۲ آبان ماه سال ۱40۳ از طریق سایت بانک قابل 

دریافت است.
شــماره تلفن جهت پاسخگویی به سوالات: 0۲۱84۷65۷85  

و  0۲۱84۷655۱۱  و  0۲۱84۷655۳۲

تا 11 آبان انجام شد؛

تمدید مهلت ثبت نام آزمون استخدامی بانک صادرات ایران  

رئیــس هیات مدیــره بانک توســعه صادرات 
گفت: تغییرات ایجاد شده در این بانک کاملا 
ملموس بوده و این تغییرات با رویکرد تحول 

گرایانه تداوم خواهد داشت.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک توســعه 
صادرات ایران ، ســید مرتضــی ذکاوت رئیس 
هیــات مدیره این بانــک در چهارمین مجمع 
پایــش عملکــرد شــعب ایــن بانــک در تبریز 
بیان داشــت: بانک توســعه صادرات ایران با 
داشتن ۳8 شعبه فعال در سراسر کشور و ارایه 
خدمات تخصصی و مورد نیاز صادرکنندگان و 
تجار، نقش و جایگاه مهمی در تحقق اهداف 
کلان و پیشبرد برنامه های اقتصادی در حوزه 

توسعه صادرات غیرنفتی به عهده دارد.
وی ادامــه داد: بــا ارزیابــی هــای انجام شــده، 
شاهد رشــد عملکرد بانک توســعه صادرات 
ایران در بخش های مختلف طی ســال جاری 

بودیم.
رئیــس هیات مدیــره بانک توســعه صادرات 
ایران یادآور شد: رشد منابع و مصارف در پنج 
ماه نخست سال جاری در این بانک نسبت به 
ســایر بانک های دولتی و سیستم بانکی قابل 

توجه است.
به گفته ذکاوت نرخ رشــد مانده چهار ســپرده 
پایــان  در  صــادرات  توســعه  بانــک  اصلــی 

مردادماه ۱40۳ نســبت به پایان اســفند ســال 
سال گذشته حدود ۳۲.8۳ درصد بوده است.

عضــو هیات مدیــره بانک توســعه صــادرات 
ایــران با اشــاره به رشــد مانده تســهیلات این 
بانــک تصریح کــرد: مانــده تســهیلات بانک 
توســعه صــادرات ایــران در پنج ماه نخســت 
ســال جاری بالــغ بــر ۲۲۹ هــزار ۳5۹ میلیارد 
ریال بوده که حدود ۳4 درصد نسبت به پایان 

اسفند۱40۳ رشد داشته است.
وی افزود: بررســی ها نشــان می دهد که رشد 
کشــش ســپرده ای مصارف با افزایش سطح 
مصارف کاهش یافته و به یک سطح تعادلی 
می رســد و با بهبود فرایند اعطای تســهیلات 

انتظار می رود این کشش افزایش یابد.

ذکاوت بیــان داشــت: با بررســی انجــام یافته 
عملکرد بانک توسعه صادرات ایران در سال 
جاری نسبت به روندهای کلان کشور در ارتباط 
با ســپرده پذیری و نقدینگــی و نیز تخصیص 
رشد بهتری داشته که این امر حاصل استفاده 
از پتانســیل و ظرفیــت مــازاد بانــک و متاثر از 
تغییر نگــرش تحــول گرایانه مدیریت ارشــد 

بوده است.
در این ارتباط عضو هیات مدیره بانک توسعه 
صادرات تصریح کرد: تغییر رویکرد و سیاست 
هــای ایــن بانــک در جــذب منابــع ریالی طی 
یکســال گذشــته، مرهون تغییــرات مدیریتی 
و اهتمــام و همگرایــی هیات مدیــره بانک در 
ایــن زمینه بــوده که موجب رشــد عملکرد در 

شاخص های اصلی شده است.
همچنین وی خاطرنشــان ســاخت: بر اساس 
بررســی هــای تحلیلــی یکــی دیگــر از عوامل 
موفقیت بانک توسعه صادرات ایران در رشد 
عملکــرد، تمرکز سیاســت هــای اعتبــاری در 
تامین مالی سرمایه در گردش حداکثر در بازه 

زمانی ۱80 روزه است.
گفتنی است، چهارمین مجمع پایش عملکرد 
شعب بانک توسعه صادرات ایران در روزهای 
دوم و ســوم آبــان مــاه ســال جاری بــا حضور 

مدیران ارشد بانک در تبریز برگزار گردید.

رئیس هیات مدیره بانک توسعه صادرات خبر داد؛

تغییرات بانک توسعه صادرات ایران مبتنی 
بر نگرش تحول گرا

بانک

توسط بانک کارآفرین انجام شد؛
تداوم پرداخت تسهیلات تکلیفی 

در سال 1403

تسهیلات

بانــک کارآفریــن در راســتای عمــل بــه تعهــدات خود بــه بانک مرکــزی در 
پرداخــت تســهیلات تکلیفــی در هفــت ماهه ســال ۱۴0۳، بیــش از ۷ هزار و 

8۲۳میلیارد ریال تسهیلات ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک کارآفریــن، بانــک کارآفرین در راســتای 
اســتراتژی حمایتی خود و همچنین الزامات بانک مرکزی از محل اندوخته 
حســاب قرض الحسنه)نیک آفرین( در نیمه هفت ماهه سال جاری ۷ هزار 
و 8۲۳میلیــارد ریــال تســهیلات ازدواج بــه ۲0۳۵ زوج جــوان و ۱۳۲۶ والــد 

پرداخت کرد.
ایــن بانــک از ســال ۱۴00 و پــس از اخذ تائیدیه هــای لازم از بانــک مرکزی با 
ایجاد حســاب قرض الحســنه نیک آفرین پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
را در دســتور کار خــود قــرار داد و در ایــن راســتا نیز با توجه به اهمیت ســنت 
حســنه ازدواج پرداخــت تســهیلات ازدواج بــه زوج های جــوان را در اولویت 
قــرار داده و تا کنون در شــعب بانک کارآفرین در اســرع وقــت به متقاضیان 
این نوع تســهیلات، بنــا به ضوابط بانک مرکزی تســهیلات ازدواج پرداخت 

شده است.
در این راستا تنها در هفت ماهه سال جاری ۲0۳۵ زوج جوان با کمک مالی 
بانــک کارآفرین و با دریافت ۶هزار و ۷۹۶میلیارد و 800میلیون ریال زندگی 

جدید خود را آغاز کرده اند.
آمار اعلام شــده از ســوی بانک کارآفرین تصدیق می کند که از ســال ۱۴00 تا 
کنون به ۹هزار و ۵۹۱ زوج جوان جهت تشــکیل زندگی جدیدشان تسهیلات 

ازدواج پرداخت کرده است.
۵هزار و۵۱۹ والد تسهیلات گرفتند

همچنیــن بانک کارآفرین با ابلاغ بخشــنامه بانک مرکزی در خصوص ارائه 
تســهیلات فرزنــدآوری، و پــس از دریافت مجــوز از آن بانک از ســال ۱۴0۱ تا 

کنون به ۵هزار و۵۱۹ والد تسهیلات فرزندآوری پرداخت کرده است.
طبــق آمــار ارائه شــده از ســوی بانــک کارآفریــن در هفت ماهه ســال جاری 
نیــز بــا ادامه رونــد قبلی در پرداخت این نوع تســهیلات بــه۱۳۲۶ والد، هزار 
و ۲۶میلیــارد و ۲00میلیــون ریــال تســهیلات فرزنــدآوری پرداخــت کــرده تا 

دغدغه کمتری برای قدم نورسیده خود داشته باشند.



سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس خبر داد؛

رعایت دقیق زمان بندی در تکمیل پروژه 
تصفیه خانه شماره ۲ پردیس

صفحه  06

صفحه  05

اخبـــــار

»حسین پورفرزانه«، سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری در جلسه هم اندیشی با مدیران مراکز تعمیر و نگهداری و صلاحیت پروازی 
اظهار امیدواری کرد که همفکری و هم اندیشی این جلسه منجر به تعریف و ارائه نقطه نظرات بهتر به منظور کاستن از نقایص سازمان 

هواپیمایی و صنعت هوانوردی در حوزه سیستم تعمیرات و نگهداری و کارکرد بهینه و در نهایت منجر به تولید با کیفیت تر شود.
به گزارش روابط عمومی ســازمان هواپیمایی کشــوری، وی افزود: معماری سازمان هواپیمایی کشوری باید متناسب با وضعیت کنونی 

باشد و با بازمعماری سازمان در حوزه رویه ها و فرآیندها سازمان را ارتقا خواهیم داد.
گفتنــی اســت؛ این جلســه با حضــور مدیران و کارشناســان تعمیــر و نگهداری و صلاحیــت پرواز بخش هــای هلی کوپتــری، ایرلاین ها، 

هواپیماهای سبک و مراکز آموزشی برگزار شد.

نگاهی به ساختمان های نامناسب دانشگاه های کشور و ساخت و سازهای غیر قانونی در آن ها؛

درس خواندن با مصیبت های فراوان

سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس از تصفیه 
خانه شــماره دو فاضلاب پردیس بازدیــد و بر رعایت 
دقیق برنامه زمانبندی برای تسریع در این پروژه تاکید 
کــرد. به گزارش پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی 
از شــرکت عمران شــهر جدید پردیس، احمد مرزبان 
سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس از تصفیه 

خانه شماره دو فاضلاب پردیس بازدید کرد.
عملیات ساخت پروژه تصفیه خانه شماره دو فاضلاب 
شــهر  زیرســاخت های  مهم تریــن  از  یکــی  پردیــس 
پردیس به شمار می رود و با توجه به اهمیت موضوع، 
سرپرســت شــرکت عمران پردیــس از بدو حضــور در 
مدیریت شــرکت، راه اندازی ســریع این پــروژه حیاتی 
را در دســتور کار قــرار داد. بــا توجه به تاکیــد مرزبان، از 
یکشنبه هفته گذشته، بازدیدهای هفتگی از این پروژه 
آغاز شــده و مقرر اســت تا زمان راه اندازی کامل پروژه، 

این پیگیری ها به صورت جدی ادامه داشته باشد.
همچنین با حضور سرپرست شرکت عمران در محل 
تصفیه خانــه شــماره دو، آخریــن وضعیــت اجرایــی 
این پروژه بررســی شــد. در ایــن بازدید، اعضای هیئت 
مدیره شرکت عمران، مدیرعامل و مدیر پروژه شرکت 
مهندسی سپاسد قرارگاه خاتم الانبیا )ص( نیز حضور 
داشتند و به منظور تسریع در تکمیل پروژه، تصمیمات 

جدیدی اتخاذ شد.
با دستور مرزبان، مقرر شد عملیات اجرایی خط انتقال 
برق به تصفیه خانه سریعا شروع و برخی از برنامه های 
زمان بندی اصلاح شــود تــا هرچه زودتر شــاهد اتمام 
پــروژه باشــیم. همچنین مقرر شــد خرید یا ســفارش 
ســاخت تجهیــزات پــروژه، ســریعا انجــام  و تمامــی 
تجهیزات مطابق با برنامه  زمان بندی ارائه شده، وارد 

کارگاه شود.
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مدیرعامل شرکت راه آهن:

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری تاکید کرد؛

لزوم تغییر معماری سازمان متناسب با وضعیت کنونی

J O M L E H N E W S P A P E R

Road.housing

صفحه  06 

در هفت ماهه اول سال جاری انجام شد؛

افزایش ۲۷ درصدی حجم مبادلات 
اقتصادی از پایانه مرزی میلک 

در نشست کمیته هماهنگی امنیت دریانوردی استان 
خوزستان تشریح شد؛

ضرورت هم افزایی ارگان های 
کمیت دریایی دریایی در اعمال حا

تقویت اقتصاد حمل و نقل 
ریلی، صنایع مرتبط را از رکود 

خارج می کند

 مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران
 تشریح کرد؛

خانه های کوچک متراژ؛ 
میانبر ساماندهی مسکن 

  سه شنبه
    8 آبان 1403 
  سال هشتم 
   شماره 1925

سرپرســت شــرکت ســاخت و توســعه زیربناهــای 
حمل ونقل کشــور با تاکید بر تأثیر وفاق در پیشــبرد 
اهــداف این شــرکت گفــت: مشــاوران، پیمانکاران 
و تمــام ارکان مرتبــط بــا زیربناهــای کشــور بایــد با 
وفــاق نقــش خــود را ایفا کننــد و در همین راســتا از 
اهــم وظایف این شــرکت تســهیلگری و برداشــتن 
بروکراســی های ســر راه ســرمایه گذاران و فعــالان 

بخش خصوصی است.
بــه گزارش پایــگاه خبری وزارت راه و شهرســازی از 
شــرکت ســاخت و توســعه زیربناهــای حمل ونقل 
کشور، هوشــنگ بازوند، سرپرســت شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهــای حمل ونقــل کشــور، در آییــن 
تکریم و معارفه مدیرعامل این شرکت که با حضور 
معاونــان، مدیــران، اعضــای جامعــه مهندســین 
مشــاور، پیمانــکاران و ســرمایه گذاران در محل این 
شرکت برگزار شد؛ ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شــهدای وزارت راه و شهرســازی از آغــاز تــا کنون و 
شهدای عرصه امنیت و مقاومت، بر اجرای رئوس 

برنامه هفتم و سیاســت های ابلاغــی رهبر معظم 
انقــلاب از جملــه موضوعاتی چون توســعه شــبکه 

حمل ونقل جاده ای، ریلی، فرودگاهی تأکید کرد.
سرپرســت شــرکت ساخت و توســعه در این جلسه 
گفــت: در دوره جدیــد که با حضــور بانویی مجرب، 
و  راه  وزارت  رأس  در  شــهید  فرزنــد  و  متخصــص 
شهرســازی به عنــوان یــک نقطــه عطــف در تاریخ 
ایــن وزارتخانــه محســوب می شــود بایــد بــه دنبال 
روش هــای خلاقانــه در اجــرا باشــیم کــه مــا را بــه 

برنامه های پیش بینی شده نزدیک کند.
بازونــد ادامــه داد: بهره گیــری درســت از ظرفیــت 
بخش خصوصی و اثرگذاری سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی، همکاری های دقیق بین بخشــی، درک و 
بهره گیری درست از منابع متنوع موجود با رعایت 
اولویــت پروژه هــا که همــواره مورد تأکیــد وزیر راه و 
شهرسازی است در اجرای برنامه موردتوجه است.
بــه تعبیــر و تأثیــر وفــاق در پیشــبرد اهــداف  وی 
شرکت مادرتخصصی ساخت و توسعه زیربناهای 

حمل ونقــل کشــور اشــاره کــرد و افــزود: مشــاوران، 
پیمانکاران و تمام ارکان مرتبط با زیربناهای کشــور 
می بایست بیش ازپیش با همدلی و وفاق حوزه اثر 

خود را شناسایی کرده و نقش خود را ایفا کنند.
بازونــد تأکیــد کرد: در همیــن راســتا از اهم وظایف 
این شــرکت تسهیلگری و برداشــتن بروکراسی ها و 
چالش های سر راه ســرمایه گذاران و فعالان بخش 

خصوصی است.
سرپرست شرکت ساخت و توسعه در بخش پایانی 
سخنان خود به عملکرد درخشان خیرالله خادمی 
در مدت مســئولیت وی اشــاره کرد و افزود: حاصل 
زحمات دکتر خادمی در گوشه گوشــه کشور همواره 
در برابر دیدگان همه هم وطنان قرار دارد و از آن به 

نیکی یاد خواهد شد.
خیرالله خادمی نیز در این مراســم ضمن قدردانی 
از تــلاش همــکاران و بخــش خصوصــی در به ثمر 
نشســتن اهــداف این شــرکت اظهــار کــرئ: در این 
زمــان احداث ۲ هزار کیلومتر مســیر ریلــی، اتصال 

۶ مرکز اســتان به شــبکه ریلــی و افتتــاح طرح های 
ریلی معادل ۱۳ درصد از طول شــبکه ریلی کشــور، 
افتتــاح ۹0۷ کیلومتــر مســیر آزادراهی معــادل ۳۱ 
درصد طول شبکه آزادراهی و احداث ۶ هزار و 800 
کیلومتــر بزرگــراه معــادل ۵0 درصــد بزرگراه هــای 
موجــود در ایــن دوره بــا همــکاری و تــلاش شــما 

صورت گرفته است.
وی همچنیــن افزایــش ۱0 برابــری بودجــه جــاری 
به همــراه تامین نقدینگــی از طریق فــروش اوراق 
اسلامی به منظور فعال کردن کارگاه های راهسازی 
کشــور را از دیگــر اقدامــات صورت گرفتــه در زمــان 

خدمت در شرکت ساخت و توسعه اعلام کرد.
در ایــن جلســه همچنیــن علــی آزاد دبیــر انجمن 
شرکت های راه سازی، سهیل آل رسول نایب رئیس 
جامعــه مهندســین مشــاور، خدایار خاشــع رئیس 
انجمــن شــرکت های ســرمایه گذار آزادراه هــا و... از 
تلاش هــای خیــرالله خادمــی در دوره خدمــت در 

شرکت ساخت و توسعه تقدیر کردند.

در آئین تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور مطرح شد؛

سهولت سرمایه گذاری فعالان بخش خصوصی با حذف بروکراسی اداری
ضرورت به کارگیری روش های اجرایی خلاقانه برای تحقق برنامه ها

دریانوردیراه آهن

مدیرعامل شرکت راه آهن:

تقویت اقتصاد حمل و نقل ریلی، صنایع 
مرتبط را از رکود خارج می کند

در نشست کمیته هماهنگی امنیت دریانوردی 
استان خوزستان تشریح شد؛

ضرورت هم افزایی ارگان های 
کمیت دریایی دریایی در اعمال حا

نشست کمیته هماهنگی امنیت دریانوردی استان خوزستان در راستای 
ارتقــاء امنیت پایدار در آب های تحت حاکمیت به میزبانی منطقه ویژه 

اقتصادی بندرامام خمینی)ره( برگزار شد.
ســجاد  بنادرودریانــوردی،  ســازمان  اطلاع رســانی  پایــگاه  گــزارش  بــه 
ســبزیوند معــاون امــور دریایــی ایــن اداره کل ضمــن اعــلام ایــن خبــر 
اظهار داشــت: در این نشســت که فرماندهی مرزبانی اســتان، فرماندار 
شهرســتان هندیجــان و نمایندگان  اداره کل شــیلات، گمرک بندر امام 
خمینــی)ره( و دیگــر ارگان هــای مرتبــط حضــور داشــتند، بــر افزایــش 
گشــت های مســتمر دریایــی و تعامــل و هم افزایــی ارگان هــای دریایــی 
بــا هــدف اعمــال حاکمیــت دریایی و امنیــت پایــدار در آب هــای حوزه 

استحفاظی خوزستان تأکید شد.
ســبزیوند افــزود: در جریــان ایــن نشســت همچنیــن افزایــش ضریــب 
حفاظتــی و امنیتــی در تأسیســات، اســکله ها، لنگرگاه هــا و شــناورها و 
راهنمایــی مالکین شــناورهای فاقد هویــت به بهره گیــری از درگاه ملی 
مجوزهای کشور به منظور ساماندهی از شناورها مورد تأکید قرار گرفت.
وی خاطــر نشــان کــرد: ایجــاد امکان دسترســی بــه ســامانه های جامع 
مدیریت ماهیگری شــیلات و جامع دریایی، دسترسی فرماندهی پایگاه 
دریایــی بــه ســامانه شناســایی خــودکار شــناورها )AIS(، الــزام کارگروه 
نظارت تخصصی به بازدید از اسکله ها و شناورها، رعایت اصول پدافند 
غیرعامل در احداث زیرســاخت های ساحلی و دریایی و آموزش ایمنی 
اطفاء حریق به دریانوردان از اهم موضوعاتی بود که در این نشســت به 

بحث و بررسی آن پرداخته شد.

مدیرعامــل راه آهن گفت: اگر اقتصــاد حمل و نقل ریلی تقویت 
شــود، تمام صنایع مرتبط با راه آهن فعال شــده و از رکود فعلی 

خارج می شود.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از راه آهن، مدیران 
عامــل شــرکت های مالــک لکوموتیــو، بــا حضــور در ســاختمان 
شهدای راه آهن، با جبارعلی ذاکری، معاون وزیر راه و شهرسازی 

و مدیرعامل راه آهن دیدار و گفتگو کردند.
ذاکری در این نشست بر تعامل راه آهن با شرکت های خصوصی 
صنعت ریلی تاکید کــرد و گفت: برای بقای صنعت ریلی ایجاد 

تحول در راه آهن الزامی است.
وی افــزود: اقتصــاد ضعیــف حــوزه مســافری راه آهــن ناشــی از 
پایین بــودن نرخ بلیت در بخش مســافری، تمایل شــرکت های 
خصوصــی برای ســرمایه گــذاری را کاهش داده چرا که ســرمایه 

گذاری در بخش ریلی برای آنها صرفه اقتصادی ندارد.
ذاکری خاطرنشــان کــرد: به دنبال کاهش تمایل ســرمایه گذاران 
به ســرمایه گذاری در صنعــت ریلی، تعداد واگن های مســافری 
در چندین ســاله اخیر از ۲۲00 واگن به کمتر از ۱000 واگن رســیده 

است.
مدیرعامل راه آهن گفت: باید خدمات بهتر با قیمت مناســب تر 
بــه مــردم ارائــه کنیــم امــا تعرفــه پاییــن صنعت ریلــی موجب 
می شــود که نتوانیم خدمات دهی مناســبی داشته باشیم که این 

موضوع نارضایتی مردم را به دنبال دارد.
برنامه ای کردن قطارهای باری ظرفیت جابه جایی بار در شــبکه 

ریلی را افزایش می دهد
ذاکــری بــا تاکید بــر اینکه افزایــش بهــره وری در راه آهــن در گرو 
برنامــه ای کردن قطارهای باری اســت گفت: اگــر تنها ۶0 درصد 
قطارهای باری، برنامه ای شــود ظرفیت جابه جایی بار در شبکه 

ریلی افزایش می یابد.
مدیرعامــل راه آهــن افــزود: تمــام اجــزای صنعت ریلــی مانند 
زنجیر به هم پیوسته هستند بنابراین افزایش تعامل و همکاری 

شرکت های ریلی با یکدیگر ضروری است.
وی گفت: بقای صنعت ریلی در گرو تصمیم های درست است و 
تصمیمات ما در راه آهن باید به گونه ای باشد که تمام مجموعه 

ریلی از این تصمیم منتفع شوند.
مدیرعامــل راه آهن ابــراز امیدواری کرد با همفکری و مشــارکت 

جمعی شرکت های خصوصی، مسائل و مشکلات صنعت ریلی 
حل شود.

مدیــران عامل شــرکت های مالــک لکوموتیو نیز در ایــن دیدار با 
بیان اینکه صنعت ریلی پیشــران توسعه و پیشرفت کشور است، 
گلــوگاه وضعیت فعلــی حمل و نقل ریلــی، را لکوموتیو و تامین 
نیروی کشــش بیــان کرده و بر بــرون رفت از وضعیــت فعلی، با 
بهبود وضعیت ناوگان موجود و بهره وری حداکثری تاکید کردند.
در ایــن دیــدار، نــرخ پاییــن بازدهــی ســرمایه در صنعــت ریلــی 
نســبت بــه جاده کــه علی رغم مصــرف کمتر ســوخت در بخش 
ریلــی، امکان رقابــت ریل با جاده را غیرممکن می کند، از جمله 

مشکلات صنعت ریلی ذکر شد.
احیای مشــوق های سرمایه گذاری که در قانون پیش بینی شده، 
اصــلاح ســاختار قراردادهای بهرهبــرداری از لکوموتیو ، توســعه 
مراکــز تعمیراتــی متناســب بــا نیــاز و وضعیــت موجود نــاوگان 
کشــش، بهره برداری حداکثری و مناسب از لکوموتیوهای بخش 
خصوصی، در نظر گرفتن ساز و کار مناسب برای خرید لکوموتیو 
جدید و اولویت حمل بارهای ریل پسند که ظرفیت حمل آن نیز 
وجود دارد از جمله پیشنهادات شرکت های مالک لکوموتیو برای 

بهبود وضعیت فعلی صنعت ریلی بود.

معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی 
آذربایجــان غربی از آغاز فرایند نوســازی ۳ هزار و ۵00 
واحــد مســکونی در محلات هــدف بازآفرینی شــهری 

استان خبر داد.
جــلال تقی دخــت معاون مســکن و ســاختمان اداره 
کل راه و شهرســازی آذربایجــان غربی درباره نوســازی 
محلات هدف اســتان گفت: طی ســال جاری نوسازی 
حدود سه هزار و ۵00 واحد مسکونی در محلات هدف 
بازآفرینــی شــهری آغاز شــده و بــرای یک هــزار و ۹0۳ 
واحد پروانه ساختمانی صادر شده است. وی ادامه داد: 
طرح بســته های تشــویقی برای اجرا در محلات بافت 
فرسوده هدف بازآفرینی شهری به تصویب کمیسیون 
مــاده ۵ آذربایجان غربی رســیده و اعمال تخفیفات و 
تســهیلات این بخش به متقاضیان به مرحله اجرایی 

وارد شــده است. معاون مسکن و ســاختمان اداره کل 
راه و شهرســازی آذربایجــان غربی گفت: ثبــت پروانه 
های ســاختمانی در سامانه ســتاد ملی، اطلاع رسانی 
بســته های تشویقی در رسانه ها و محل نماز جمعه به 
مردم، ارائه تخفیفات پروانه های ساختمانی و خدمات 
نظام مهندسی از مسائل مورد تاکید و قابل پیگیری در 

سطح شهرستان ها است.
تقــی دخــت بــر اجــرای بســته هــای تشــویقی اعمال 
تخفیفات پروانه های ساختمانی و خدمات مهندسی 

نیز با همکاری دستگاه های مربوطه تأکید کرد.
وی بیــان کرد: اجــرای طرح های بازآفرینی شــهری در 
آذربایجان غربی باید بر اساس نیاز مردم منطقه مورد 
نظر انجام گیرد تا توسعه رفاه اجتماعی را شاهد باشیم 

و از اجرای طرح های فاقد اولویت خودداری شود.

در محلات هدف بازآفرینی شهری انجام می شود؛

آغاز فرایند نوسازی ۳۵۰۰ واحد مسکونی 
در آذربایجان غربی

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی سیستان و بلوچستان:

فاز نخست ایمن سازی هوتک های 
سیستان و بلوچستان به پایان رسید

اســلامی سیســتان  انقــلاب  بنیــاد مســکن  مدیــرکل 
ســاماندهی  نخســت  فــاز  گفــت:  بلوچســتان  و 
هوتک های)گودال هــای جمع آوری آب باران( ناایمن 

در چابهار و دشتیاری خاتمه یافت.
مصطفــی بیک مــداح در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا به 
مناسبت اتمام فاز نخست بهسازی هوتک های پرخطر 
سیستان و بلوچستان اظهار کرد: در چابهار و دشتیاری 
یک هزار هوتک و آبگیر ذخیره فصلــی آب وجود دارد 
کــه در صورت تامین اعتبار ۲00 روســتا در چند مرحله 

ایمن سازی می شوند.
وی بــا بیــان اینکه در فــاز اول، ایمن ســازی ۷۵ هوتک 
در ۴۴ روستا اولویت قرار گرفته است تصریح کرد: قرار 
داشــتن در محدوده طرح هادی روســتایی، روستاهای 

دارای آب لولــه کشــی و نزدیــک بــودن به مــدارس، با 
تامین اعتبار از سوی وزارت نفت صورت گرفته است.

مدیــرکل بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی سیســتان و 
بلوچســتان در تشــریح ویژگی هــای ایــن طــرح اظهار 
کــرد: بنا بــه موقعیت هوتک ها و میزان بــارش در این 
مناطق اقدامات انجام شــده شامل طیفی از عملیات 
تسطیح، خاکریزی، فنس کشی، ایجاد پله دسترسی و 
تاسیات برقرسانی اســت که امکان استفاده، برداشت 
و اســتحصال آب برای روســتاییان بوِیژه کــودکان را به 

صورت موثری قابل قبول و ایمن ساخته است.
وی افزود: امســال نیــز ۳00 میلیارد ریــال به این مهم 
اختصــاص یافته کــه صرف تعریــف طرح های جدید 

ایمن سازی خواهد شد.
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نگاهی به ساختمان های نامناسب دانشگاه های 
کشور و ساخت و سازهای غیر قانونی در آن ها؛

درس خواندن با مصیبت های فراوان
 

سایه برین
دبیر سرویس راه و مسکن

   وضعیت ســازه های دانشگاه های کشــور ایران به قدری در حالت 
اســفبار و غیــر قابــل تحمــل اســت کــه تصور کنیــد در مــواردی 
شهرداری تهران نسبت به اقدامات و تخریب های گسترده این 
سازه ها شکایت کرده است؛ شهرداری ای که خود در کارنامه اش 
نقاط مبهمی نســبت به مســائل مختلفی چــون قطع درختــان و تخریب آثار 
باســتانی وجــود دارد. برخــی دانشــگاه ها در کشــور بــه معنای واقعــی در حال 
فروریــزش و مایــه و باعث آبروریزی هســتند و انگار نه انــگار که محل اجتماع 
فرهیخته ترین قشــر جامعه اند. این معضل هم اینطور نیست که در بازه ای از 
زمان به وقوع پیوســته باشد و متاسفانه ســبقه ای طولانی دارد. مثلا به گزارش 
تسنیم، سال ۱400 تداوم وضعیت نامناسب ساختمان های دانشگاه فرهنگیان 
باعث شــد برخی از دانشــجومعلمان پردیس شرافت دانشــگاه فرهنگیان در 
تهران، از مالک یکی از موسسات کنکور برای بازسازی خوابگاه، فضای آموزشی 
و فراهم کردن امکانات مورد نیاز در این پردیس درخواست کمک کنند. یا مثلا 
در نوروز ۱۴0۱ ساخت وساز در زمین های ژئوفیزیک دانشگاه تهران، باعث قطع 
درختان شد که در نهایت هم شکایت شهرداری را به دنبال داشت. گفتنی است؛ 
این اتفاق تاثیر نامطلوبی بر تفاهم نامه دانشگاه تهران و شهرداری جهت ایجاد 

باغ گیاه شناسی گذاشت.
ساختمان های دانشگاه آزاد اسلامی نیز نیازی به هیچ توضیحی ندارند. درواقع 
گویا نام دانشگاه آزاد پیوند با عدم پرداخت به موقع حقوق، سازه های ناایمن، 
صندلی هــای خــراب و آسانســورهای خطرنــاک دارد امــا اینکه دانشــگاه های 
دولتی که در ردیف برترین دانشــگاه های کشــور هســتند دارای این شــرایطند، 
بســیار باعث تاســف اســت. به گزارش تجارت نیوز در تازه ترین مورد، در ضلع 
جنوب غربی دانشگاه تهران در انبوه ترین بخش فضای سبز، دو ساختمان بنا 
شــد که مســاحت تقریبی زیر بنا و حریم آن ۴00 متر مربع است که با احتساب 
تخریب های پیرامونی حداقل ۶00 متر مربع منطقه به کل تخریب و به پوشش 
گیاهی آســیب وارد شد. در برخی توضیحات مربوط به این اقدام نکوهیده، باز 
شدن فضا برای نماز جمعه عنوان شد. ادعایی که اگر هم درست باشد، مغایر 
بــا تاکیــدات دین و منویات مقام معظم رهبری اســت. و این عین جمله رهبر 
انقلاب اســت: »از همه ی مسئولان و همه ی آحاد مردم عزیزمان بخواهیم که 
به مســئله ی فضای ســبز اهمّیّت بدهند و مانع بشــوند از اینکه کشور و ملّت و 
زندگی مردم، از این کمک الهی، از این نعمت بزرگ پروردگار محروم بشــود. 
۱۴/۱۲/۱۳۹۲« »حســین آخانی«، استاد دانشــگاه تهران در این خصوص گفته 
اســت: »در آن منطقــه من یک باغچــه گونه های بومی گزهای ایران را از ســال 
۹0 کاشته بودم. متاسفانه همه گزها را ریشه کن کردند. علاوه بر آن دو درخت 
قدیمی توسکا است که قدمت آن ها بالای ۵0 سال است که به دلیل مجاورت با 

ساختمان آسیب دیده و در آینده خشک می شوند.«
او با بیان اینکه اما فاجعه این اســت که این بخش از فضای دانشــگاه تنها لکه 
جنگلی دانشگاه بود، ادامه می دهد: »همه می دانند به دلیل آنکه بخش عمده 
زمیــن بازی و فضای ســبز دانشــگاه از اول انقلاب محوطه نماز جمعه اســت، 

حفظ لکه های باقیمانده در مرکز شهر اهمیت زیادی دارد.«
به اعتقاد این اســتاد دانشــگاه فاجعه بزرگتر هم این اســت که کل دانشــگاه و 
محوطــه آن طبــق قانون ثبت میراث فرهنگی اســت و دخل و تصرف و تغییر 
کاربری آن بدون مجوز ممنوع است. این اقدامات دقیقا روبنای میزان احترامی 
اســت که دانشــجویان دارند و گویی ســطور ســفید رابطه میان دانشــگاهیان و 
مسئولان، همین نامناسب بودن شــرایط ساختمان دانشگاه هاست و اصلا در 

مثل هم می گویند، مشت نمونه خروار است.

در هفت ماهه اول سال جاری انجام شد؛
افزایش ۲۷ درصدی حجم مبادلات 

اقتصادی از پایانه مرزی میلک 

      در هفت ماهه ســال جاری ۵۱۲ هزار و 8۷8 تن کالا توســط 
۲0 هزارو ۵0 دســتگاه کامیون از طریق پایانه مرزی میلک 
جابجا شــده اســت که این میزان افزایش ۲۷ درصدی در 
تنــاژ و ۲0 درصــدی در تعــداد کامیــون را نســبت به مدت 

مشابه سال گذشته نشان می دهد.
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان سیســتان و بلوچستان 
گفت:از این میزان کالای جابجا شده ۱۱۱ هزار و 8۷۶ تن صادرات و ۴0۱ 

هزار و ۲ تن مجموع ترانزیت ورودی و خروجی بوده است .
ایــوب کــرد عمده کالاهای جابجا شــده را شــامل ســیمان، فرآورده های 
لبنیاتــی و لــوازم یدکــی اعلام کــرد و افــزود: روزانه به طور متوســط ۱80 

دستگاه کامیون از پایانه مرزی میلک تردد صورت می گیرد.
وی یادآور شد: پایانه مرزی میلک از اهمیت بالایی برای کشور برخوردار 
اســت، بطوری که ضمن توسعه مناســبات اقتصادی و فرهنگی با کشور 
دوســت و همسایه افغانستان موجبات ارتقای سطح درآمد و معیشت 

مردم منطقه و ارزآوری را برای این استان فراهم می سازد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران خبر داد؛
۷ هزار میلیارد تومان رفع تصرف 

اراضی ملی در ۷ ماه
     حسین جنتی مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران گفت: 
۷0 هکتــار رفــع تصــرف در شــهرهای تهــران، دماونــد، 
شــمیرانات، پردیــس، اسلامشــهر، ربــاط کریــم، پیشــوا، 
ملارد، صفا دشت و فیروزکوه طی هفت ماهه سال جاری 

انجام شده و با تمام توان از اراضی ملی حفاظت خواهیم کرد.
بــه گــزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی )تهــران(، وی با اعلام 
۷ هــزار میلیــارد تومــان ارزش ریالــی اراضی رفع تصرف شــده گفت: با 
کمک هــای خــوب و موثر قــوه قضائیه ۵۹ حکم رفع تصــرف و ۴۹۲ رفع 
تصــرف فــوری نتیجه تــلاش هفت ماهه یــگان حفاظــت اداره کل راه و 

شهرسازی استان تهران طی سال جاری تاکنون بوده است.
جنتــی حفاظــت و صیانت از اراضی ملی را وظیفــه مهم و ذاتی ادارات 
کل راه  و شهرســازی اســتان ها عنــوان کــرد و افــزود: با مشــاهده هرگونه 
تصــرف بــا متصرفــان و ســودجویان در اســرع وقــت برخــورد قانونــی 

خواهیم کرد.
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»دکتــر خشــایار باقرپــور«، مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی هــای 
عمرانی تهران در گفت و گــوی اختصاصی با »جهان صنعت« 
درباره هدف از طرح مســکن اقتصادی یا مســکن کوچک متراژ 
گفت: مسکن به عنوان یکی از اساسی ترین نیازهای بشر سالیان 
سال است که در کشور ما به یکی از دغدغه های اصلی خانوارها 
و همچنین پاشنه آشــیل برای دولت های مختلف تبدیل شده 
است. متاسفانه این مشکل در گذر زمان هر چه که پیش رفتیم 

عمیق تر شد. 
امــروز کــه شــرایط را بررســی می کنیــم می بینیم که مســکن از 
اســتطاعت خانوارهــا بــه دورتریــن حد خود رســیده اســت. به 
عبارتی تهیه مسکن به طور کامل از توان متقاضیان خارج شده 
اســت. براســاس گزارش های رسمی منتشرشده توسط مراجع 
آمــاری قیمت هــای خرید و اجــاره واحدهای مســکونی به طور 

عجیبی افزایش یافته است.
او افــزود: در حــال حاضــر ۵۵ درصد از درآمــد خانوارها به طور 
متوســط به مســکن تعلــق می گیــرد. در صورتی که اســتاندارد 
جهانی برای این امر کمتر از ۲۵ درصد است. این موضوع باعث 
می شود که خانوارها برای تامین مسکن ناچار شوند تا از بسیاری 
از ســرانه های هزینه کــرد خــود ماننــد درمان، آمــوزش، تفریح 
و مــوارد دیگــر کم کننــد. باقرپور ادامــه داد: آمارها با ما ســخن 
می گوینــد. بررســی آمار حاکی از آن اســت که آمــار ازدواج طی 
۱۴سال نصف شده است. ازدواج هایی که صورت می گیرد نیز با 
نابسامانی هایی در اسکان زوجین روبه رو می شوند. بدون شک 
بخــش بزرگی از کاهش آمار ازدواج به دشــواری و در دســترس 

نبودن مسکن مربوط می شود.
 امــروزه جوانان برای تامین مســکن به عنوان یکــی از پایه های 
تشــکیل زندگــی بــا معضــل جــدی روبه رو هســتند. یعنــی اگر 
دختر و پســر جوان هر دو شــاغل باشند و قصد اجاره یک واحد 
مســکونی را داشــته باشند با مشکلات بســیاری روبه رو خواهند 
بود و مجبورند تمام درآمد خود را به اجاره مســکن اختصاص 
دهنــد و چیــزی برای پس انــداز به منظور خرید خانــه در آینده 
باقــی نمی مانــد. مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی هــای عمرانــی 
تهران گفت: هر از گاهی گزارش های مختلفی منتشر می شوند 
که حاکی از وجود نابســامانی و بحران در بازار مســکن هســتند. 
گزارش هایی مبنی بر اینکه اگر یک خانواده کل درآمدهای خود 
را پس انــداز کند با فرض ثابت بــودن قیمت ها که خود فرضی 
کاملا اشتباه است باید سالیان طولانی برای خرید مسکن صبر 
کند. اعداد و ارقامی که گواهی می دهند افراد تا پایان عمر خود 

نیز قرار نیست صاحب خانه شوند.

درس هایی از تجربه های شکست خورده پیشین  
باقرپــور عنوان کرد: وقوع چنین شــرایطی از چند ســال پیش با 
بررســی اعداد و ارقام و آمارهای رسمی مشخص بود. از همان 
ســال ها کارهای تحقیقاتی روی این موضوع آغاز شــدند. سوال 
اصلی این بود که چگونه می توان مســکن در اســتطاعت تولید 

کرد. مشخصا سه راهکار در این خصوص وجود داشت.
او ادامــه داد: یکی از راهکارها کاهش کیفیت تولید مســکن بود 
همان کاری که عملا و با آن مدل اقتصاد دســتوری در مســکن 
مهــر و اقــدام ملــی مســکن دیــده شــد. در طــرح نهضت ملی 
مســکن نیز همچنــان می بینیم بــرای اینکــه تولیــد واحدهای 
مســکونی بتوانــد با هزینــه کمتری صــورت بپذیرد ســازندگان 
ناچــار به کاهش کیفیت ســاخت هســتند. این موضــوع در کنار 
ســایر معضلات و مشــکلاتی اســت که این طرح ها با آن درگیر 
هستند. موضوعاتی مانند زیرســاخت ها، سرانه ها و مباحثی از 
این دســت. این طرح ها را می توان تجربه هایی شکست خورده 
دانســت. در طرح مسکن مهر دیدیم که افرادی که واقعا دچار 
فقر مسکن بودند پس از گذشت ۱0 تا ۱۵ سال موفق به دریافت 
خانه های خود شــدند. اما ترجیح دادند که همچنان مســتاجر 
بمانند و در خانه های ناایمن و نامتناسب با شأن خانوار زندگی 

نکنند.
باقرپــور در ادامــه تصریح کرد: راهکار دیگر برای تولید مســکن 
در استطاعت این بود که مسکن کوتاه مرتبه ساخته شود. یعنی 
به سمت ساخت خانه های دو یا سه طبقه ای که هزینه ساخت 
آنها پایین تر است حرکت کنیم و توسعه افق شهرها مورد توجه 

قرار گیرد.
 بایــد توجه داشــت از آنجایی که زیرســاخت های اجرای چنین 
طرحی مهیا نیســتند ایــن راهکار نمی تواند مورد اســتفاده قرار 
گیرد. در حال حاضر در شــبکه توزیع برق، گاز، توســعه معابر و 
راه ها تامین سرانه های فرهنگی، آموزشی و رفاهی با مشکلات 
جدی روبه رو هستیم. البته از آنجایی که ایران هفدهمین کشور 
وســیع جهان اســت ما در کشورمان مشــکل عرصه نداریم. اما 
بــرای قســمت های قابــل ســکونت زیرســاخت های لازم دیده 
نشــده اند. اقدامات لازم برای ایــن کار اگر همین امروز هم آغاز 
شوند شاید ۱0سال دیگر آماده توسعه افقی شهرها باشیم. این 
موضوع مســتلزم این اســت کــه بخش هایی از صنعــت انرژی 
کشور که به خاطر تحریم های اقتصادی عملا تضعیف شده اند 

احیا شوند.

مسکن اقتصادی؛ خانه هایی با ابعاد کوچک تر ولی   
کاربردی تر

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی تهران گفت: آخرین 
راهــکار برای تولید مســکن در اســتطاعت این بود کــه اقدام به 
اصلاح کمیت کنیم. یعنی تولیــد خانه هایی با ابعاد کوچک تر 
ولــی کاربردی تر. به عبارتی بخش های از یــک واحد آپارتمانی 
که استفاده کمتری دارند را برای یک بعد کوچک خانوار حذف 

کنیم.
او افزود: به عنوان مثال در یک آپارتمان ۱۵0 متری، عملا نیمی 
از مســاحت خانه درگیر فضای پذیرایی است. با توجه به اینکه 
این روزها خانواده ها به شــدت دچار گرفتاری های کاری هستند 
دیدوبازدیدها کمتر شــده و فضای پذیرایی بیشتر از چند بار در 
ســال مورد استفاده قرار نمی گیرد. به عبارتی چنین فضایی در 
عمل برای ســاکنین کاربــردی ندارد. اما آنهــا چه بخواهند چه 
نخواهند باید پول خرید این متراژ را بپردازند. از ســویی ساکنان 
هنــگام مصــرف انرژی چــه برای خنــک کردن خانــه در فصل 
گرمــا و چه بــرای گرم کردن آن در فصل ســرما با توجه به تیپ 
معماری و تفکیک نشــدن فضاها از یکدیگر مشمول پرداخت 

هزینه اضافی می شوند.

باقرپــور همچنیــن گفــت: بنابرایــن عقلانــی بــه نظر می رســد 
کــه بــرای خانواده هــای کوچــک خانه هایــی با ابعــاد کوچک تر 
ســاخته شود و آن فضاهایی که در این طرح حذف می شوند در 
مجتمع ها به صورت مشاع و قابل استفاده برای همه پیش بینی 
شــوند. در این طرح ســاکنان هر زمان که نیاز به فضای پذیرایی 
داشــتند می توانند با هماهنگی نهاد اداره کننــده مجتمع از آن 
فضا استفاده کنند به طوری که گویی جزو لاینفکی از خانه خود 

بوده است.

صنعتی سازی و ارتقای کیفیت زندگی  
مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی هــای عمرانی تهــران اضافه کرد: 
در کنــار ایــن موضوع هــا بحــث صنعتی ســازی و اســتفاده از 
تکنولوژی هــای نویــن ســاختمان که هم باعــث ارتقای کیفیت 
می شوند و هم سبب افزایش استحکام و طول عمر بنا می شوند 
نیز ضمیمه طرح مســکن اقتصادی شــده اســت. در این طرح 
اصلاح ســاختار معماری به گونه ای که مشاعات بهینه تر شوند 
در دســتور کار قرار گرفته است. به عنوان مثال در یک آپارتمان 
۷0 متــری عمــلا بایــد ۱۱0 تــا ۱۲0مترمربع بنا ســاخته شــود. به 
عبارتی مشــاعات به شــکل و طرح سنتی ایجاد می شــوند و در 
قیمت تمام شــده مســاحت مفیدی که مبنای معاملات است 

سرشکن می شود.
او افزود: همچنین باید توجه داشــت که امروزه هوشمندسازی 
دیگر یک هزینه و گزینه ای لوکس به شــمار نمی رود. بلکه یک 
ضرورت است. امروزه باید از سازوکار سنتی تمامی ابنیه اعم از 
مســکونی، تجاری و اداری گذر کنیم و به سمت هوشمندسازی 
حرکــت کنیم. هوشمندســازی به معنــای نورپــردازی خاص و 
پخش موزیک در فضاها نیست. هوشمندسازی در واقع کنترل 
مصــرف انــرژی و ارتقای ســطح امنیت را برعهــده می گیرد. از 
ســویی کارایی های این حوزه روزبه روز در حال توســعه اســت و 

محصولات مدرن تری در حال عرضه به بازار هستند.
باقرپــور بیــان کرد: مســکن اقتصــادی در عین حفــظ و ارتقای 
کیفیت و با یک دید معقول نســبت به کمیت می تواند مسکن 

در استطاعت تری را برای بخشی از جامعه فراهم کند.
بهینه کردن مشاعات و هوشمندسازی در مسکن اقتصادی

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران گفت: مشــکل 
مسکن در ایران به بیش از نیم قرن پیش بازمی گردد موضوعی 
کــه امــروز در یکــی از حادترین شــرایط خــود قرار گرفته اســت. 
بنابراین به هیچ عنوان نمی توان انتظار داشت که این معضل 
و بحــران تنهــا با یک طــرح و راه حل برطــرف شــود. از آنجایی 
کــه بخش بزرگــی از جامعه و حجــم زیــادی از خانوارها به این 
مشــکل مبتلا هســتند لازم است تا اقدام به دســته بندی و ارائه 
طرح و راهکار متناســب با هر دســته انجام شــود. یکی از مبانی 
دسته بندی بُعد خانوار است. خانواده های یک، دو و سه نفره را 
می توان در یک دسته قرار داد و خانواده هایی با جمعیت بیشتر 

در دسته دیگر.
باقرپــور عنوان کــرد: همان طور کــه افراد از لحــاظ اقتصادی به 
دهک های گوناگون تفکیک می شــوند خانه هــای کوچک متراژ 
می تواننــد بــرای بُعــد خانــوار کوچــک کاربــرد داشــته باشــند. 
بسیاری از افرادی که به هر علتی تنها زندگی می کنند به خاطر 
هزینه های زندگی مجبور هستند به سمت خانه های خوابگاهی 
یا اشتراکی حرکت کنند. این موضوع برای یک وضعیت نرمال 
در نظــر گرفته می شــود. در شــرایط کنونی خانه های اشــتراکی 
بــرای خانوارهای پرجمعیت نیز مورد اســتفاده قــرار می گیرد. 
امروزه اگر یک نفر بخواهد به تنهایی زندگی کند عمدتا به خاطر 
هزینه های بالای مســکن ناچار خواهد بود به مســکن اشتراکی 
روی آورد. باید توجه داشــت که سطح کیفیت زندگی در چنین 

شرایطی مطلوب نخواهد بود.
او گفت: دســته بعدی خانوارهای دونفره و مشــخصا زوج هایی 
هســتند که در شُــرف تشــکیل خانــواده و آغاز مســیر تاهل قرار 
دارند. آنها در این شرایط به جای اینکه در یک خانه استیجاری 
ســاکن شــوند و بیشــتر درآمد خود را صرف تامین مسکن کنند 
می تواننــد بــا یک هزینــه پایین صاحــب خانه شــوند و در یک 
فضــای مالکانه زندگی خود را آغاز کنند. زوج های جوانی که در 
ابتدای مســیر زندگی قرار دارند عمومــا درآمد چندانی ندارند. 
مســکن اقتصــادی می تواند به ایــن افراد کمک کنــد تا حداقل 
دغدغه اجاره خانه یا جابه جایی محل سکونت را نداشته باشند. 
در شــرایط کنونــی زوج هــای جــوان از تــرس مشــکلات تامیــن 

مسکن قادر نیستند برای فرزندآوری تصمیم بگیرند.
باقرپــور همچنین گفت: مســکن اقتصادی فقــط کوچک متراژ 
نیســت. در این طرح واحدهای متوسط متراژی نیز وجود دارند 
کــه می تواننــد خانوارهــای بــا بُعد ســه یــا چهارنفــر را در خود 
جای دهد. کوچک ســازی یا به عبارتی بهینه کردن فضاها تنها 
اقدام طرح مسکن اقتصادی نیســت. صنعتی سازی، استفاده 
از تکنولوژی هــای نوین، اصلاح ســاختارهای معمــاری، بهینه 

کردن مشاعات و هوشمندسازی همه و همه این طرح را شکل 
می دهنــد. بنابرایــن واحدهای متوســط متراژ نیــز در این طرح 
دیده شده اند. ضمنا به لحاظ جامعه شناسی نیز چنین اقدامی 
لازم بود. در واقع نباید مجتمع هایی طراحی می شــد که صرفا 
شامل واحدهای کوچک متراژ باشد و مانند یک وصله ناجور در 
محلات بروز داده شود. در کنار هم قرار دادن متراژ های مختلف 

به حل این مشکل کمک کرد.

موقعیت مکانی طرح مسکن اقتصادی  
مدیرعامــل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهــران در خصوص 
موقعیت مکانی و جانمایی طرح مسکن اقتصادی گفت: باید 
از همــه ظرفیت ها در این خصوص اســتفاده کرد. اینکه ما این 
طــرح را بــه یک محــدوده مکانی خــاص محدود کنیم اشــتباه 
است. در این رابطه باید بحث آمایش سرزمینی در نظر گرفته 
شــود. شــاید امروز مســکن کوچک متراژ تنها در چند کلانشــهر 
کاربرد داشته باشد. او اضافه کرد: در شهرستان های کوچک که 
سهم زمین از قیمت تمام شده تولید مسکن بسیار پایین است 
آن قدر شــرایط بحرانی نیســت که مجبور به ســاخت آپارتمان 
کوچک باشــیم. کلانشــهرها عمدتا در نیمه شــمالی کشور قرار 
دارند؛ شــهرهایی مانند تهران، کرج و مشــهد. هزینه مسکن در 
این شهرها به شدت افزایش یافته است. همچنین قیمت زمین 
در این کلانشهرها بسیار بالاست و لازم است تا استفاده بهینه از 
زمین ها برای تولید مسکن در دستور کار قرار گیرد. باقرپور ادامه 
داد: طرح مســکن اقتصادی در بافت های فرســوده و شهرهای 

جدید و اقماری چنین کلانشهرهایی کاربرد خواهد داشت.
فرزندآوری؛ یکی از مهم ترین دلایل طرح مسکن اقتصادی

باقرپــور در خصــوص انتقاداتــی کــه نســبت بــه طرح مســکن 
اقتصادی مطرح شده است، گفت: از ابتدا انتظار آن نمی رفت 
کــه طرحی نوآورانه و تابوشــکنانه در نگاه نقد کارشناســی مورد 

تایید کامل قرار گیرد.  
هــر نوآوری در هر جامعه ای بهایی دارد که باید پرداخته شــود. 
بهای طرح مسکن اقتصادی نیز آن است که بتوانیم از لابه لای 
نقدها با شــجاعت عبور کنیم و نتیجه ایده خود را اثبات کنیم. 
آن موقع همان منتقدین می توانند باعث رشد شوند. انتقادها 
نه تنها مانع پیشبرد طرح نمی شوند بلکه می توانند نکاتی را در 

خصوص بهبود و تقویت آن گوشزد کنند.
او اضافــه کــرد: نقدهــا و حمایت هــا از ابعــاد مختلفــی انجــام 
پذیرفتند. یک ســری از انتقادات هیچ ریشــه و مبنایی نداشتند. 
برخی عنوان می کردند که مســکن اقتصادی گران تر از مســکن 
معمولــی تمــام خواهــد شــد. این گونــه نقدهــا حتــی ارزش 
پاســخگویی نیز نداشتند. اما برخی نقدها چالشی بودند و لازم 
بود تا در مورد آنها بحث شــود مثل فرزنــدآوری؛ موضوعی که 
شــاید بتــوان از آن بــه عنوان یکــی از اصلی ترین سیاســت های 
امــروز جامعه نــام برد. ایــن موضوع از قضا یکــی از مهم ترین 
دلایل طرح مســکن اقتصادی بود. به عبارتی بخشــی از چرایی 
مســکن اقتصادی به این موضوع بازمی گشت که بتوانیم بستر 
فرزندآوری را ایجاد کنیم. قبل از فرزندآوری باید شرایط ازدواج 
مهیا شــود. جوانان این روزها ازدواج کردن را فراموش کرده اند. 
میانگین ســن ازدواج از ۳0سال عبور کرده است. میانگین سن 

فرزندآوری به ۳۳سال رسیده است. 
این اتفاقات با برخی سیاســت های نادرســت و کج اندیشــی ها 
رخ داده اند. نخست باید به رکن مقدم بر فرزند آوری که همان 
ازدواج اســت بپردازیم. وقتی این رکن مهیا شــد ازدواج باثبات 
رقم خورد و امکانات تشــکیل خانواده که یکی از آنها مســکن و 
حتی مســکن مالکانه اســت به جوانان اعطا شــد تــازه می توان 
درباره فرزندآوری صحبت کرد. البته باید توجه داشت که فقط 
خانــه کوچــک یا بــزرگ پارامتر لازم بــرای فرزندآوری نیســت. 
شــرایط اقتصــادی نیــز باید بهبــود پیدا کنــد. پدر و مــادر جوان 
بایــد از آینــده تربیتــی فرزند خــود و کیفیت زندگــی او در آینده 
اطمینان خاطر پیدا کنند. اما به هر صورت مسکن در این رابطه 
یک رکن به شــمار مــی رود. پایه و پارامتر اصلی بــرای ازدواج و 

فرزندآوری تامین مسکن است.

زندگی در چادر، خانه اشــتراکی و پشــت بام در شأن   
خانواده ها نیست

گفــت:  تهــران  عمرانــی  تعاونی هــای  اتحادیــه  مدیرعامــل 
همان طور که شــهید رییســی در یکی از واپســین سخنرانی های 
خود گفتند که طبق آمار فرزندآوری در خانه های کوچک بیشتر 
از خانه هــای بــزرگ اتفــاق می افتد. رییس جمهــوری محبوب 
دولــت چهاردهم نیز گفته اند که در صورت ســاخت واحدهای 
مسکونی کوچک متراژ با استقبال فراوان جوانان روبه رو خواهیم 

شد.
او ادامــه داد: بــا ایــن وجود متاســفانه در لایه هــای پایین تر این 
موضوع سیاسی شد. یعنی یک طیف سیاسی مشخص پایش 

را در یک کفش کرده است که زندگی در خانه های کوچک متراژ 
در شــأن مردم نیست. این در حالی اســت که امروزه بسیاری از 
افراد در چادر، خانه های اشــتراکی و پشــت بام زندگی می کنند. 
کافی است سری به پلتفرم های املاک بزنید تا آگهی های اجاره 
مربوط به این موارد را ببینید. از آن دسته افراد باید پرسید مگر 
خــودروی بی کیفیــت داخلی، محصــولات تراریختــه و ناترازی 

انرژی در شأن خانواده های ایرانی است؟
باقرپــور گفــت: اگــر بــه اجدادمــان نــگاه کنیــم درمی یابیم که 
بحــران مســکن در آن زمــان اصــلا بــه شــکل کنونــی نبــود. در 
آن زمــان زندگی هــا از یــک اتــاق آغاز می شــد و آهسته آهســته 
توسعه پیدا می کرد. در شرایط کنونی باید براساس واقعیت ها 

تصمیم گیری کنیم.

چگونه مسکن کوچک متراژ منجر به افزایش تراکم   
نمی شود؟

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران گفت: ما از دل 
انتقادات سازنده به این نکته رسیدیم که واحدهای کوچک متراژ 
بایــد در کنار واحدهای متوســط متراژ و بزرگ متراژ قرار بگیرند. 
تصور کنید که قرار اســت یک مجتمع ۱00واحدی ســاخته شود 
که ۵0واحد آن بزرگ متراژ و ۵0واحد آن متوســط متراژ هستند. 
اگر این مجتمع را به جای دو بخش به سه بخش تقسیم کنیم 
یعنی یک سوم بزرگ متراژ، یک ســوم متوسط متراژ و یک سوم 
آن کوچک متراژ باشد. در چنین حالتی ۱00واحد تبدیل به ۱۱۵ تا 
۱۲0واحد خواهد شد. آیا افزایش نهایتا ۲0 درصدی تعداد واحد 
و نه لزوما جمعیت، تاثیری منفی بر تراکم یک محدوده شهری 

خواهد داشت؟
او افــزود: همان مســکنی که به صورت دور از دســترس و خارج 
از اســتطاعت خانوارهــای بزرگ تــر تعریــف شــده بود قــادر به 
پاســخگویی همــه طیف هــا خواهــد بــود. فــرض کنیــم تعداد 
واحدهــا و نه جمعیــت به میــزان ۱۵ درصد افزایــش یابد. این 
اتفاق چه مشکلی ایجاد خواهد کرد؟ از سویی باید توجه داشت 
کــه این فرض در شــرایطی در نظر گرفته شــده کــه این طرح در 
متراکم تریــن نقاط شــهری اجــرا شــود. لازم نیســت این طرح 
حتما در مرکز شهرها اجرا شود. اجرای چنین طرحی در مناطق 
حاشیه ای و شــهرهای اقماری که زیرساخت های شهری بسیار 

خوبی نیز دارند مقدور است.
راهکار کنترل هجمه سرمایه ها به سمت مسکن کوچک متراژ

باقرپــور همچنیــن گفــت: براســاس یــک رویــه ناصحیــح در 
مدیریــت اقتصــاد کشــور که بیــش از ۵0ســال ســابقه دارد و به 
هیــچ عنوان سیاســی نیســت پــس از طلا بیشــترین تــورم را در 
بازار مســکن شاهد بوده ایم. تورمی که در خودرو، ارزاق، بورس 
و ارز دیــده نشــده اســت. از آنجایــی کــه طــلا مشــکلات خاص 
خودش را داشــته اســت بســیاری از افــراد برای ســرمایه گذاری 
به بــازار مســکن روی آورده اند. اکنون نیز یک ســوم خانوارهای 
کشــورمان به خاطر هجمه سرمایه ای موجود در بازار مسکن از 
صاحبخانه شدن جامانده اند؛ متقاضیانی که از طیف مصرفی 
هســتند ولی از خودشــان خانه ای ندارند. دلیل این موضوع آن 
اســت که عده ای با دیدگاه سرمایه ای، کالایی را که ذاتا در تمام 
دنیا مصرفی محســوب می شــود را اختیار کرده اند. مدیرعامل 
اتحادیــه تعاونی هــای عمرانــی تهــران در ادامــه عنــوان کــرد: 
بیشــتر خریدوفروش هایی که در بازار اتفاق می افتد معاملات 
ســرمایه هستند. ۲0 تا ۳0سال پیش بیش از نیمی از معاملات 
مصرفی بودند. اما امروز برعکس است. امروزه حداقل دوسوم 
معامــلات از جنس ســرمایه ای هســتند. این مســاله ای اســت 
که باید به صورت ریشــه ای حل شــود. چه مسکن کوچک متراژ 
ســاخته شــود چه نشــود تفکــر و دیدگاه ســرمایه ای نســبت به 

مسکن نیم قرن است که در اذهان مردم نهادینه شده است. 
ابتــدا لازم اســت تــا ایــن موضــوع از ذهن  هــا خارج شــود. یک 
بســتر جایگزیــن بایــد بــرای مســکن فراهــم شــود تــا عطــش 
سرمایه گذاری ملکی از مســکن به یک سمت و سوی کارآمدتر، 
ایــن خصــوص  و توســعه محورتر هدایــت شــود. در  مولدتــر 
می تــوان متقاضیان ســرمایه گذاری ملکی را به ســوی توســعه 
ابنیه گردشــگری و ســاختمان های درمانی هدایت و برای آنها 

چشم انداز ایجاد کرد.
 او افــزود: راهــکار کنتــرل هجمه ســرمایه ها به ســمت مســکن 
کوچک متــراژ آن اســت کــه ســامانه های آمــاری و مدیریتــی 
حاکمیتــی در کنــار این طــرح قرار بگیرنــد. دقیق تریــن آمار در 
دسترس ارکان حاکمیتی است. در این رابطه کافی است که کد 
ملــی اعضای هر خانواده را در اختیار داشــته باشــیم. در چنین 
شرایطی به هر خانواده ای یک واحد اختصاص پیدا خواهد کرد. 
اگر دولت در کنار طرح مســکن اقتصادی قرار گیرد و اطلاعات 
لازم را در اختیــار ایــن طرح بگــذارد، احتمال اینکه هــر کدام از 
زوجین اقدام به خرید مسکن کوچک متراژ کنند از بین می رود 
و ایــن طرح در حوزه توزیع حرفه ای تر و عادلانه تر می شــود. در 
اصل اصالت بخش تعاون ایجاد عدالت اجتماعی است. لازم 
نیســت دولت در این طرح تصدی گری کند و تنها لازم اســت تا 

ابزار را تکمیل کند. البته کار دولت جز تسهیل گری نیست.

سخن پایانی  
باقرپــور در پایان گفــت: تاکید می کنم که ارائه ایــن طرح به آن 
معنا نیست که تمام صنعت ساختمان کشور به ساخت مسکن 
کوچک متراژ اختصاص پیدا خواهد کرد. در این طرح محصول 
کارآمد، بهینه و قابل حصول و در دســترس متناسب با نیاز هر 
بخش از جامعه تولید و عرضه خواهد شد. مسکن کوچک متراژ 
این قابلیت را دارد که کمک شایانی به بحث مدیریت مصرف 

انرژی کشور کند.
 از آنجایی که وضعیت مصرف انرژی در کشور اصلا قابل قبول 
نیســت ما باید در کانون مصرف انرژی اصلاحاتی ایجاد کنیم. 
در واقع کانون مصرف انرژی همین خانه ها، صنایع و بسترهای 
کشــاورزی و دامپــروری هســتند؛ هــر کــدام بــا ســاختار خــاص 
خودشــان. اما مســکن که سهم چشــمگیری در مصرف انرژی 
کشــور دارد بــا هدررفت بســیار زیــادی روبه رو هســتیم. در یک 
خانه ۱۵0 متری بیش ترین زمان ســاکنان در ۵0مترمربع از این 
مساحت سپری می شود. ولی انرژی به میزان سه برابر بیشتر از 
آنچه که برای آســایش نیاز اســت در حال مصرف شدن است. 
می تــوان آن ۱00مترمربع دیگر را هر وقت که نیاز بود در اختیار 

داشت.
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مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران تشریح کرد؛

خانه های کوچک متراژ؛ میانبر ساماندهی مسکن

پرواز

مدیرعامل هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران گفت: از 
ابتدای شــروع حج عمــره از ۲8 شــهریور روزانه ۲ پرواز 
انجام می شــد که این تعداد از تاریخ ســیزدهم مهرماه 

سال جاری به روزانه ۴ پرواز افزایش یافته است.
شمس الدین فرزادی پور در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری وزارت راه و شهرسازی با اشاره به افزایش تعداد 
پروازهــای حــج عمــره توســط هواپیمایــی جمهــوری 
اســلامی ایــران »هما« اظهار کرد: از ابتدای شــروع حج 
عمره در تاریخ ۲8 شهریور، روزانه ۲ پرواز انجام می شد 

که این تعداد از تاریخ ســیزدهم مهرماه ســال جاری به 
روزانه ۴ پرواز افزایش یافته است.

 وی افــزود: از تاریــخ یــاد شــده تــا شــب گذشــته ۲۳۶ 
ســکتور پرواز در این عملیات انجام شــده اســت و بیش 
از ۵0 هــزار نفــر تاکنون در پروازهای رفت و برگشــت به 

عربستان جابه جا شده اند.
 فــرزادی پــور دربــاره افزایــش تعــداد اعزام زائــران نیز 
گفــت: در توافق به عمل آمده با ســازمان حج و زیارت 
برای اعــزام ۱۷0 هزار زائــر عمره، انجــام روزانه ۴ پرواز 

تعیین شــده است.  مدیرعامل هما در خصوص تعداد 
زائــر بازگشــته بــه کشــور نیز بیــان کــرد: تاکنــون بیش از 
۲۱ هــزار نفــر بــه ایســتگاه های پــروازی اصفهــان، امــام 
خمینــی)ره(، مشــهد، شــیراز، ســاری، تبریــز، ارومیــه، 

کرمان، بوشهر، زاهدان، گرگان و اهواز بازگشتند.
 وی در پایــان بــا اشــاره به پایــان عملیات اعــزام زائران 
در ۳0 فروردیــن ماه ســال ۱۴0۴ گفــت: ادامه پروازهای 
اعــزام زائــران حــج عمره بعــد از ایــن تاریخ منــوط به 

اعلام سازمان حج و زیارت است.

مدیرعامل هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »هما«:

روزانه ۴ پرواز برای جابه جایی زائران حج  عمره انجام می شود
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اخبــــاریادداشت

چادرملو اردكان؛میزبان هفدهمین 
دوره مسابقات آتش نشانی معادن 

کشور است

فتانه دانشی 
خبرنگار جمله - یزد

مدیــر واحد ایمنی مجتمــع صنعتی و معدنــی چادرملوی یزد 
گفت: هفدهمین دوره مســابقات آتش نشــانی معادن کشور از 
هفتم آبان ماه به میزبانی این مجتمع از هفتم آبان ماه آغاز و ســه روز 

ادامه دارد.
“ســیدعلی ســیدی زاده ” در جمع خبرنگاران افزود: در این مســابقات 
۳0 تیم از آتش نشــانان صنایع و معادن اســتانهای مختلف و یک تیم 

مهمان از سازمان آتش نشانی اردکان حضور دارند.
وی با بیان اینکه هر تیم شامل چهار نفر عضو عملیاتی و یک سرپرست 
همراه است اظهار کرد: مسابقات یاد شده در یک بخش تئوری و چهار 

بخش عملی برگزار می شود.
ســیدی زاده خاطرنشــان کــرد: صعــود، رهاســازی و فرود بــا مصدوم، 
مســابقه آمادگی جســمانی؛ مســابقه عملیــات ترکیبی آتش  نشــانی؛ 
آبگیری از منبع روباز و نشــانه  روی ســیبل از آیتم های عملی مسابقات 

یاد شده است.
ســیدی زاده، افزایــش میــزان آمادگــی، توانایی و ایجاد روحیه نشــاط و 
همــکاری تیمی بین آتش نشــانان و انتقــال تجربیــات را از اهداف این 

مسابقات بیان کرد.
وی با بیان اینکه مسابقات مورد اشاره از سال 8۶ در کشور برگزار می شود 
گفت: سه تیم برتر این رقابتها به مسابقات ایمیدرو که سال آینده برگزار 

می شود اعزام می شوند.
مدیــر واحــد ایمنی معدن چادرملــو در بخش دیگری از ســخنان خود 
افزود: مجتمع معدنی چادرملو به دلیل فاصله از شهر و حجم کار زیاد، 
یکهزار و ۳00 کارگر را در ۲00 ساختمان مسکونی خود اسکان می دهد و 
با اقدامات ایمنی و واحد دیسپاچینگی که دارد طی ۶ سال گذشته هیچ 

حادثه فوت یا قطع عضوی در این مجتمع معدنی ثبت نشده است.

نشست معاون فرهنگی و رسانه ای اداره 
کل فرهنگ استان بوشهر با نمایندگان 

روزنامه های منطقه ای در استان بوشهر
مریم کرمپورنیا  

خبرنگار جمله - بوشهر

نشســت معاون فرهنگی و رســانه ای اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی استان بوشــهربا تعدادی از مســئولین دفاتر سرپرستی 

روزنامه های منطقه ای برگزارشد.
در این دیدار نمایندگان دفاتر سرپرستی ضمن طرح مشکلات فعالان 
حوزه رســانه، مســائلی را در خصــوص نحوه توزیع آگهی هــای دولتی و 
همچنین لزوم همکاری و حمایت بیشتر خانه مطبوعات با نمایندگان 

روزنامه های منطقه ای را مطرح کردند.
ابراهیــم کامران در این نشســت ضمن تاکید بر نظــارت لازم در اجرای 
دقیق قانون و دستورالعمل های ابلاغی ، اظهار داشت در بعضی بخش 

ها نیازمند نظارت قوی تر هستیم.
معاون فرهنگی و رســانه ای اداره کل فرهنگ استان بوشهر یادآور شد: 
باید بیشــتر از اهرم های تنبیهی و تشــویقی برای نظــارت بهتر در حوزه 

رسانه استفاده شود
 وی ادامــه داد: در لبیــک به نــدای رهبر معظّم انقلاب اســلامی مبنی 
بــر کمک و حمایت از مردم مظلوم فلســطین و لبنــان، پویش مردمی 
»ایــران همدل« به منظور جمع آوری مشــارکت های نقدی مردم عزیز 
اســتان برای کمک به مردم مظلوم فلسطین و لبنان می باشد و اهالی 

رسانه در این زمینه اطلاع رسانی و ضریب لازم را بعمل آورند.
کامران تشــریح کرد: هم اســتانی های عزیز می توانند با اســتفاده از کد 

دستوری ۱۴#*
با واریز مبلغ کمک خود به شماره کارت  000۷ 0000 ۹۹8۲ ۶0۳۷

IR۳۲0۲۱000000۱000۱۶0000۵۲۶ و شماره شبای
در این پویش ملّی، مشارکت کنند.

با سرمایه گذاری 50 میلیارد ریالی؛
 سطح حفاظت و امنیت ترمینال

 کانتینر یخچالی بنادر غرب هرمزگان 
ساماندهی شد

مدیــر بنــادر و دریانوردی غرب هرمزگان از ســاماندهی و ارتقای 
ســطح حفاظتی و امنیتی ترمینال کانتینر یخچالــی این بنادر با 

سرمایه گذاری بالغ بر 50 میلیارد ریال خبرداد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان؛ "مرتضی 
ســالاری" امروز چهارشــنبه ۲5 مهرمــاه اظهار کرد: در راســتای افزایش 
سطح حفاظتی، امنیتی و بهره وری ترمینال کانتینر یخچالی با توجه به 
جایگاه نخست بنادر غرب استان در تخلیه و بارگیری کانتینر یخچالی، 
طرحی به ارزش بالغ بر 50 میلیارد ریال برای ســاماندهی این ترمینال 

اجرا شد.
وی ادامــه داد: ایــن طــرح شــامل نصب دوربین مداربســته و دســتگاه 
سیگنال باب، اجرای دیوار پیش ساخته به طول۱80 متر و محصور کردن 
ترمینال کانتینر یخچالی، زون بندی محوطه یخچالی پر و خالی، ساخت 
ســکوی بارانداز کامیون یخچالی و ســکوی ارزیابی، ساخت گیت ورود و 
خروج، ساخت چاله سرویس بازدید کامیون ها، ساخت اقامتگاه استقرار 
پلیس مواد مخدر و ســگ موادیاب، تامین روشــنایی و تعمیر تاورهای 

اراضی شرقی به ارزش بیش از 50 میلیارد ریال است.
مدیــر بنادر و دریانوردی غــرب هرمزگان تصریح کرد: با توجه به نقش 
بنادر غرب در استان هرمزگان در اقتصاد منطقه، با ایجاد زیرساخت های 
لازم در ارائه خدمات دریایی و بندری به فعالان اقتصادی و شناورهای 
فعال در راستای پهلوگیری و سرعت دادن به تردد شناورها در حوزه دریا 
توانستیم نقش پررنگی در افزایش عملیات تخلیه و بارگیری کانتینری و 

صادرات کالاهای یخچالی ایجاد کنیم.
ســالاری گفت: با توجه به اینکه بنادر غرب اســتان هرمــزگان طلایه دار 
تخلیــه و بارگیــری کانتینــر یخچالــی در بیــن بنــادر ایران بوده ســرعت 
بخشیدن و ارتقا کیفیت، ارائه خدمات و توجه به ایمنی و امنیت در این 

حوزه اولویتی است که به طور مستمر در دستور کار قرار دارد.
گفتنــی اســت؛ مدیریت بنــادر و دریانــوردی بندرلنگه به عنوان هســته 
مرکــزی بنــادر غرب اســتان هرمــزگان با پوشــش بــر ۱0 بندر تجــاری و 
مسافری، نظارت بر ۴۶ سازه دریایی و پشتیبانی نیمی از جزایر کشور و در 
برگیری 600 کیلومتر مرز دریایی از نقاط مهم مدیریت برسواحل کشور 
است که با ظرفیت ۳00 کانتینر یخچالی چرخدار و ۱۲ رمپ مخصوص 
بارگیری شناورهای حامل کانتینر یخچالی طلایه دار تخلیه و بارگیری و 

صادرات کالاهای یخچالی در بین بنادر ایران برعهده دارد.

خبـــر

در شش ماه اول سال 1403 محقق شد؛
کاهش ۲۷ درصدی مصرف نفت سفید 

در منطقه آذربایجان شرقی

 ناصــر راشــدی مدیــر شــرکت ملــی پخــش فــرآورده هــای نفتــی منطقه 
آذربایجان شــرقی با اشــاره به توســعه روز افــزون بهره منــدی خانوارهای 
شهری و روستایی از نعمت گاز طبیعی، نیز پایش مستمر و دقیق توزیع فرآورده 
های نفتی گفت: مصرف نفت سفید استان در در شش ماه اول سال ۱40۳ با توزیع 
بیش از ۲میلیون و 800 هزار لیتر برای خانوارهای شهری و روستایی فاقد گازطبیعی 

نسبت به مدت مشابه سال ۱40۲ کاهش ۲۷ درصدی داشته است.
مدیــر منطقــه آذربایجــان شــرقی با بیــان اینکه فــرآورده نفت ســفید تنهــا برای 
مصرف گرمایش خانوارهای روستایی و شهری فاقد گاز طبیعی عرضه می گردد، 
اظهارداشت، 4۹00 خانوار در استان نفت سفید سوز هستند که خانوارهای مذکور 
ســهمیه نفت ســفید و گاز مایع خود را بعد از ثبت نام و احراز هویت در ســامانه 
https://newtejaratasan. درخواســت فــرآورده هــای نفتــی بــه آدرس اینترنتــی

niopdc.ir  که در کارت بانکی سرپرســت خانوار شــارژ می شود از فروشندگی های 
شهری و روستایی و عاملین توزیع گاز مایع دریافت می نمایند.

توزیــع نزدیــک به ۱۲ هزار تن گازمایع در منطقه آذربایجان شــرقی با زیرســاخت 
بانکی و الکترونیکی

ناصر راشــدی مدیر شــرکت ملــی پخش فــرآورده های نفتی منطقــه آذربایجان 
شرقی از توزیع نزدیک به ۱۲ هزار تن گازمایع با بهره مندی از زیر ساخت بانکی و 

الکترونیکی از اول سال ۱40۳ تا پایان شهریور ماه در این منطقه خبر داد.
 ناصر راشدی مدیر منطقه با اشاره به لزوم توزیع الکترونیکی گازمایع کلیه مصارف 
اعــم از خانوارهــای فاقد گاز طبیعی، صنایع و خودروهای دوگانه ســوز ال پی جی 
گفت: با انجام نظارت و کنترل لازم و توزیع الکترونیکی طی شــش ماه اول ســال 
۱40۳ مصرف گاز مایع نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳5 درصد کاهش داشته 

است.
مدیر منطقه آذربایجان شرقی با بیان اهمیت ساماندهی توزیع گازمایع با هدف 
شناسایی مصرف کنندگان واقعی اظهار داشت، در راستای صیانت از سرمایه ملی 
و بهبود نظام توزیع، همزمان با ســطح کشــور، گازمایع مورد نیازخانوارهای فاقد 
گاز طبیعــی، صنایع وســایر مصارف به صورت الکترونیکی و با بهــره مندی از زیر 
 https://newtejaratasan.niopdc.ir ساخت بانکی و با ثبت نام در سامانه سدف

توزیع می گردد.
وی خاطر نشــان کرد خودروهای دوگانه ســوز گازمایع نیز می توانند با ثبت نام در 
ســامانه اینترنتــی https://irngv.mimt.gov.ir/ با زیرســاخت بانکی ، نســبت به 

دریافت گازمایع از عاملین توزیع اقدام نمایند.

لادن سلطانی 
خبرنگار جمله -اصفهان

هــاي هــوش مصنوعــي  اجرایــي سیســتم  مدیــر 
پالایشگاه اصفهان تاکید کرد:هلدینگ پتروپالایش 
اصفهــان آماده حمایت و بــه کارگیري از توانمندي 
کلیه شــرکت ها  در مجموعه پتروپالایش اصفهان 

است.
دومیــن رویــداد ســالانه هوش مصنوعــی اصفهان 
بــا حضــور مســئولان ارشــد اســتانی و کشــوری از 
جملــه معــاون امــور مجلــس و معــاون علمــی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانــش  بنیــان رئیــس جمهــور، 
اســتانداراصفهان ، رئیــس بنیــاد نخبــگان اســتان 
اصفهان، رئیــس انجمن هوش مصنوعی و رئیس 
انجمــن روابــط عمومی ایــران برگزار شــد. که همه 
مسئولان در سخنان خود بر ضرورت حمایت جدی 

از هوش مصنوعی تاکید کردند.
 مدیــر اجرایــی سیســتم هــای هــوش مصنوعــی 
پالایشــگاه اصفهــان گفت:بــا توجه به تاکیــد مقام 
معظــم رهبری مبنی بــر ورود به لایــه های عمیق 
هــوش مصنوعی ، هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
آمــاده حمایــت و بــه کارگیــری از توانمنــدی کلیــه 

شرکت ها  در مجموعه پتروپالایش اصفهان است.
محمد کریمی ، با اشــاره به اینکه در یکسال گذشته 
معاونــت هوش مصنوعــی در پالایشــگاه اصفهان 
تاســیس شــده اســت تصریح کرد: ما درصدد رفع 
چالش ها وایجاد شرایط همکاری با مجموعه های 
دانــش بنیان ها هســتیم تا شــرکت هــا و مجموعه 
هــای توانمند که مــی توانند در مســیر ارتقاء هوش 
مصنوعی به ما کمک نمایند را به همکاری دعوت 

کنیم .
وی تاکیــد کــرد: هــدف معاونت هــوش مصنوعی 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان  از شرکت در دومین 
نمایشــگاه بیــن المللــی هــوش مصنوعــی ارائــه 
دســتاورد هــا و فعالیت هــای انجام شــده در زمینه 
هوش مصنوعــی، ارائه چالش ها و تعاملات پیش 
رو با مراکز علمی و آموزشی و شناسایی ظرفیت ها و 
توانمندی ها در برنامه ریزی های هوش مصنوعی 

بوده است .
حســین افشــین، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانــش بنیان رئیس جمهور، نیز با تاکید بر اهمیت 
هــوش مصنوعــی گفــت: اگــر امــروز اصفهــان بــه 
متکــی  هنــرش  و  فرهنــگ  کشــاورزی،  صنعــت، 
اســت، در آینــده باید به فنــاوری و تکنولوژی متکی 

باشــد. امروز مفهوم هــوش مصنوعی تمام زندگی 
اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، نظامی و امنیتی را در 
بر می گیرد. اقدامات امروز در ایران، ۷ سال پیش در 
دیگر کشورها رقم خورده؛ از آنجایی که رشد فناوری 
هوش مصنوعی نمایی است، اگر امروز برنامه ریزی 
نکنیــم ممکن اســت در آینده ۱۲ یا ۲0 ســال عقب 
باشیم. وی با اشاره به کریدور فناوری اصفهان گفت: 
علاقه مند هستیم دانش، کارآفرینی و فعالیت های 
دانش بنیــان در زندگی مردم حس شــود به همین 
دلیــل امیدواریم کریدور فناوری در اصفهان شــکل 

بگیرد.
مهدی جمالی نژاد، اســتاندار اصفهان، اظهار کرد: 
با توجه به تاکید مقام معظم رهبری، کاربرد هوش 
مصنوعــی می توانــد عــلاوه بــر تقویــت توانمندی 

فــردی، موجــب بهینه ســازی فرایند تولیــد، کنترل 
کیفیــت محصــولات، پیش بینی و متوقــف نمودن 
خرابی تجهیزات، مدیریت زنجیره تامین و کاهش 
هزینه های لجســتیکی و طراحی محصولات جدید 
شــود. یا از ســوی دیگــر می توانــد در حفــظ محیط 
زیســت، نظــارت بــر آلودگــی آب و هــوا، مدیریــت 
پســماند و حفاظــت از گونه های گیاهــی و جانوری، 
حفاظــت از آثار تاریخی و پایش مســتمر وضعیت 
آن در برابــر حــوادث طبیعــی و توســعه صنعــت 
گردشگری یا حتی بازاریابی هدفمند تاثیرگذار باشد.

وی تصریــح کرد: به عنــوان اســتاندار اصفهان قول 
می دهــم هر مجموعه ای و هر خوشــه ای که در این 
عرصه ورود پیدا کنــد و اقدامات نوآورانه و خلاقانه 

انجام دهد، از آن حمایت کنیم.

فصل جدید همکاری های بین المللی ژئوپارک جهانی قشم

ژئوپارک قشم نمونه موفق دیپلماسی فرهنگی و اجتماعی

خبـــر

▫ مدیر ژئوپارک جهانی قشــم از آغاز فصل جدیــد همکاری های بین المللی 
ایــن ژئوپــارک خبــر داد و گفت: ژئوپارک هــاي جهانی ججو در کــره جنوبی و 
دونگ وان در ویتنام از جمله مناطقی هســتند که رایزنی های لازم به منظور 

افزایش همکاری های مشترک با آنها انجام شده است.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، سجاد 
اشــگرف بــا اعلام این خبــر بیان داشــت: فعالیت های شــبکه ای و همکاری 
های مشــترک با شــرکای بین المللی یکی از اصول اساســی در ژئوپارک های 

جهانی یونسکو می باشد.
وی ادامه داد: این فعالیت ها با هدف تبادل تجربیات و دستاوردها به منظور 
بهبــود کیفیــت عنــوان ژئوپارک هاي جهاني یونســکو و زندگــی مردمی که در 

مناطق میزبان ژئوپارک زیست می کنند، انجام می شود.
اشــگرف افــزود: از همیــن روی در حاشــیه هشــتمین کنفرانس بیــن المللی 
شبکه ژئوپارک های آسیا و اقیانوسیه که به میزبانی ژئوپارک کائوبانگ ویتنام 
انجام شــد، مذاکرات و جلســات موثــري در خصوص افزایــش همکاری های 
بین المللــی بین هیات اعزامــی از ژئوپارک جهانی قشــم و مدیران ژئوپارک 

های جهاني دونگ وان ویتنام و ججو کره جنوبی انجام شد.

وی تصریح کرد: در این جلسات به مفاهیم مشترکی برای انعقاد تفاهم نامه 
در راستای افزایش همکاری های شبکه اي دست یافتیم و در نهایت مقرر شد 
پــس از تهیه پیش نویس متن تفاهم نامه  بــا همکاری دولت های جمهوری 
اســلامی ایــران، کره جنوبی و ویتنام، در زمســتان پیش رو هیــات هایي از این 
مناطق به جزیره قشــم ســفر داشــته باشــند و ضمــن بازدیــد از ظرفیت های 

ارزشمند جزیره، تفاهم نامه به امضا برسد.
اشگرف در پایان خاطرنشان ساخت: از جمله موارد مدنظر تفاهم نامه هاي 
في مابین، تبادل گردشــگر بین ژئوپارک ها، همکاری های مشــترک در زمینه 
آمــوزش و توانمندســازی جامعــه محلی و ترویج و توســعه دانــش بومی در 

راستای دستیابی به توسعه پایدار می باشد.
بنابراین گزارش، هشــتمین کنفرانس بین المللی شــبکه ژئوپارک های آســیا 
و اقیانوســیه، بــا هدف تبــادل تجربیات در اجــرای بهتر و مؤثرتــر فعالیت ها، 
توســعه و حفــظ ارزش  ژئوپارک های جهانــی، معرفی پتانســیل ها، ارزش ها 
و نقــاط قوت و همچنین گســترش همکاری کشــورها، با حضــور بیش از 800 
نماینده از ژئوپارک هاي جهاني و کشــورهای منطقه آســیا و اقیانوســیه برگزار 

شد.

 حضور  هلدینگ پترو پالایش اصفهان
در نمایشگاه بین المللی هوش مصنوعی

آگهی تحدید حدود اختصاصی
آگهی تحدید حدود اختصاصی قســمتی از املاک حوزه ثبتی ناحیه سه کرج طبق 
مــاده ۱4 قانــون ثبــت تحدید حدود قســمتی از املاک واقع در حــوزه ثبت کرج که 
تــا کنون بعمل نیامده اســت به شــماره پــلاک اصلی و فرعی و محــل وقوع آنها و 
تعیین تاریخ تحدید حدود جهت اطلاع عموم بشــرح ذیل اعلام و تحدید حدود 
آنها از ســاعت 8 روز چهارشــنبه مورخ ۱40۳/08/۳0 در محل وقوع ملک شروع و 

بعمل خواهد آمد.
پلاک 169 اصلی موسوم به میانجاده کرج به شماری فرعی زیر

پــلاک ۲8۹6۷ فرعــی از ۱6۹ بنــام شــهرداری کــرج ششــدانگ یــک قطعــه زمین 
بمســاحت ۱44/08متــر مربــع حاصــل از نهــر متروکه واقــع در میانجــاده کرج که 
جهــت الحــاق با پــلاک ۳45۱ فرعــی از ۱5۲ واقــع در حیدرآباد اصلی می باشــد. 
بدینوســیله به اطلاع کلیه مالکین املاک مجاور پلاکهای فوق الذکر می رســاند تا 
در روز و ســاعت مقــرر در محــل وقــوع ملک حاضــر و چنانچه به حــدود و حقوق 
ارتفاقی اعتراض دارند از تاریخ تحدید به مدت سی روز اعتراض خود و با تصدیق 
مراجع قضایی مبنی بر طرح دعوی را به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
تســلیم و رســید دریافت دارند معترضیــن مکلفند در اجرای مــاده 86 آیین نامه 
قانون ثبت ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت درخواست 
خــود را به مراجــع ذیصلاح تقدیم و گواهی مربوطه را به اداره ثبت مذکورتســلیم 
و رســید دریافت دارند. بدیهی اســت در غیراینصورت حق واخواهی از آنان ساقط 

خواهد شد.
شناسه آگهی:۱8۱5465

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

حسین افشین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور، نیز با تاکید بر اهمیت 

هوش مصنوعی گفت: اگر امروز اصفهان به صنعت، 
کشاورزی، فرهنگ و هنرش متکی است، در آینده 

باید به فناوری و تکنولوژی متکی باشد. امروز مفهوم 
هوش مصنوعی تمام زندگی اجتماعی، اقتصادی، 

سیاسی، نظامی و امنیتی را در بر می گیرد. اقدامات 
امروز در ایران، ۷ سال پیش در دیگر کشورها رقم 
خورده؛ از آنجایی که رشد فناوری هوش مصنوعی 

نمایی است، اگر امروز برنامه ریزی نکنیم ممکن 
است در آینده 1۲ یا ۲0 سال عقب باشیم.

اقتصادآب

و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
فاضــلاب، در جریــان بازدیــد 
بشــاگرد  آب  تصفیه خانــه  از 
بــا  تصفیه خانــه  ایــن  گفــت: 
ثانیــه  در  لیتــر   ۱۷۴ ظرفیــت 
نیازهــای  تأمیــن  جهــت 
جمعیــت شهرســتان تــا افق 

۱۴۲0 طراحی شده و در حال ساخت است.
عبدالحمید حمزه پور افزود: در حال حاضر، پروژه با پیشــرفت 
کلی ۵8 درصد و پیشرفت فرایندی 8۳ درصد در حال ساخت 

است.
حمزه پور تاکید کرد: برای تکمیل این پروژه مبلغ ۴000 میلیارد 
ریال اعتبار مورد نیاز اســت که در صورت تأمین این اعتبار، فاز 
یک بخش فرایندی تا بهمن ماه امسال به بهره برداری خواهد 

رسید.
وی همچنین توضیح داد: این تصفیه خانه برای کل شهرستان 

بشاگرد طراحی شده و باید خطوط انتقال آن کامل شود.
بــه گفتــه مدیرعامــل آبفــا، در حــال حاضــر، تصفیه خانــه آب 
بشــاگرد می توانــد نیازهــای ۱۵ هــزار نفــر را پوشــش دهــد، اما 

قابلیت افزایش ظرفیت تا ۷0 هزار نفر را نیز دارد.

در بازدید مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان از تصفیه خانه آب بشاگرد مطرح شد:

تکمیل تصفیه خانه آب بشاگرد 
نیازمند چهار هزار میلیارد ریال 

اعتبار است
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان بوشــهر گفت: یکهزار 
میلیــارد ریــال در زمینــه طرح های زیرســاختی شــهرک زیســت فناوری 

دریایی دلوار در شهرستان تنگستان این استان سرمایه گذاری شد.
ســید حســین حســینی اظهار کرد: این مبلغ برای اجرا و راه اندازی طرح 
های برق رســانی، آبرســانی، جمع آوری و توزیع آب شــور دریا و ایســتگاه 
پمپــاژ هزینــه شــده اســت. وی افــزود: از مجمــوع مســاحت ۹۶ هکتــار 
شهرک صنعتی دلوار تنگستان ۶۵ هکتار به حوزه زیست فناوری دریایی 
اختصاص یافته اســت. حســینی با بیان اینکه توســعه زیرســاخت ها در 
شــهرک های صنعتی با تملک اراضی انجام می شود یادآور شد: در این 
راســتا از ســال ۱۴0۱ زیرســاخت های منطقه ویژه اقتصادی شمال استان 
بوشــهر در دســتور کار قرار گرفت و تاکنون ۶ پروژه با اعتبــار یکهزارو ۵00 

میلیارد ریال اجرا شده است.
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان بوشــهر اضافــه کرد: 
همچنین برای توسعه زیرساخت های یادشــده از هیات مدیره سازمان 
منطقــه ویژه اقتصــادی، موافقت واگــذاری اراضی به ســرمایه گذاران در 

حوزه نفت، گاز و پتروشیمی اخذ شد.
وی ادامه داد: در راســتای توســعه محدوده اراضی شهرک های صنعتی 
بوشــهر و برازجان ۴0۳ هکتار به محدوده شــهرک صنعتی بوشهر و 80 

هکتار به شهرک صنعتی برازجان افزوده شد.
حسینی با اشاره به توسعه زیرساخت ها در شهرک های صنعتی بوشهر و 
برازجان تصریح کرد: چهار خوشه در شرکت شهرک های صنعتی تدوین 

شده که ۲ خوشه پیاده سازی و ۲ خوشه اجرا شده است.
وی گفت: نخســتین کنسرسیوم صادراتی خرما استان بوشهر با حمایت 
شرکت شهرک های صنعتی تشکیل شده است و تاکنون در ۲ نمایشگاه 
بین المللی شرکت کرده و به زودی نیز به همراه ۶ استان خرما خیز کشور 
در نمایشگاه مواد غذایی سیال اندونزی به نمایندگی از جمهوری اسلامی 

ایران، شرکت خواهد کرد.

یکهزار میلیارد ریال برای شهرک 
زیست فناوری دریایی دلوار 

بوشهر سرمایه گذاری شد

طاهره عبدالعلی زاده  
خبرنگار جمله - تبریز
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ضرورت توجه جدی تر به 
مخاطرات بیماری شایع 
اما پنهان در مازندران

توصیه های متخصصان دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران درباره بیماری پوکی 
استخوان و راهکارهای مقابله با آن: 

مقدمه  
کلمه اســتخوان محکم بودن را بــه یاد می آورد. ماده اصلی که ســختی و 
شکل اســتخوان را به وجود می آورد، کلســیم است. ذخیره شدن کلسیم 
در اســتخوان قبــل از تولد آغاز می شــود و تا ســن۳۰ ســالگی ادامــه دارد. 
در ۳۰ ســالگی اســتخوان های یــک فرد ســالم به بیشــترین ســختی خود 
می رسد. اگر فعالیت بدنی وجود نداشته باشد، یا غذای حاوی کلسیم کم 
مصرف شود، به تدریج تراکم استخوان ها کم شده و استخوان ها شکننده 
می شــوند. به این حالت پوکی استخوان می گویند. پوکی استخوان یک 
تهدید جدی اســت و پیشگیری و تشــخیص زودرس اولین قدم مبارزه با 

آن است.
در راســتای ارتقا سواد سلامت مردم و پیشــگیری از بروز پوکی استخوان، 
دانشگاه علوم پزشــکی مازندران از سال گذشــته پویش ویتامین دی اول 
ماه را راه اندازی کرده است و بر اساس این پویش از شهروندان می خواهد 
 تــا در اولیــن روز هر مــاه یک عدد قــرص ویتامیــن دی پنجاه هــزار واحد 

میل کنند.
در گزارشی که می خوانید روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
در راســتای اطلاع رســانی و ارتقاء ســطح آگاهــی مردم دیار همیشه ســبز 
مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و حفظ این گوهر ارزشمند، آنچه 
را کــه باید در باره چگونگی مراقبت از خود درباره بیماری خاموش پوکی 

استخوان بدانیم را مورد بررسی قرار داده  است.  

بیماری خطرناک قرن:  
استئوپروز از بیماری های خطرناک قرن محسوب می شود که در صورت 
پیشــرفت آن عوارض نامطلوبی چون شکســتن استخوان ها، زمین گیر 
شدن فرد و در نهایت در مراحل بسیار پیشرفته حتی مرگ بیمار مبتلا 

را هم به دنبال خواهد داشت.
شــدت گســترش و پیامدهای نامطلوب بیماری به حدی اســت که روز 
بیســتم اکتبر میلادی را به عنوان روز جهانی پوکی اســتخوان نام گذاری 
کرده اند. کارشناســان اتخاذ ســبک زندگی ناســالم مانند بــی تحرکی و 
کــم تحرکی، دریافت ناکافی کلســیم و ویتامین D ، مصرف دخانیات و 
مشروبات الکلی را از علل مهم بروز پوکی استخوان در انسان به عنوان 
ارمغان ناخوشــایند زندگی پرهیاهو و پیچیده ماشــینی در دنیای امروز 

ذکر می کنند.

پوکی استخوان بیماری شایع اما پنهان در مازندران:  
پوکی اســتخوان که از بیماری های نوپدید و پیامد زندگی ماشینی هزاره 
ســوم اســت، ســازمان بهداشــت جهانی را بر آن داشته اســت تا درباره 
گســترش روزافزون این بیماری و تبدیل آن به یک معضل بزرگ برای 

جوامع هشدار دهد.
پوکی اســتخوان یا دراصطلاح پزشکی اســتئوپروز از زمان شروع کاهش 
تراکــم اســتخوان هــا دربدن فرد مبتــلا تا بــروز اولین نشــانه ها و علایم 
آن رونــدی تدریجــی دارد و ایــن موضــوع درکنار عــوارض و هزینه  های 
سنگینی که به مبتلایان، خانواده آنان و بطور کلی ارگان های بهداشتی 
و درمانی جوامع تحمیل می کند ســبب شده که از آن به عنوان بیماری 

خاموش قرن یاد شود.

اقدامات دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران در  پیشــگیری از بروز   
پوکی استخوان:

پوکی استخوان یکی از مشکلات بهداشتی شایع و نگران  کننده است که 
به کاهش تراکم اســتخوان و افزایش خطر شکســتگی  ها منجر می  شود. 
این بیماری به ویژه در سنین بالاتر و در میان زنان پس از یائسگی رایج  
تر است. با توجه به پیامدهای جدی پوکی استخوان، مانند ناتوانی های 
طولانی  مدت و کاهش کیفیت زندگی، اهمیت پیشگیری از این بیماری 
به شــدت افزایش یافته اســت. در سراسر جهان، از هر سه زن یک نفر و 
از هر پنج مرد ۵0 ســاله و بالاتر یک نفر دچار شکســتگی ناشــی از پوکی 

استخوان می شود. 
      دکتــر رضــا صفــری عربــی معاون 
بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشکی 
مازندران اعلام داشت هر ساله به 
پوکــی  جهانــی  روز  مناســبت 
اســتخوان کمپین آگاهی رسانی به 
عموم مردم توسط دانشگاه علوم 
پزشــکی مازنــدران همــگام با کل 
کشــور برگزار می شــود. هــدف این 
پویــش ارتقــای آگاهــی مــردم در 
زمینه پیشگیری از پوکی استخوان و 
و  آن  بــا  مرتبــط  خطــر  عوامــل 

مراجعه به موقع به مراکز درمانی و اتخاذ سبک زندگی سالم است. 
دکتــر رضــا صفــری عربــی معــاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی 
مازنــدران بــا تاکید بــر اینکه بــا اصلاح ســبک زندگی پیشــگیری از بروز 
پوکی اســتخوان امکان پذیر اســت و یا در صورت ابتلا، می توان عوارض 
آن از جمله شکستگی را کنترل کرد، افزود: تغییر شیوه زندگی می تواند 

یکپارچگی و تعادل اسکلتی عضلانی را بهبود بخشد.
 دکتر صفری عربی تصریح کرد: در راســتای ارتقا ســواد ســلامت مردم 
و پیشــگیری از بروز پوکی استخوان، دانشــگاه علوم پزشکی مازندران از 
ســال گذشــته پویش ویتامین دی اول ماه را راه اندازی کرده اســت و بر 
اســاس این پویش از شــهروندان می خواهند تا در اولین روز هر ماه یک 

عدد قرص ویتامین دی پنجاه هزار واحد میل کنند.
معــاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازنــدران همچنیــن از راه 
انــدازی درمانــگاه اســتئوپاد مرکــز تحقیقــات ارتوپــدی دانشــگاه علوم 
پزشکی مازندران مســتقر در بیمارستان امام خمینی ساری در راستای 
تشــخیص پوکی اســتخوان، درمان و آمــوزش بیماران به عنــوان یکی از 

اقدامات مهم این دانشگاه در این زمینه خبرداد.

روش های درمان پوکی استخوان:  
دکتــر صفــری عربی با تاکیــد بر اینکه دقیــق  ترین و اصلــی  ترین روش 
تشــخیص پوکی استخوان، ســنجش تراکم معدنی اســتخوان ها است، 
یــادآور شــد: درمــان زود هنگام پوکی اســتخوان بســیار مهم اســت. هر 
چــه بیمــار برنامــه درمانی را زودتر شــروع کنــد نتایج بهتری به دســت 
خواهد آمد. درمان پوکی اســتخوان بر کاهش ســرعت یا توقف از دست 
رفتــن مواد معدنی، افزایش تراکم اســتخوان، پیشــگیری از شکســتگی 
اســتخوان ها و کنتــرل درد ناشــی از این بیماری تمرکز می شــود. درمان  
های پوکی استخوان )استئوپروز( به دو دسته غیردارویی شامل، دریافت 
کافی کلسیم و ویتامین D در رژیم غذایی، ورزش و تغییر سبک زندگی، 
ترک ســیگار، عدم مصــرف الکل و درمان های دارویی شــامل، دریافت 
مکمل  های کلسیم و ویتامین D، بیسفوسفونات ها، کلسی تونین، تری 
پاراتایــد، درمان هــای جایگزیــن هورمونی، رالوکســیفن و ســایر داروها، 

است.

ارائه خدمات به مبتلایان پوکی اســتخوان در درمانگاه اســتئوپاد   
دانشگاه علوم پزشکی مازندران: 

درمانگاه اســتئوپاد مرکز تحقیقات ارتوپدی مســتقر در بیمارستان امام 

خمینی ســاری به عنوان سومین مرکز یکپارچه ارائه خدمات پیشگیری 
از شکســتگی ثانویه )FLS( در کشــور، در نقشــه جهانی پوکی اســتخوان 
بنیاد بین المللی استئوپروز )IOF( با نشان نقره ثبت و قابل رویت شد. 
      دکتر مسعود شایسته آذر، متخصص 
علمــی  هیــات  عضــو  و  ارتوپــدی 
دانشــگاه علوم پزشکی مازندران و 
اســتئوپاد  درمانــگاه  مســئول 
بیمارستان امام خمینی در این باره 
گفــت: در تمام جوامــع دنیا وقتی 
ســن متوســط جامعه بــالا می رود 
پوکــی اســتخوان بیشــتر در خانــم 
هــای بــالای ۵0 تــا ۶0 ســال و بــه 
مــی دهــد.  آقایــان رخ  در  نــدرت 
درمانگاه اســتئوپاد مرکز تحقیقات ارتوپدی مســتقر در بیمارستان امام 
خمینی ساری وابسته به دانشگاه علوم پزشکی مازندران از آذرماه سال 
۱۴0۱ شروع به ارائه خدمات گسترده در زمینه تشخیص پوکی استخوان 
و شــروع درمــان و نیز آموزش بیمارانی که با شکســتگی ناشــی از پوکی 

استخوان به این مرکز درمانی مراجعه کردند،  انجام داده است.
به گفته دکتر شایسته آذر هدف از راه اندازی این مرکز شناسایی عارضه 
پوکی استخوان، آگاه سازی جامعه نسبت به این بیماری قبل از مستولی 
شــدن آن و درمان بیمــاری و همچنین ارائه خدمات بــه بیماران مبتلا 
بــه پوکــی اســتخوان و در کنــار درمان شکســتگی اعمال اقدامــات برای 

جلوگیری از شکستگی مجدد است.
وی اظهار کرد: بانوان بالای ۶0 سال، افراد مصرف کننده طولانی مدت 
کورتون، افرادی که با ضربات کم انرژی دچار شکستگی شدند می توانند 
با مراجعه به درمانگاه استئوپاد مرکز آموزشی درمانی امام خمینی)ره( 
ساری از مرکز تخصصی بررسی و درمان پوکی استخوان استان مازندران 

با تعرفه دولتی خدمات دریافت کنند.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران گفت: پس از اخذ 
عکــس تراکم اســتخوان با توجــه به جــواب عکس های اخذ شــده دارو 

درمانی انجام می شود و روند درمان ۲ ساله پیگیری می شود.

راهکارهای کاهش پوکی استخوان  در دوران سالمندی:  
بــاره  ایــن  معــاون بهداشــتی دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران در 
گفت:آمارهــای دقیقــی از مبتلایان به پوکی اســتخوان در اســتان وجود 
نــدارد. شــیوع پوکی اســتخوان در زنان چهــار برابر مردان اســت و زنان 

بالای ۶0 سال بیشترین مبتلایان به این بیماری را تشکیل می دهند.
پوکی اســتخوان بــر اثر تخریــب بافت اســتخوانی ایجاد می شــود، توده  
اســتخوانی هــر فــرد در ســن ۳0 تــا ۳۵ ســالگی به بیشــترین حــد خود 
می رسد و پس از این سن، کم شدن توده استخوان به صورت یک روند 

طبیعی آغاز می شود.
دکتر صفری عربی، با بیان اینکه شــیوع دقیق پوکی اســتخوان در ایران 
مشخص نیست، یادآور شد: افزایش جمعیت سالمندان، تغییر الگوی 
زندگی و شهرنشــینی در شــیوع پوکی استخوان در بســیاری از کشورهای 

جهان تاثیر به سزایی داشته است.
وی با بیان اینکه شیوع اختلال کاهش توده استخوانی در سالمندان و به 
ویژه زنان بعد از ســنین یائسگی بســیار بالا است، گفت: کاهش تراکم و 
قدرت اســتخوان در مردان آهســته تر از زنان اتفاق می افتد اما در ۶۵ تا 
۷0 ســالگی، زنان و مردان با یک ســرعت استخوان های خود را از دست 

می دهند.
معاون بهداشت و درمان دانشگاه علوم پزشکی مازندران، تشخیص به 
موقع پوکی استخوان را بسیار مهم خواند و گفت: انجام معاینه بالینی 
و گرفتــن شــرح حال و بررســی عوامل خطــر ابتلا به پوکی اســتخوان در 
تمامی خانم های ۵0 بالای سال و مردان بالای ۷0 سال توصیه می شود.

ارتباط مصرف دخانیات و مواد مخدر با پوکی استخوان:   
به گفته معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران، تحقیقاتی 
که در این خصوص انجام شده است نشان می دهد مصرف دخانیات و 
همین طور الکل می تواند در کاهش تراکم استخوان موثر باشد. بنابراین 
ما به کســانی کــه به هر دلیلی عادت به مصرف ایــن مواد دارند توصیه 
می کنیــم که آنها را کنــار بگذارند. تحقیقات نشــان می دهد که مصرف 
زیاد ســیگار می تواند ســرعت استخوان ســازی را کاهش دهد و مصرف 

الکل و مواد مخدر نیز می تواند استخوان ها را ضعیف می کند. 

برای پیشــگیری از پوکی اســتخوان و یا جلوگیری از پیشــرفت آن   
چه باید کرد؟ 

به طور منظم ورزش کنید. ورزش یکی از عوامل مهم برای قرار گرفتن 
کلســیم در داخل استخوان و محکم شدن استخوان ها است. پیاده روی 
ورزش مناسبی است اما اگر به پوکی استخوان مبتلا هستید قبل از آغاز 

هر گونه تمرین ورزشی با پزشک خود مشورت کنید.
هــر روز مــواد غذایــی حــاوی کلســیم، لبنیــات پاســتوریزه کــم چربــی 
 مصــرف کنیــد. گــروه لبنیــات شــیر ماســت پنیــر و کشــک کم نمــک از 

منابع خوب می باشند. 
شــیر منبع خوبی برای کلسیم است اما اضافه کردن چای پودر نسکافه 

،پودر کاکائو و قهوه به شیـرموجب کاهش کلسیم شیر می شود.
شربت های کاهش دهنده اسید معده موجب کاهش جذب کلسیم غذا 
می گردند. بنابراین از مصرف خودســرانه و غیرضروری آنها خودداری 
کنید و فقط با تجویز پزشک مصرف نمائید. اسید فسفریک نوشابه های 
گازدار مانع جذب کلســیم غذا می شــوند. پس تا حــد امکان از مصرف 

نوشابه های گازدار اجتناب نمائید.
 ویتامیــن »د« بــا افزایــش جــذب کلســیم از پوکی اســتخوان جلوگیری 
می کند. در صورت وجود پوکی اســتخوان علاوه بر توصیه های فوق نیاز 

به دارو درمانی به همراه مصرف کلسیم و ویتامین »د« دارید.
یکــی از عــوارض بســیار مهم پوکی اســتخوان شکســتگی اســت. شــیرو 
لبنیات، ماســت کشک و پنیر، انواع کلم برگه ای تربچه جعفری، بادام، 

فندق، کنجد و پرتقال از منابع خوب کلسیم هستند.

نه به مصرف زیاد فست فود و خوراکی های ممنوعه:  
به گفته معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران، تحقیقات 
نشــان می دهد مصرف زیاد شــکر و چربی های اشــباع شــده بر تراکم 
اســتخوان اثر منفی دارد از این رو مصرف زیاد فســت فود که سرشار از 

قند و چربی است می تواند در جذب کلسیم اخلال ایجاد کند. 
هر چه جذب کلسیم کمترباشد می تواند پوکی استخوان به وجود آورد 
یــا آن را تشــدید کند. مثلا بــا آنکه چای و قهوه نوشــیدنی های خوب و 
مفیــدی هســتند ولی مصرف افراطــی آنها )بیــش از ۴ فنجان در روز( 
می تواند در جذب کلســیم غذا یا دارو مشــکل ایجــاد کند. لذا مصرف 
زیــاد کافئین هــم می تواند به میــزان کمی در کاهش تراکم اســتخوان 

موثر باشد.
 بــرای همین ما می گوییم وقتی شــیر می خورید بلافاصله پشــت ســر 
آن چای صرف نکنید چون جذب کلســیم را کمتر می کند. اما مصرف 
معمول چای و قهوه مشکلی از جهت تراکم استخوان ایجاد نمی کند.
وی به خوراکی های ممنوعه برای جلوگیری از ابتلا به پوکی اســتخوان 
اشــاره کــرد و گفت: مصــرف کمتر انواع نوشــابه، حــذف روغن جامد، 
مصــرف بــه اندازه نمــک )۲ تــا ۳ گــرم در روز(، جلوگیــری از مصرف 
روزانــه بیش از یک وعده غذای چرب و ســرخ شــده مانند سوســیس، 
ســس، کیک و شکلات، مصرف متعادل شیرینی ها، زیاده روی نکردن 
در مصــرف چای و قهوه و پرهیــز از مصرف الکل از جمله توصیه های 

غذایی برای پیشگیری از ابتلا به پوکی استخوان است.


